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GAP Idaresi Başkanl ıgı. "GAP Master P lanı"nın yerini alacak. GAP Bölgesel Kalkınma Planı 
ça lışmasını. katı lımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazıı·lık ça lışmasında görev aldıgını ve 1989 yılında tamamlanan Master 

Planı'nın uygulanmaya başlanıası üzerinden geçen 10 y ı l. Planın sadece yenilenmesi ihtiyacını 
degil. bir takım başka degişiklikleri de gündeme getirmiştir. Dünyanın kalkınınaya bakış açısı ve 
planlama pratiginde önemli degişiklikler olmuş ve kalkınınayla ilgili temel bir takım konular 
daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde çevre ve dogal kaynakların korunınası konu

ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı. ka l kınına literatüründe ön plana çıkmıştır. Kalkınına 

kavramı artık salt. kaynak ların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını içerıneınektedir. 

Artık sulama ya da taı·ımsa l üretimi arttırmak için proje yapmak gündeme gelmemektedir. 
Ka lkınmanın odagına insan yerleştirilm iş ve dogal kaynakların korunması birinci derecede 
önem kazanm ış bu l unmaktadır. 

Gündem-21 dokümanını üreten ve Türkiye'nin de içinde bu lundugu, hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkan ları düzeyinde imzalanan Rio Zirvesi'ni takiben. başka konularda da 

önemli gelişmeler ortaya çı kmıştır. 1994 'te Kahire Konferansı nüfus. 1995 'te Bejing Konferansı 
· cinsiyet dengeli kalkınma ·konusundaki yeni ilke ve yaklaşımları belirlem iştir. Kopenhag'daki 
ilkeler (1995) kalkınmada sosyal politikalara ilişkin yeni gündemler saptamıştır. 1996'da lstan· 

bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmenin kentsel baglanıma ilişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su 
Porunıu. kalkınma ve su kaynaklarının gel iştiri lmes i ve yönetimi konusundaki çagdaş 

yaklaşımları ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gelişmeler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştur. B ir 
diger fırsat ise. tüm ça lışmaya ili şkin direktifin. GAP'ın 2010 yı lına kadar tamamlanması tali· 
matıy la birlikte. siyasi iradeye yansımış olmasıdı r. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden 
saglanan girdi ve katkılarla bu tali ma tın geregini yerine getiren bir ça lışma olarak gerçekleşm iş 

olacaktır. 

3 



Katılımcı bir şekilde yapılmasın ı esas aldıgıınız GAP Bölgesel Kalkınma Planı ça lışması 

silresince tilm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
degişik konulardaki detayları hakkında bilgilendirmek amacıy la ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası topla ntıla rı yapılmıştır . Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntem
lerin in belirlenmesi ile ilgili olarak. tilm paydaşların görüş ve katkıla rı alınmış olmaktadır 

Bu kitap. başlangıç aşamasında yapılmış olan sözkonusu bu topla ntılardaki konuşınaları 

kapsamaktad ır. Ancak katkı ve katılımdan an ladıgıınız bu top lantı larda ortaya konan görüşlerle 

sın ırlı kalmaınaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracılıgıyla yapılacak bir dizi başka 
ça lışına da planlanmaktadır. Temsil edilmeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kul
lanılanarak. katılım en üst düzeyde uygulanmaya çalışılacak ve GAP Bölgesel Kalkınına Plan ı 

bu kez aşagıdan yukarıya bir şekilde oluşacak. bu program biltün paydaşlar tarafından çizil· 
miş şekliyle. uzmanlar tarafından gerçekleşti rilmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlilge 
girmiş veya siyasi iradeye sunulmuş olacaktır . Bunun önemi Türkiye'de katı lımcı planlama 
anlayışıy la gerçekleştiri len ilk kapsamlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tilm katı lımcıların ortak emegi ve katkısıyla ortaya çıkacak yeni GAP Bölgesel Ka lkınma 

Planı'nın hayırlı olması dilegiyle. saygı larımı sunarım. 
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GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

57 nci Hükümetin Programında "Güneydogu ve Dogu Anadolu'nun geri kalmış lıgı . ekonomik 
ve sosyal önlemlerle çözülecektiı·· politikası yer almıştır . Bu karar çerçevesinde. Bakanlar Kuru· 
lu Güneydogu Anadolu Projesi'nin (GAP) 201 O yılında bitirilmesi kararını almış ve ekonomik. 
sosyal ve benzeri diger ön lemlere ilişkin planlama çalışmalarını yapmakla GAP Idaresini görev· 
lendirmiştir. 

Bu direkLif üzerine GAP Idaresi kendi bünyesi içinde planlama çalışmalarını yürütecek GAP 
Bölge Kalkınma Planı Proje Ekibini kurmuştur. Proje Ekibi konularında uzman. deneyimli ve uy· 
gulama tecrübesi olan kiş ilerden oluşturulmuştur. Proje ekibi. bölge planlama. iktisadi planla· 
ma ve finansman modelleri, sosyal planlama. tarımsal ve kırsal kalkınma. altyapı-çevre ve ileti· 
şim olmak üzere altı ça lışma grubu halinde örgütlenmiştir. 

Bilindigi üzere. Güneydogu Anadolu Projesi başlangıçta bir su ve toprak kaynakları geliştir· 

me projesi olarak plan lanmış. 1989 yılında hazırlanan GAP Master Planı ile entegre bölgesel kal· 
kınına programına dönüştürülmüştür. GAP Master Plan ı. sektörler arası entegrasyonu dikkate 
alan GAP'ın hedef ve stratejilerini beliı· leyen . GAP kapsamında kamu yatırı mlarını zaman ve me· 
kan itibarıyla ve finansman ihtiyaçlarıy la planlayan temel dokümandır. Mevcut uygulamalar 
mümkün oldugu ölçülerde bu doküman çerçevesinde yürütülmektedir. 

1989 GAP Master Plan ı . geleneksel. merkezi planlama anlay ı şı ile hazırlanmış. bilgi verici, 
kaynak degerlendirmeye ve gelir artırmaya yönelik projeler üretmiş bir plandır. Hazırlanacak 

olan yeni planı. 1989 GAP Master Planından ayıran temel özellikler: bölge ve dünyada meyda· 
na gelen gelişmeiP.ri dikkate alması . katılımcılıga önem vermesi, projeden etkilenen kesimlerin 
plan hazırlama ve uygulama sürecinde etkin rol almalarını benimsemesi. ekonomik-sosyal ve 
çevresel gelişmeyi birlikte ele alması, sürdürülebilir kalkınma ilkelerini (dogal ve kültürel çevı·e 
koruma-sorumlulukları paylaşma·yerellik·saydamlık·erişebilirlik·kalıcı olma-bölgesel öncelik· 
sosyal adalet) esas almasıdır. Yeni planın hareket noktasını ise 1989 GAP Master Planı ile GAP 
Idaresince hazırlanm ış olan GAP Sosyal Eylem Planının uygulama sonuçlarına i l işkin degerl~n· 
dirmeler oluşturacaktır. 

GAP Idaresi yeni plan çalışmalarını katılımcı planlama teknigi ile gerçekleştirecektir. GAP 
Bölgesel Kalkınma Planı ismiyle hazırlanacak olan doküman: yöre halkının yaşam kalitesini 
sosyal, kültürel. ekonomik ve çevresel açılardan artırmayı hedefleyecek. bölge insanının ve ilgi· 
li kamu kuruluşlarının katılımıyla hazırlanacak ve uygulanacaktır. Kamunun planın hazırlan· 
ması ve uygu lanmasında etkin katılımı önem arz etmektedir. Ayrıca bölge insanının bu süreçte 
rol alması yerel halkın gerçek sorunlarına, gereksinimlerine, tutumianna ve önceliklerine du· 
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yarlı bir plan hazırlanmasına imkan saglayacak.tır . Bu amaçla Proje Ekib~ ça lışma programını 

hazırlanmış ve bu program 14 Nisan-3·1 Mayıs 2000 tarihleı'i arasında 9 GAP ilinde yapılan bil
gilendirme toplantıları ile başlatılmıştır. Bu program dogrultusunda Proje Ekibi çalışma ların ı 

yürütmektedir 

Yeni plan şu aşamalardan geçerek hazırlanacaktır: 1) Veri toplama ve güncelleştirme. 2) 

1989 GAP Master Planı ve Sosyal Eylem Planının degeriendirilmesi ve bugünkü durumun çö

zümlenmesi. 3) Kalkınma ihtiyaçlarının ve sınırlarının belirlenmesi. 4) Hedef ve stratejilerin be
lirlenmesi. 5) Kalkınma seçeneklerinin hazırlanmı;ıs ı. 6) Kalkınma seçeneklerine ilişkin finans
man modellerinin hazırlanması ve taslak Bölge Planının oluşturulması . 7) Bölge kalkınma pla
nı ve Uygulama programının oluşturulması. ve 8) lzleme-d~erlendirme sisteminin kurulmasıdır. 

Hazırlanacak GAP Bölge Kalkınma Planı sonucunda iki önemli doküman ortaya çıkacaktır: 
GAP Bölge Kalkınma Planı. ve Uygulama Programı. 

Yeni plandan beklenenler: ekonomik yapıda degişim sürecinin baş laması. yaşam standartla
rının iyileşmesi. bölge ile ulusal ölçekteki göstergeler arasındaki farklılıkların aza lacagı . bölgeye 

d ışarıdan ser"nıaye akışının temini. GAP'ın kamu fon ları ile desteklenmesinin yanında bölge ve 
bölge dışı özel kaynakların da giderek artan ölçüde katkısının sagıanmasıdır. 

Yeni planlama çalışmasının ana felsefesi: sürdürülebilir insani kalkınma ve katılımcılıktır. In
san kalkınmanın odagındadır. P lanın temel amacı. yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdü
rülebilir kılmaktır. 

Ister istemez plan döneminin de ötesine taşacak olan nihai amaç ya da başka bir deyişle pla

nın vizyonu ise "Refahın arttıgı ve yaygınlaştıgı ve bunun herkese ekonomik faaliyetlere katılma 
fırsatı vererek saglandıgı ; bölgenin diger bölgelerle olan gelişmişlik farklarının ortadan kalktıgı ; 

bölgedeki kaynakların etkin kullanıldıgı, sürdürülebilir büyüme ve toplumsal istikrarın bir gere
gi olarak verimlilik ve istihdamın arttıgı: güçlü. özgüvenli. donanımlı. egitilmiş ve kültürel geliş

mesi saglanmış bireylerden oluşan : ulusal ekonomiyle bütünleşmiş. dışa açık. fırsat eşitliginin 

etkin oldugu, demokratik bir toplumsal yapının gerçekleştirilmesidir." 

Bu yapının gerçekleştirilmesinde izlenecek yeni strateji • pazar ekonomisinin tüm kurum ve 
kura·lları ile oluşturacak altyapının saglanması. bölgenin ulusal pazarta bütünleşmesi, pazarın 
çözüm üretemedigi alanlarda. pazarın etkin işleyişini bozmayacak biçimde kamu inisiyatifin in 
kullanılması. bölge mekansal yapısının çevre boyutunu ön plana çıkaracak şekilde düzenlenme
si. sürdürülebilir kalkınmanın gerçekleştirilmesi için beşeri. dogaı ve ekonomik kaynakların 
uyum içinde ve birbirlerini tamamlayacak şekilde geliştirilmesi, öncelikli hedef grupların destek
lenmesi. çagdaş kurumsal yapıların oluşturulması ve güçlendirilmesi amacıyla gerekli düzenıe
melerin ve yönlendirmeleı·in yapılmasıdır." Bu baglarnda önümüzdeki dönemde kalkınmada ön
cü rol giderek özel girişim ve gir işimciler tarafından üstlenilecektir. 
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OTURUM BAŞKANI · Ahmet ÇELIK (Türkiye EI'Ozyonla Mücadele ve Agaçlandırma Vakfı 

(TEMA): 

Güzide basmımız ve degerli misafirleriiniz. GAP Bölge Kalkınma Planı Bilgilendirme Toplan

tısı'na hoş geldiniz. Oneelikle bu toplantıımza lelgrafı ile kalılan Adıyaman Fazilet Partisi Millet

vekili Sayın Malımut GOKSU Bey'in lelgrafım okumak istiyorum. lderenizin koordinalörlügün

de Adıyaman 'da yapılacak olan GAP Bölge Kalkınma Plam 'n m lı azırlanması toplantısma çok ar

zu eltigiın halde yogun meclis çalışmaları nedeni ile katılamıyorum. Toplantın m Güneydogu ·nun 

bu arada Adıyaman'ın makus tarilıini yenme lıususunda atılmış önemli bir adım olması lıer fe· 

daktırlıgı en fazla üstlenen buna karşı nimetlerinden en az yararlanan Adıyaman'ın bu çelişkin· 

den biran evvel kurtulması ve ülke kalkııımasında lıak eUigi yeri alınası dilek ve temennileriın

le. organizasyonu gerçek/eşliren sizlere teşekkür eder. tüm katılımcılara. davetlilere ve lıemşelı

rileriıne selam ve saygılar sunanm. Malıınuı GOKSU Adıyaman Milletvekili. 

Bizde teşekkür ediyoruz. Sevgili misafirler öncelikle bu toplantımızın amaç ve hedeflerini siz

lere anlatmak gerekirse. başlangıçta su ve topı'ak kaynaklarını geliştirme projesi olarak planla

nan Güneydogu Anadolu Projesi bildiginiz gibi 1989 yılında GAP Master Planı hazırlanması ile 

entegre bölgesel bir kalkınma projesine dönüşmüştür. Sektörlerarası entegrasyon u dikkate ala· 

rak GAP'ın hedef ve stratejilerini belirleyen GAP kapsamında kamu yatırımlarını zaman ve me

kan itibarı ile ve finans ihtiyaçları ila planlayan ve Bölge'de uygulanacak gelişme projeleri için 

bir rehber niteligi taşıyan GAP Master Planı GAP'ın ana dökümanıdır. Dünyada. ülkemizde. GAP 

Bölgesi'nde son 10 yılda meydana gelen degişmeler ışıgında GAP Idaresi'nin yanlış uygulama

lardan edindigi temel tecrübeler bölgesel kalkınmada özellikle sürdürülebilir insani kalkınma 

yaklaşımının. benimsenm iş olması GAP Master Planı'nın yeniden gözden geçirilmesini gerekli 

kılmıştır. Hükümet Proje'nin 2010 yılında tamamlanması için gerekli çalışmaları yapmakla gö

revlendirilen GAP Idaresi'ne Master P lan'ın yen iden irdelenmesi hususunda talimat verilmiştiı'. 

GAP Idaresi yöre halkının yaşam kalitesini sosyal. kültürel. ekonomik ve çevresel açılardan art

tırınayı hedefleyen GAP Bölge Kalkınına Planı hazırlıgına. halkın katılımını saglayarak başlamış

tır. Bu yaklaşımın Bölge halkının sorunlarına. gereksinimlerine. tutum larına ve önceliklerine 

karşı gerçekçi ve duyarlı bir yeni uygulamayı beraberinde geLirmesi beklenmektedir. Bu toplan

tının samimi bir havada yapılınası ve bu Bölge'de yaşayan insanlar olarak GAP'tan beklentile-
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rinizin açıklıkla ortaya konmasını bekliyoruz. 201 O yılında nasıl bir Adıyaman hedefliyoruz. 

bunları eger açık ve net. bir dille söylerseniz. bundan sonra hazırlanacak olan Plan'a da o dere

cede herkesin katkısı saglanm ış olacaktıı·. Şimdiden ilginizi bu toplantıya çekmek ister. teşekkür 

edeı·im . Oneelikle size gündemi takdim etmek istiyorum. 

lik olaı·ak Ad ıyaman Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkan Yardımcısı Sayın Ali 

KETENCIOGLUNUN konuşına ları var. daha sonra GAP Bölge Kalkınına Idaresi Şanlıurfa Bölge 

Müdürümüz Erkan ALEMDAROGLU'nun konuşması var. Sonra Ad ıyaman Belediye Başkan ım ız 

Sayın Abdülkadir KIRMIZI Bey'in konuşmaları var. Daha sonra da Adıyaman Valisi Sayın Kadiı• 

ÇALIŞICIVA vekaleten Sayın Vali Yardımcım ız Adnan TÜRKDAMAR Bey"in konuşmaları var. Da

ha sonra yine aramıza Ankara 'dan katılan ve bu Bölge'ye devamlı gidiş geliş yapan bu Bölge için 

yıllar ını veren GAP Bölge Kalkınına Planı çalışınası ile ilgili bilgi sunum u için Sayın Vedat OZBI

LEN ve Sayın Ahmet SAL TlK Bey size birer bilgilendil'me konuşması yapacaklaı· ve daha sorıra 

da beyin fı rtınasın oturumu dedigirniz herkesin rahat. açık ve net bir şekilde fikirlerini ve görüş

lerini sunabileGegi bir oturum. bir tartışma ortam ı yaratmaya çalışacagız. Oneelikle ben konuş

mayı Ad ıyaman Ticaret ve Sanayi Odas ı Yönetim Kurulu Başkan Vekili Ali KETENCIOGLUN'A b ı

rakmak istiyorum. buyurun efendim. 

All KETENCIOCLU (Adıyaman Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkan Ve

kili) : 

Sayın Vali Yard ımcım. Sayın Belediye Başkan ım. GAP Bölge Müdürüm ve degerli personelim. 

Kamu kurum ve kuruluşlarının degerli yöneticileri ve Sayın misafirler. hepinizi Adıyaman ve Ti

caret ve Sanayi Odası adına hoş geldiniz diyor. saygılar sunuyorum. 

GAP dünyanın sayılı bölgesel kalkınma projelerinden bir tanesidir. Bu Proje'nin kalbi master 

planı yaklaşık 10 yıl evvel yapılmıştır ve günümüze kadar gelmiştir. Fakat Bölge'nin geli şme 

trendine girmesi ile ihtiyaçlar da gelişip farklılaşınıştır . Bu iLibar ile GAP Master Planı'nın yeni

lenmesinin ne kadar dogru oldugu çok açık bir şekilde ortadadır. Proje'nin başarıya ulaşınası 

için yeni yapı lacak Plan'ın gerçekçi ve dogru yapılması gerekmektedir. Başarıya u laşmak için 

Bölge ha lkının. sivil toplum örgütlerinin. sanayicilerin. kamu kurum kuruluşlarının görüş ve öne

rilerinin alınmasının önemli katkılar saglayacagına inanıyoruz. Biz Adıyaman Ticaret ve Sanayi 

Odası olarak GAP Idaresi'ni yaptık ları bu çalışınalardan dolayı kutluyor. başarılar diliyoruz. 

GAP Bölge Kalkınına Planı yeniden hazırlan ırken Odaınızın nacizane fikirlerini birkaç başlı k al

tında toplamak istiyorum. Bu Proje'de yer alan ve geçm işte magdur olan Adıyaman'ın fedakar

lıkları göz önüne a lınarak magduriyetinin giderilmesi gerekmektedir. Adıyaman'ın GAP' ı n arka 

bahçesi olmaktan çıkarılıp. hak ettigi yere getirilmesini istiyoruz. u laşırnın yeteı'Siz oldugu yer-
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de ticari ve sanayi faaliyetler de yeı.eı·siz olur. Bu nedenle çıkmaz sokak olma duı·uınundan kur

tarılınası ve Bölge ilieri ile baglantıların çaga uygun bir şeki lde yap ılanması. ulaşım kaliLesin in 

arttırılınası ve en önemlisi demiryolunun üretiminin merkezine kada ı· getirilmesi gerekmekt.edi r. 

GAP ile yöre halkı için ilk akla gelen şey topragın su ile bu luşmasıdır. Maalesef bu konuda Adı

yaınan son derece yet.ersizdir. topragın. sulama projelerimizin bir an önce faaliyete geçmesi ve 

yeni sulama projelerimizin üı·etilınesi büyük önem aı'Z etmekt.edir. Çaresiz kalan çiftçilerimizden 

baraj. göl kıyısında arazisi bulunanlar kendi imkanları ile sulu tarım yapmakta bu da sulama 

maliyetlerini yükseltmektedir. Çiftçileri miz. ülkemiz ve ekonomimiz için kaynak israfına yol aç

maktadır. Sanayinin önünü açacak olan sulu tarımına dayalı tarımsa l ürünlerdir. Bu nedenle 

top ı·agın su ile ivedi olarak buluşmasını çok öneınsemekt.eyiz. Bölge'ye yönelik KOBI kı'edilerinin 

teşvik sist.eminin yeniden gözden geçirilmesi ve kredilerin arttırılınası gerekınekt.edir. Bu kredi

lerden sınırlı sayıda müteşebb is lerin faydalanması yerine daha çok sayıda müt.eşebbisin fayda

l anması gerekmekt.edir. GAP Bölgesi'nde Yatırım yapmak için Bölge'yi ziya ı·et eden yatırımcı ve 

i ş adamlarımızın ilimize yönlendirilmesini istiyoruz. Turizm. Ad ıyaman ve Bölge için çok önemli 

bir potansiyeldir. dünyanın sekizinci harikası olarak kabul ed ilen Neınrut'un tan ıtımı ülkemizde 

ve dünyada yeterli bir şekilde yapılma lı . buna baglı olarak gelecekte hizmet sektörlerinin can

landırılması ve çoga l ınası saglanmalıdır. Ad ıyaman'da gıda sanayinden t.ekstile. su ürünlerin

den. oto yan sanayine son derece geniş bir sektörel yelpazede hammadde ve alt yapı söz konu

sudur. Tarıma dayalı sanayi üssü olmaya aday ilimizin sahip oldugu kaynaklar oldukça önem

lidir. Diger alan lara bak ıldıgında su ürünleri Ad ıyaman için oldukça önemli gelecegin en pürüz

süz sektörlerinden birisidir. seracı lık konusunda benzeri şeyleri söylemekLe mümkündür. Sana

yicinin üretmekt.en çok üretileni pazarlama sorunu vardır. Adıyaman sanayicilerin in yeni pazar

lar bulması bir an evvel bir araya gelerek sektörel dış ticaret şirketleri kurması gerekmekt.edir. 

Konut ve iş yeri ihtiyacı önemli boyutlarda oldugundan Bölge'de inşaat malzemeleri. hazır beton 

elemanları . prefabrik ve benzeri alanlara yatırım yapı labilir . Adıyaman'ın d ış dünya ile enteg

rasyonu. yet.eri kadar tanınması. yabancı sermayenin ilimize çekilmesi. ekonomik ve sosyal can

lanma için GAP Müdürlügü'nün Adıyaman'da kurulması şa ı'ttır. Ayrıca GAP Idaresi yöremiz in

sanla ı·ının yaşam kalitesini arttırmak adına t.eknolojik. bilimsel çalışmalara somut projelere açık 

olmalı. iller arasında daha dengeli davranmalı ve siyasi baskılardan uzak ka lmalıdır. Sözlerime 

son verirken yeni GAP MasLer Planı'nda başarılar diler. Adıyaman Ticaret ve Sanayi Odası adı

na saygılar sunarım . 

Ahmet ÇELIK : 

Konuşmalarından do lay ı . Adıyaman Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Başkan Yardım

cı Sayın Ali KETENCIOGLU'na t.eşekkür ediyoruz. Evet GAP Bölge Ka lkınma Idaresi Şanlıurfa 

Bölge Müdürümüz Sayın Eı·kan ALEMDAROGLU'nu mikrofona davet ediyorum. 
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Erkan ALEMDAROGLU (GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı Ş. Urfa Bölge 

Müdürü): 

Sayın Valim. saygı deger konuklar. hepinize hoş geldiniz diyol'um. Aslında bu toplantıya bu

gün Idaremin Başkan Yardımcısı Kaya YAŞI OK gelecekti. fakat kendisi buraya geldigi ve ani

den dönmek zorunda ka ldı. Çok acil bir işi çıktı. ben şimdi size bu açılış konuşmasını yapaca

gım . 

GAP ldaresi'nin. GAP Bölge Kalkınına P lanı hazı r lama ça lışınası kapsaınında düzenlemiş ol

dugu bu toplantıya hoş geldiniz. Bugün burada Güneydogu Anadolu Projesi'nin hedef ve strate

jilerini belirleyen ve 1989 hazırlanmış bulunan GAP Master Planı'nın yenilenmesi çalışınaları ile 

ilgili bilgi sunmak ve görüş alış veriş i için toplanm ış bulunuyoruz. Bildiginiz üzere 1998 yı lı Ha

ziran ayında hükümet. GAP'ın 201 O yılında tamamlanması ile ilgili planları hazırlamakla GAP 

Bölge Kalkınma Idaresi'ni görevlendirıniştir . Bu görev kapsamında Idare. GAP Master P lanı'nın 

yenilenmesi ça lı şınasın ı başlatm ı ş bu lun maktadıı·. Bu ça lışmanın amacı bölgesel. ulusal ve ulus

lara ı·as ı deg iş imlerin gel'ektirdigi formü lasyon laı·ın ya nı sıra sürdüı·ü lebi lir insanı kaynaklann 

gelişmesinden kaynaklanan ve GAP'ın özellikle son 1 O yıl zarfındaki uygulamalaı·ından elde edi

len birikimlerin ışıgında ortaya çıkan kavramları GAP Bölge Ka lkınma Plan ı 'na dahil etmektir·. 

Hedeflenen sürdürülebilir gelişmenin odagına. insanı yel'leştiren ve bu nedenle de katılımcıl ıgı 

esas alan bir anlayışı da beraberin de getirmektedir. Degerli konuklar Güneydogu Anadolu Pro

jesi bugün gerek ülke ve gerekse Bölge sosyo-ekonomisini etkileyen sonuçları gerekse sürdürü

lebilir insani gel işmeye ilişkin ilke ve uygulamalaı· ıyla sadece Türkiye'ye degil dünyaya mal ol

muş bir örnek projedir. Biz GAP Bölge Kalkınma Idaresi olarak 1 O y ı lı aşan bir süredir GAP'ı 

planlamakta. programlamakta ve izlemekteyiz. Bu yı l GAP'ta önemli dönemeçleri n yaşandıg ı bir 

zaman dilimini olmuştur. 1989 yılında tamamlanan GAP Master Planı. kamu yatırımlarının sek

törel ve finansal ihtiyaçlarını belirleyerek GAP'a entegre bölgesel kalkınma projesi olma ufkunu 

kazandıran bir belgedir. Ancak bu Plan. Proje kapsamında yapılması gereken kamu yatırımla

rında bir rehber olmaktan öteye geçemem iştir. 

Sayın konuklar GAP'ta planlanan ve inşa edilmekte olan bütün fiziksel yapıla r barajlar. sant

l'aller. yollar. organize sanayi bölgelel'i ekonomik gelişmenin büyümenin alt yapısını oluşturmak

tadı r. Bu tesisler eşit. adil. erişilebilir . süı•dürülebilir bir ka lkınmanın aracıdır. Kalkınmanın asıl 

hedefi insan mutluluguduı·. bizler yani kamu kurum ları bu tarif ettigim ortamın yaratılmasına 

a racı olan kurul uş lal' durumundayız. Kamu yatırımlarının da bu ortamın temelini oluşturması 

amaçlamaktadır. sürdül'ülebilir insani gelişme. dogal ve beşeri kaynakların optimum kullanım ı 

yoluyla gelecek kuşakların olanakları tüketilmeden halkın tercihi potansiyelini eksiksiz bir bi-
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çimde hayata geçirebilecekleri bi ı· ortamın ya ratı lmasın ı ifade eder. Gerçek bir ka lkınma ne sa

dece üretim artışı ne de saclece ekonomik katma deger yaratılmasından geçmektedir. As ıl olan 

yatırımlarla kaynakları geliştirerek bir taraftan ekonomik ve sosyal refahı saglaı·ken öte yandan 

da bunun sürdürülebilirligini saglayabilecek insanı gelişmeyi gerçekleştiı·mekti ı·. Sürdüı•ü lebilir 

kalkınma kamu sektörünün yanı sı ra özel sektör ve halk katılımından oluşan üçlü bir sac ayagı

na dayalıdır. Az önce ifade etmeye çalıştıgım gibi kamu sektörü yatırımı sürdürülebilir kalkın

ma ve gerekli alt yapı yı oluştuı·acaktır. Bu açıdan Güneydogu Anadolu Projesi artı k sadece ka

mu yatırımla ı·ının planlanması ile vücut bu lacak bir kalkınma projesi olma niteligini aşmış. özel 

sektörün ve bizzat halkın da pmjeye katkı saglanıası geı·eken bir safhaya ulaşmış durumdadıı·. 

Güneydogu Anadolu Projesi"ni kalkınma sürecinde yer alacak tüm kesimlerin katılımı ile plan

lanmak durumundadır. Bu nedenle GAP'ta yeni bir aşmaya daha ulaştıgımızı söylemek yanlış 

olmayacaktır . 

GAP kalkınmasında artık merkezi planlanıadan, katılımcı planlanıaya ve bunun uygulanına

sına geçiş dönemcini yaşamaktayız. önemle belirtmek isterim ki. GAP Idaresi olarak bize veri

len görevi yeni Güneydogu Anadolu Plan ve Kalkınma Progı·am ı ' nın hazı rlanmasını Güneydo

gu·da yaşayan herkesin işi haline getiriyoruz. Bu Plan·a herkesi ortak ediyoruz. sayın konuklar 

bundan böyle GAP Bölge Kalkınma Planı olarak adlandıracagımız belge bir plan olma ölesinde 

bir yandan bir kalkınma rehberi diger yanda da kalkınmanın uygulama programı hüviyetinde 

olacaktır. Ortaya çıkacak Plan yukarıda sözünü ettigim sürdürülebilir insani gelişmeye ilişkin il

keleri içeren bütün toplum kesimlerinin katılıını ile hazırlanmış bir rehber doküman o lacaktır. Bu 

ilkeleri yeni GAP Bölge Kalkınma Planı'na yansıtmanın yolu biraz önce de ifade ettigim gibi bu 

planı tüm kesimlerin birlikte ve katılımcı bir şekilde üretmesi olacaktır. Ülkemizde ilk defa uygu

lanacak olan bu metot inanıyorum ki bö lgesel kalkınma uygulamaları açısından Türkiye'nin dün

yaya sundugu önemli bir yenilikçi model olacaktır. Plan'ın katılımcı bir şekilde yenilenmesi ça

lışması kapsamında bir dizi bilgilendirme. danışma ve ortak çalı şma toplantısı gerçekleştirilecek 

ve degişiklik sürecinin her aşaması hakkında ilgili kesimlere bilgi verilecektir. Çalışma kapsa

mında konuların özelligine göre pmgramın önemli bir bölümünün ortayla çıkarılınasında ilgili 

kesimler bu görevi üstlenme fırsatını da yakalayacaklardır. Burada bulunan katılımcıların GAP 

kalkınması sürecinde yer alacak tüm kesimleri yani paydaşları temsil etmesine özen gösterildi

gini düşünüyorum. Nitekim bu toplantı da kamu kuruluşlarının yanı s ıra özel sektör. hükümet 

dışı kuruluşlar. yerel yönetimler. gönüllü kuruluşlar ve kalkınmadan faydalanacak bireylerin bu

lunması saglanmaya çalı şıldı. GAP Bölgesel Kalkınma Planı hazırlama çalışması safhaları ile il

gili olarak biraz sonra degerli arkadaşlarım sizi daha detaylı olarak bilgilendireceklerdir. Daha 

sonraki oturumda ise katılımcıların görüş ve düşünceleri hakkında belirli bir fikir sahibi olmanı

za imkan verecek verimli görüşmeler yapılmasını ümit ediyor. hepinize saygılarımı sunuyorum. 

13 



Alınıet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz. Sayın ALEMDAROGLU. şimdi de Ad ıyaman Belediye Başkanımız Abdü lka· 
dir KIRM IZI"y ı mikrofona davet ediyorum. 

Abdülkadir KIRMIZI (Adıyaman Belediye Başkanı) : 

Sayın Va lim. degerli misafirler GAP'tan Adıyaman·a zahmet edip teşfik buyurarı muhLerem 

arkadaşlar. hepinizi saygı ile selam lıyoi'Um . Tabii güzel temennilerden ibaret olan konuşma la ı·ı· 

nız ı dinledik. Biz Ad ıyamanlıyız hani Makine lkmal MüdürlügOmüz var bizim orada çeşitli model· 

ler kamyon lar va ı· kimisi ça lışır vaziyette bazen de bire bir kenarda durur. Derim bu ne yapıyor 

burada derler ki Başkanım bunu hurdaya ay ıı·dık. e burada niye çürüyor diyor hayır çürOmü

yor parça larını söküyoruz. Hangi a ı·abaya lazım olursa oraya tak ıyoruz. yani bir kamyon geldi 

faa l durumda neyi gerekiyor diyelim ki difeı·ansiyel i onu oı·aya takıyor işte efendim yok şanzı · 

ımın ı başka bir 81'aca kesiyor ama kaportası yerinde. Şimdi degerli katılımcıl ar Adıyaman bu 

çevre vilayetterimizin hurdası olmuştur. Ben bu toplantıya i ştirak etmeyecektim ama çok sevgi

li bir yol arkadaşım va ı· sevgili Cem ı srar etti dedim ki ben oı·ada kon uşursam iki Laraftan bir 

şeyi kıracagım ya Adıyamanlıları kıracagıın . ~dıyaman lılar bana kı rı lacak her şey normalmiş gi· 

bi. ya da GAP'tan gelen misafirlerimizi kıracagım . Dedi hangisini kıra ı·san kır konuş dedi. peki. 

Şimdi artık amacım kı rmak degil. şunu ifade ed iyorum degeri i arkadaşl ar buı·aya yazılmış mer

kezi planlamadan. katılımcı planlanıaya kime derdimizi anlatacagız. nereye katılacagız . Hani 

GAP'tan sorumlu Devlet Bakan ı. hani GAP' ın Başkanı. hani Başkan Ya rdımcısı. · Ad ıyaman hur

dalık yine bir şeyler söküp götürmeye gelmişler galiba. ben şunu ifade ediyorum. 

Sevgili arkadaşlar katılımcılıgı şunu bunu bırakın 388 sayılı Kanun Hükmünde Kararname 

ile bu teşkilat kurulmuştuı·. Ve benim hesabı ma göre 12 y ılda Adıyaman ·a GAP bir şey yapmış , 

keşke yapmasaydı. Ad ıyaman Imar P lanı ' nı çizdirm iş keşke çizdirmeseydi. Imar kanunlarında 

geçer. yönetmeliklerinde geçer 7 m yol yaya yoludur. Adıyaman Imar Plan ı'na GAP'ın çizdirdigi 

Imar Plan ı 'na koydukları yolların % 90'nı 7 metre yoldur. Nereden bu uzmanlık nereden bu pro

fesyonellik. nerede bu arayış, ısrarla söyledim biz 10 metreden aşagı Adıyanıan 'a yol istemiyo

ruz kardeşim . Adam yine peki ne yapıyoı·sunuz ben hiçbir şey yapamanı niye yapamam arkada

şım. bakın elimde buyu ı·un ezbere konuşnıuyoı·um Kanun Hükmünde Kararoamenin tarihi 

27.1 O. 1989 no.388 buradan okuyorum kimse kimseyi aldatmasın ve Ad ıyaman 'da kimsenin ti

yatro oynayacagı bir yer degildir. Tiyatro oynamaya hiçbir zaman ihtiyacım ız yok. ne diyor. din

leyin Güneydogu Anadolu Kalkınma Idaresi Teşk i latı 'nın göı·ev leri şunlardır: Adıyaman. Diyar· 

bakıı·. Gaziantep. Mardin. Siirt ve Şanlıurfa şu ilieri içerisinde GAP Bölgesi'nde gerekli araştır

maları yapmak. Maddeyi geçiyorum Adıyaman birinci sırada G maddesi. Arkadaşlar bilir bu il-
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!erin yol. su. elektrik. kanalizasyon. konut. sanayi ve u laştırma hizmetlerini yürütmek. Buyurun 

ya konularla ilgili ya bu GAP kararnamesi yanlış resmi gazete say ısı var her şey var burada ve 

ikinci maddesinin diyoı· ki degerli arkadaş lar Belediye Başkanlarımızın özellikle dikkatini çeki· 

yorum. GAP Idaresi'nin görev alanına giren: ne gi ı·iyor yol. su. elektı·ik . kanalizasyon. konut. sa

nayi ve ulaşım giriyor mu giriyor. Bu görev alanına giren yani GAP Idaresi'nin görev alanına gi

ren konular da 1580 sayılı belediye kanunu ve 3"194 say ılı imar kanunu ile ilgili ve diger kanun

lar ilgili idarelere verilen imar ve alt yapıya dairm i ş bakın dikkat edin imaı· ve alt yapıya dair 

hak ve yetk ileı· bu Idare'ye devı•edilmiştir. Hak ve yetkiler peki ben şimdi soruyorum. Pınarbaşı 

Belediye Başkanımız Hasan ÇAG işte epey Belediye Başkanım ız da var üzel Idare yetkililerimiz 

de var. GAP Idaresi bugüne kadar ben 6 yıldır Adıyaman Belediye Başkanıyıın. diyo ı·uın bir Imar 

Planı çizdiler keşke çizmeselerdi başka peki yolla ilgili. suyla ilgili bu yasaya göı·e degeri i arka· 

daşlar Adıyaman Belediyesi'nin bir vatandaşa imar çapı verme yetkisi yoktur gitsin GAP'tan al· 

sın. Ruhsat verme yetkisi yoktur. yok GAP'a verilmiş kaçak inşaat kontrol yetkisi yoktur. gitsin 

Ankara'dan GAP gelsin buranın kaçak inşaatını kontrol etsin. Binalar projelerine uygun mu de· 

gil mi yapılıyor mu yapılın ıyor mu. biı• fikir belirtmeye yetkimiz yok. Yetki kimde yetki GAP'tan 

degeri i arkadaşlar bir şeye dikkatinizi çekiyorum bizim güneyimize bir baraj yapıldı Atatürk Ba· 

rajı . ne yapıl dı bu Urfa'nın tarlalarını sulamak için. Mardin'in tarlalarını su lamak için. oranın 

hayvanlarını sulamak için. orada kurt kuş ne varsa dogru. Adıyaman 'ın insanlaı·ını niye hiç dü· 

şünmedikte. Harran ' ın hayvanlarını düşündük . Hayvan diyence oranın insan l aı·ını kastetmiyo

ı·uın yan i orada ki çiftliklerde falan yaşayan gerçek hayvanları kastediyorum. Mardin'in topra

gını düşünüyoı·uz efend im işte proje ona uygundu olabilir. yukar ıın ııda bir baraj yaptıla ı·. şim· 

di aşagıdan kestiler Urfa'ya. yukarıda ÇaL Ba ı•ajı. nereye verdiler suyunu Malatya'ya. Yukaı·ıdan 

kestiler Malatya'ya bir de batı tarafımııda bir baraj yaptılar Çataltepe Barajı nereye veı·dileı· su

yunu Gaziantep'e elli defa dedik şurada bir köprü yapın. Şu Adıyaman Körfez oldu şuraya biı· 

köpı·ü. yani Urfa'ya baraj. Malatya'ya baraj. Antep'e baraj Adıyaınan·a biı· köprü de mi yok ar· 

kadaşlar. Yazık günah ha şimdi yeni bir şeyierimize göz dikmişsen iz gardaş yeter. Allalı B i ll alı 

aşk ı na benim bir ta lebi m var. Ya GAP' ı aklı başında bir şey yapsınlar yada fes etsin leı·. 201 O y ı· 

lına kadar madem ki Hükümet bir uzatma kararı almış. bir katılımcılık fa lan da var. diyeceksi· 

niz ki öneriniz ne. Koçali Barajı Adıyama n'ın hayatını kurtaracak en büyük projedir. Koçali Ba· 

rajı ' nı lütfen not alın ve Gömiken Baraj ı 'nı da Ad ıyaman merkezine içme suyu olarak pı·ogram· 

lamanızı istiyoruz sizden. Sakın ha onu da Nizip'e. Kilis'e falan taşımaya ka lkışmayın . Biz Koça

li Barajı'nın Ad ıyaman topraklarını sulamak için Gömiken Barajı'nı da içme suyu vermek için ya· 

ni programlanınası için somut talebiınizdir. Şimdi Adıyaman halkı fakir. tütüne kota koydu Hü· 

küınet kendine göre haklı olabilir. bir şey demiyorum. madem ki tütünü vatandaşın elinden ko· 

parıyorsun aç ını bırakacagız insanlarıınızı. o zaman ne yapacagız. Hiç degilse şu Koçali Bara-

15 



jı'nı bir an önce kaç yılında programlanmış soru soruyorum ben yani burada yetkili olmadıgı için 

Koçali Baı·ajı kaç tarihinde yapımına karar alınmış. bugün itibaı·i ile ne çalışma yapılmıştıı·. 

Koçali Barajı Adıyaman merkezinin yani Kahta Çayı ile Göksu Çay ı arasındaki aı·azi böyle 

aşagıya kadar suladıgı için bununla ilgili ne yapıldıgın ı . Sayın bir DSI yetkilisi. GAP yetkilisi 

açıklarsa tabii biz memnun oluruz. Degerli arkadaşla r bakın Atatürk Barajı bagrımızda. ama bi· 

ze elektrik Keban'dan geliyor ve bizim sanayicimiz ı·ahatsız buradalar iki de bir göz kırpma de· 

n ilen hani bir elektrik kesintisi oluyor ve ben sayın KO UKOGLU ile Sayın GÜÇLÜ ile görüştüm. 

O bi ı· göz kırpma maliyeti bilmem ne kadar yani petrolümilzü. burada petrol çıkıyor. Ad ıyaman ·a 

sı fıra sıfır elde var sıfır. Bütün bunları. bütün bunları ifade ettikten sonra amacım ı tekrarlıyo· 

rum. kimseyi incitmek kırmak degil. Bir pompa sistemi var geçen ben Ankara'ya gittim. Sayın 

Milletvekili Mahmut BOZKURT beni aldı DSI Genel Müdürlügü'ne gittim. orada güzel bir çalışına 

yapı ldıgını takip ettim. Yani bazı l arı bana işte Mahmut BOZKURT'a yagcılık falan yap ıyo ı· der. 

öyle bir niyetim de yok. Partili de degiliın fakat biz Adıyaınanlılar olarak çalışanın emek çeken in 

alın teri hakkını verelim ki başkası da örnek a lsın . baktım Mahmut Bey'in çok güzel çalışmala· 

rı var pompacılarla ilgili. hakikaten çok güzel ça lı şmaları var. Ben bunu takdirle ka ı·şıladıgım ı 

ifade etmek istiyorum ve amacım ne GAP'tan gelen çok saygı deger misafirleri m izi kırmak ne de 

bir başkasına rahatsızlık vermek degil. amacımız gerçekten egeı· bize danışmak için gelm işsen iz 

ve ya bize bir şeyler anlatmak için gelmişsen iz. bizde gerçek duygularımızı size anlatmak zorun· 

dayız. Ben belki sizi fazla yoı·dum bunun için özür diliyorum. tekraı· diyoı·um . GAP' ı ya kendine 

gelirin ve şu kararname metinlerinizi iyi degeriendirio ya da Adıyaman'ın da bir GAP ili oldugu 

arasıra hatırımza gelsin. Ben bu toplantının her şeye ragmen hayırlara vesile olmasını diliyo· 

rum. hepinize saygılar sunuyorum. 

Alırnet ÇELIK : 

Sayın Belediye Başkanımıza teşekkür ediyoruz. Şimdi de Adıyaman Vali Yardımcısı Sayın Ad· 

nan TÜRKDAMARI davet ediyorum. 

Adnan T .. RKDAMAR (Adıyaman Vali Yardımcısı) : 

Degerli misafirler. degerli Adıyamanlılar politika tespiti için bir karar alınmış. bunu Anka· 

ra 'da masa başında yapmak yerine. bizzat uygulamada ça lışan insanlardan. kamu görevlilerin· 

den. sivil toplum örgütlerinden ve orada yaşayan insanlardan sormayı, onların fikirlerini alma· 

y ı uygun bulmuşlaı• . Başkanım ızdan gördügümüz kadarı ile tabii Adıyamanlılar dertli. sı kıntı lı 

haklıd ırlar. Işte demokrasinin. bu politikanın güzell igi de burada. herkes eteginde ki taşı döke· 

cek gelen arkadaşlarım ız kamu görevlileri de bun la ı· ı kayda geçirecek not alacak ve yeni bir po· 
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litika tespiti olacak. ben köyde ça lışa n ebeden. ögretmenden. ilçedeki kaymakam arkadaşları

mıza kadar bütün görevlilerden. belediye başkanlarımızdan uygulamadaki bütün sıkıntıları çe

kinmeden an latmala ı·ını heyecanlarını. sıkıntılarını . dertlerini. sorunların ı dile getirmelerini dili

yorum. Terör bitti. Bundan sonra çagdaş. uygar ne varsa Adıyaman 'da da Güneydogu'da da. 

Dogu'da da o olacak. Bundan ümit varız. 

Bu konuda konuşarak tartışarak. fikir a lışverişi yaparak olacak. Ben bu toplantının Adıya

man ·ın . Dogu ve Güneydogu·nun makus talihini kırması dilegiyle Dogu ve Güneydogu·ya tüm 

Türkiye'ye hayırlı ve ugurlu olmasını diliyorum. Katıl ırnlara huzur ve güven ortamı içersinde ev 

sahipligi yapabilmeyi diliyorum. Yani kusura bakmasın lar. teşekkür ediyorum. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ediyoruz. Şimd i de GAP Bölge Kalkınma Idaresi Koord inatörü Sayın Vedat 

OZBILEN'e söz veriyoruz. 

Vedat ÖZBILEN (GAP Bölge Kalkınına Planı Proje Koordinatörü) : 

Sayın Valim. Vali Yardımcılarım. Sayın Belediye Başkanını . degerli katılımcılar hepinizi say

gıyla selam tarım . Ben GAP Idaresi adına. bu toplantıyı niçin yaptık. niçin yapıyoruz. GAP Bölge 

Kalkınma Plan ı neden yenileniyor. yenBenirken izleyecegimiz yöntemler hakkında sizlere bilgi 

verecegim. Biz ekip olarak buraya geldik. Ekibimizden biri grup üyesi arkadaşımız Ahmet Saltık 

size sosyal planlama konusunda bilgiler verecek. ama sizlerin arasında diger ekip arkadaşları

m ızda var on lar da sizlerin görüş ve önerilerin i a l ı p. Adıyaman'ın sorunları nedir onu tespit et

mek. hem de GAP Bölge Kalkınma Planı hazı rlanırken nelere dikkat edilmesi konusunda sizlerin 

önerilerini kaydedecekler. Şimdi biliyorsunuz. Sayın Belediye Başkanı'm ızın bahsettigi bir hükü

met kararı var. Bu 98 yılında alındı. Bakanlar Kurulu Kararı Güneydogu Anadolu Projesi'ni 

2010 yılında bitirmek. bununla ilgili planlama çalışmaların ı yeniden yapmak gözden geçirmek. 

biliyorsunuz 10 yı l lık bir deneyim var. Bu deneyimle neler kazanıldı. Hatalar nedir. yapılan dog

ru şeyler nedir. nerelerde ne hatalar yaptık. Elde ettigirniz deneyimleri nasıl yansıtabiliriz konu

sunda. GAP Idaresi görevlendirildi. Yani GAP Idaresi'ne dendi ki siz bu planı yapın . şimd i biz bu 

planı yaparken tabii daha önce yapılm ış olan 89 yı lındaki Plan'a dayalı olarak yapmak zorun

dayız. Niye? ·O plana daya l ı olarak 10 y ı ldır bir uygulama yapılıyor. Biz ona GAP Master Planı 

diyoruz. Bu GAP Master Planı Bölge'nin kalkınması için. 9 ilin kalkınması için, kamu yatırım ih

tiyaçlarını. bunların sektörler olarak dagı lımın ı . finansman ihtiyaçlarını ilgili kuruluşlara düşe

cek olan görevleri ortaya koyan bir doküman. I şte Fırat ve Dicle nehirleri üzerinde 22 baraj 19 

hidroelektrik santral yapı lacak. 1.7 hektar alan su lanacaktı r. Onun bir sonucu olarak tarıma da-
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yalı sanayiler gelişecek hepsi zincirleme olarak tarım . sanayi, hizmet sektörü Bölge'de gelişecek. 

Tabii bu gelişirkende bu gelişmeyi saglayabilmek için ilgili kuruluşlara. uygulayıcı kuruluşlara 

acaba ne görevler düşüyor. Bunun bölge planlama seviyesinde tespit edilmesi gerekiyor. Çün

kü bunu ortaya koyanda MasLer Plandı. Bir rehber dokümandı. Bu rehber doküman bu konuda

ki çalışmaları yapıyordu ve önerileri getirmişti. Bu plan hazırlanırken izlenen yöntem daha çok 

merkezi planlama olarak tanımlad ıgımız bir şekilde yani bürokraside hazırlanmıştı. Devletin il

gili kurumları bir araya gelmiş Bölge'de çatıŞmalar yapmışlardı. Onun sonunda ortaya çıkmış 

bir dokümandı. Işte 10 yıllık süreç içerisinde Bölge'deki çalışma larda bu dokümanın sizin görüş

lerini pek yansıtmadıgını tespit ettik ve sizler de hep bizi bu şekilde eleştirdin iz. Dediniz ki bu ya

pılan plan bizim görüşlerimizi yansıtmıyor. Bizim sorun larımızı dikkaLe almadı. Bu tür bir eleş

tiri getirmiştir. Bu eleştirileri tabii biz her zaman dikkate alıyoruz ve bunu GAP Idaresi olarak 

yazmıştık . Ayn ı zamanda GAP Idaresi'nin bu 10 yıll ı k süre içerisinde pek çok uygulaması da var. 

Şimdi bu GAP Master Planı. ortaya konduktan sonra bu planın uygulanması için bir kurum da 

ortaya çıkardı. Buna da GAP Idaresi denildi. Sayın Başkan'ın da belirttigi gibi 388 sayılı Kanun 

Hükmünde Kararname ile GAP Idaresi kuruldu. Bu tamamen bizim dışım ızda. meclisimizin ka

bul ettigi ve bizi görevlendirdigi. şu konularda sen şu yetkilerle görev yapacaksın dedigi bir du

rum. Dolayısıyla da bizim görevimiz planlama yapmak. koordinasyon yapmak. uygulayıcı kuru

luşlara da GAP Master Planı'nda ortaya konulan projelerin hayata geçirilmesi konusunda görev 

vermek ve bunun takibini saglamak görevimiz bu. 

Bunun dışında başkanım ızın. yani sadece Adıyaman degil diger yerel yönetimlerinde pek 

olumlu destegini alamadıgımız imar konusundaki yetkiler de bize devredildi. Bunlar meclisimiz

den çıkan yani aynı zamanda Adıyamanlı milletvekillerin. politikacıların da kabul ettigi oy larıy

la çıkan bir Kanun Hükmünde Kararname onlar tarafından bize verilmiş görev ve biz de Kanun 

Hükmünde Kararnamenin verdigi görevler çerçevesinde yapıyoruz. Şimdi bunların tartışı lması 

gerekiyor. Çünkü 10 yıl lık uygulama sürecinde bunlar konusunda ki sorunlar dile getirildi. Bu 

sorunları biz GAP Idaresi olarak da bu bir kenara yazdık. Çünkü yöre insanın talebi, bunların ir

delenmesi gerekiyordu. Ikincisi bu Bölge'de 1 O yıllık süre içerisinde hem sosyal yapıda hem eko

nomik yapıda çok degişiklikler oldu. Törenin getirdigi huzursuz bir ortam. onun etkileri, köyden 

kente çok hızlı göç olayları. bazı kentlerimizde çok nüfus yogun laşması oldu. Bunlar neyi getir

di. Daha önce yapılm ış olan projeksiyonların yeniden gözden geçirilmesini gerektirdi. O projek

siyenlara dayalı olarak projeler yapılmıştır ve ilgili kuruluşlarda o projeksiyenlara göre hareket 

ediyorlar. Dolayısı ile böyle bir eksiklik ortaya çıktı. Çünkü Bölge'deki degişim ler çok hızlıydı. 

Bunlara müdahale edilmesi gerekiyordu. Diger bir degişim, bu 1 O y ıllık süreç içerisinde degişim

ler oldu. Biz GAP' ı dünyadaki degişimlere kendimizi kapalı tutmalıyız. nedir 92 yılında Rio'da 
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Cumhurbaşkanımızın da .imza lamış oldugu gündem 21 C}dlı bir doküman . Ki bu dokümana yü· 

zün üzerinde devlet başkan ı imza attı ve kabul ettiler. Bu neydt .. 21. yüzyılın planlama kararla· 

rı yani bir bölgeyi kalkındırmak istiyorsanız dikkat edilmesi gereken kriterler. bu kriterleri her 

ülke kendi standartlarında yeniden irdeleyecektir. Do lay ısıyla bunlarında yeniden ülkemiz şart

larında aynı zamanda Güneydogu şartlarında irdelenmesi gerekiyor. Çünkü Cumhurbaşkan ımız 

imza atmış. bize de bu görevler verilmiş . Diger degişim Fırat ve Dicle suları artık çok tartışılma

ya başlandı. Bundan kendimizi uzak tutamayız. Çünkü 21. yüzyıla su konusu damgasını vura

caktır. Ve bu su konusu uluslararası platformlara taşındı. Artık bizde bu konuda hazırlıklı olma

lıyız. Bu kavramlar. yeni degişim leı· küreselleşme ve getirdigi etkiler. bu planın yeniden gözden 

geçirilmesi ihtiyacını dogurmuştur. Ve GAP Idaresi olarak bunu zaten tespit etmiştik. Bakanlar 

Kurulu'nun talimatıyla bu h ızlandı. Şimdi biz bundan ne anlıyoruz. Yani biz bunu Ankara'da da 

oturarak yapabilirdik .Çünkü hükümet bize bu görevi verdi. Çünkü biz merkezi otoriteyi temsil 

eden birkuruluşuzama 10 yıldı r bu Bölge'de çalışıyoruz. yani sizinle çok iç içeyiz. Her ne kadar 

Belediye Başkanım ız bizi eleştirse de Cem bey'in katkısıyla buraya gelmiş olsa bile. Cem de GAP 

Idaresi'nin bir elemanı demek ki. sizlere ulaşabiliyoruz. O tür ilişkilerimiz ile sizlerin dokuları

na kadar işlemişiz. Bizim de kendi açımızdan degerlendirdigimiz başarılı bir yönümüz var GAP 

Idaresi olarak. Bu iç içe olmanın getirdigi sizlerin sorunlarınızı bilmemizden kaynaklanan bu pla

nı yaparken artık biz yapmayalım . Yö ı·e insanı yapsın. Çünkü eleştiriyorlar. Bize siz planı ya

parken planı bize danışmadınız. O zamanda hükümetin verdigi kararla. 2010 yılında Güneydo

gu Anadolu Projesi'ni bitireceksek bu Plan'da neler ol malı. O zaman siz devreye girin. yani biz

de dedik ki GAP Idaresi kendi aramızda yaptıgım tartışmalarda bunu yöre insanıyla birlikte ya

pa lım. Bu yetkimizi onlarla pay laşalım. on ların fikirlerini alalım. birlikte ça lı şa lım . Sadece fikir

lerioizi almayacagız GAP Idaresi olarak karar verdik. Sizinle birlikte çalışacagız. sizleri çalıştıra

cagız. Açıkçası biz biı• şey üretmeyecegiz. Çünkü 10 yıllık deneyim. yapmış oldugumuz uygula

malar onu gösterdi. Bizim teknik kapasitemize size sunacagız. Ama Adıyaman ' ı 10 yılda nasıl 

görüyorsunuz. Imar yetkilerini ka ldırmak mı bunu almak mı istiyorsunuz söyleyin. O zaman bu

nun için birlikte ugraşalım. kendi evimizi daha iyi yapmak istiyoruz. 7 metrelik yollar yanlıştır. 

Bu konuda eleştiriliyor. O zaman dogru önerinin sizden gelmesi lazım ve bunu savunalım. Dola

yısı ile sizlerle birlikte çalışacagız. sizlerin fikirlerini alacagız. 

Yatırım program ları hazırl arken. sizlere vali lerimize. belediye başkanlarımıza. muhtarları

mızsa. kaymakamlarımıza. sanayi ticaret odamıza . borsalarımıza soracagı z. 2010 yılında Adı

yaman'ınasıl görmek istiyorsunuz. öncelikleriniz nedir? Hangi öncelikleri dikkate alarak bunla

rı geliştirdiniz. Tarım mı. sanayi mi. turizm mi hangi dallar. Bunları siz söyleyin bunların ger

çekleştirilmesi. yatırım programiarına gitmesi konusunda. GAP Idaresi sadece bir koordinatör 
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kuru luş olsun her zaman yanınızda oluruz. Aracı bir kuruluş olarak projelerin hazırlanması ay

nı zamanda da bu projelerinde uygulanmasında ama siz etkin olacaksınız. Eger siz bizi nasıl 

yönlendirirseniz sizden gelecek olan bilgilere göre hareket edecegiz. Dolayı sı ile bizden bir şey 

beklemeyiniz biz sizden bekliyoruz. Sayın Belediye Başkanımız hep eleştirdi . Şimd i de biz diye

cegiz ki bizim eleştirme hakkımız doguyor. 

Yapmış oldugumuz bu toplantılar 10 ay sürecek. Bu ça lışmalarımız sadece burada kalmaya

cak. Daha küçük toplantılar. küçük gruplar halinde topla ntılar yapılacak. Bu bilgilendirme top

lantısı . bu işe başlayacagımızı size anlatmak toplantısı daha küçük gruplar halinde toplanaca

gız. Imalat sektörü için tarım için. egitim için. saglık için. basının sorunlarının çözülmesin için 

oradan gelecek girdiler. sizden gelecek verilere göre o planı ortaya koyacagız. eleştirecegiz. Di

yecegiz ki siz bunları yapmadıgınız için plana girmedi. Dolayısıy la katılımcı planlamadan anla

dıgımız bu. bunu yaparken de bizim 5 tane yöntemimiz var. Yani katılımcılıktan neyi anlıyoruz 

sizi nasıl katacagız bu plana. Birincisi bugün yapmış oldugumuz toplantılar gibi bunu 9 ilde yap

tık. Bugün son Ad ıyaman i şte 30'unda bitiriyoruz. Diger illerde de bitirdik. Oradan da girdiler 

aldık. bilgilendiriyoruz. Hükümet bize bu gücü veı·di. 201 O yılı için GAP Bölge Kalkınma Planı 

hazırlayın diye. Ve biz de diyoruz ki bunu yaparken sizinle birlikte yapacagız. Siz etkin rol ala

cak. biz de sadece aracı bir kuruluş olacagız. Biz sadece teknik eleman olarak kullanacaksınız. 

Teknik kapasitemizi size sunacagız. Getirdigirniz uzmanlarla birlikte siz tayin edeceksiniz. sizle

re danışacagız. sizlerle birlikte ortak ça lışmala r yapacagız. Hatta bazı konuları delege edecegiz. 

Valiligimize diyecegiz ki egitim konusunda çalışma ları siz yapın. Belediye Başkanlıgımıza diye

cegiz ki kentin gelişmesi imarla ilgili konularda neler olmalı onları siz söyleyin. Diyecegiz ki GAP 

Idaresi nasıl olmalı. eleştiriliyor. 388 say ılı Kanun Hükmünde Kararname ile biz verilen yetki

ler bun ları daha iyiye götürebiliriz. Sözgelimi. kanun hükmündeki kararname degişirse sizler 

neler koyard ın ız. Bunla rı delege edebiliriz. Şimdi saglıkla ilgili bir konuyu. tarım la ilgili bir ko

nuyu Tarım II Müdürlügü'ne verecegiz. Diyecegiz ki Adıyaman'ın tarımla ilgili sorunları nedir. · 

Bunlar nasıl çözülür siz bize öneri n. Dolayısı ile. yöntemimiz bu olacak ve 1 O ay boyunca sizle

re gelecegiz sık sık toplantılar yapacagız. Ama hep siz etkin olacaksınız ve bu plana sizin görüş

lerinizi yansıtmaya çalışacagız. Yani GAP Bölge Kalkınma Planı 'na herkesi ortak ediyoruz. Sade 

vatandaşı da. muhtarı da. valilerimizi. belediyelerimizi. kaymakamlarımızı . basınımızı . herkesi. 

Ben şimdi şöy le bir ça lışma yaptım işte. Burada 1 O yıllık deneyim im izde Adıyaman 'da öncelikli 

şey ler ne olabilir. Sulama projelerini Başkanı belirtti. Bir an önce bitirilmeli de Koçali Barajı 'nı 

bir an önce bitirin. Bunu beraber yapacagız. Bitilmesi dogrultusunda DSI'yi ve hükümeti. argo 

bir terimle beraber sıkıştıı·acagız. Bunu fazla bizden beklemeyin. siz sahip olacaksınız bize yol 

göstereceksin iz. Birlikte bizde destek verecegiz. Meclise ulaştırılması . hükümete ulaştırılması ko

nusunda biz görevimizi yapacagız. Diyecegiz ki tartışılan konular bunlardı. Çünkü hepsi kayıtla-
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ra geçiriliyor. sonra kitap haline getirecegiz. Sizlere de dag ıtacagı z . paliLikacılara da verecegiz. 

Adıyaman ili bunu istiyor ve öncelikli olarak da soruyorlar. ne zaman yapacaksınız Koçali Bara· 

jı'nı. erteleyecekınişsin iz .. böyle kuşkular var. Bunlar ı ortada kaldırma yolunda sıkıştı racagız. 

Ama bunları sizlerin söylemesi l azım. Yani Belediye Başkanımız nası l bizi eleştirdi. Aynı şekilde 

diger kesimlerinde bizi eleştirmes i yapıcı olacaktır. biz bunlara açıg ız. Çünkü t.artışmazsak. bir· 

birimizi eleştirmezsek Planı ortaya dogru koyamay ız. Kentsel alt yap ı sorunlar ı nedir. on ları ta ı·· 

tışınalıyız. Imalat sanayiini nasıl geliştirebiliriz. Bunlar Ad ıyaman için öncelikli soı·unlar görünü· 

yor. Turizmi nasıl geliştirmeliyiz. Turizm çok önemli. Onun alt dalları var. bunları hep tartışma· 

ınız lazım. Turizm ll Müdürleri 'nin etkin bir rolü olmalı. onlardan katkı bekliyoruz. Tabii bunları 

yaparken de hem teknik ve ekonomik gerçeklikler geçerli olmalı. O da bizim kendi teknik ekibi· 

ınizin yapacagı analizlerle ortaya çıkacak. Tabii bunu yaparken bizim kabul ettigiıniz bazı temel 

kavramlar var. bu temel kavramlardan hareket edecegiz. Hatta bu temel kavram la ı·ı bile sizler· 

le tartışmak istiyoruz. Diyoı·uz ki bizim için önemli olan sürdürülebilir insani gelişme ve Güney· 

dogu Anadolu Projesi'ni biz böyle anlıyoı·uz. Güneydogu Anadolu Projesi su ve toprak kaynak· 

larını geliştirme projesi degil insani gel iştirmeye yönelik proje. Bunu böyle anladıgıınız zaman 

projelerde her şey degiştiriyor. insanı ön plana çıkarıyorsunuz. Işte şurada bizim yaptıgıınız si· 

ze gelip bu Planı birlikte yapa lım önerisini getirdigiıniz gibi yararlı olmasını istiyoruz. ller şeyin 

buı·adan yukar ıya merkeze gitmesini. saydam olmasını istiyoruz. Yani sorun ları paylaşmak isli· 

yoruz. sorunları payiaşırken de sizin etkin rol oynaınan ızı katılımcı olmanızı sosyal adaleti sag

layacak. cinsiyet dengeli kalkınınay ı ön plana çıkarmak istiyoruz. Aynı zamanda dünyanın 21. 

yüzyılda kabul ettigi planlama ilkelerini planlamaya entegre etmek istiyoruz. Çevrenin korunma· 

s ı. gelişeliın. ka lkınal ım . gelecek nesillere düzgün bir çevre bırakalım. Kültür varlıklarımızı koru· 

yalıın .öncelikleri de tartı şmak istiyoruz. Yani ulusa l öncelikler çok fa ı·klı olabilit'. Güneydogu 

Anadolu Projesi'nin öncelikleri. hatta Ad ıyaman'ın öncelikleri çok farklı olabilir. Bunlar bazen 

planlara yan sı tınıyo ı· ama biz bunu yansıtmak istiyoruz. Adıyaman'ın gel i şmesi için öncelikli 

sektörler nelerdiı'. lik üçüncüsü olarak hangisin i görüyorsunuz. Bunları belirlemek lazım . Çünkü 

o öncelikler Plan'ın gerçek anlamda yapılınasında önemli bir rol olacak. Dolayısı ile sizler 2010 

yılında Adıyaınan ' ı nasıl gördügünüzü ve gelişmesinde etkili bir rol alacak. öncelikli sektörleı·i 

bize vermeniz gerekir. Buna da tartışarak karar vereGegiz. Turizm mi. tarım mı. sanayi mi bile· 

miyoruın. benim kendi öncelikleriın var. Ama bu size uyınayabil ir. Sizin öncelikleriniz nedir? Bu· 

nu plana yansıtabilmeıniz için söylemeniz gerekir. tartışınaınız gerekir. Bunlar hep bizim temel 

kabulleriıniz . Bunları da tartışmak istiyoı·uz. sizin de görüşlerin izi almak istiyoruz. Tabii bu pla· 

nı yaparken biz teknik açıdan 12 iş kaleminde yapacagız. Bunların hiç deLayına giı·ınek istemi· 

yorum. Bundan sonra ki yapacagıınız tartışınalarda küçük odak grup çal ı şınalarını da birlikte 

yapacagız ve her kalemde birlikte olacagız. Bilginin toplanması. analize edilmesi. sentezinin ya· 
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pılması. senaryoların hazırlanması. finans konularının tespiti. iş planın ortaya çıkması gibi bu 

12 iş kalemini ortaya koymaya çalışacagız. Tabii ki bu planlama sonunda iki tane önemli şey çı

kacak. Bir kamu yatırım programları. birde GAP Bölge Kalkınma Planı dedigirniz genel plan yak· 

laşımımız hedefler. stratejiler ama burada öncelikle vurgulamak istedigim herkesin alışık oldu· 

gu bildigi bir şey var. Bu kamu yatırım programlarının hazırlanış şekli arda mesela çeşitli pro

jeler tespit edildi. Ornegin tarımsal geliştirme projesi. Adıyaman için bunu Ziraat Odası'na vere· 

biliriz. Sanayinin gelişmesini Ticaret Sanayi Odası'na verecegiz. Turizmi geliştirmek için hükü· 

met dışı kuruluşlar etkili rol alabilir. Kültür varlıklarının gelişmesi için Kültür Vakfı'na görevler 

verilebilir. Agaçlandırma konusu çok önemli arda da Orman Bakanlıgına görevler verilebilir. Ya· 

ni artık merkezi otoritenin proje uygulanmalar da yavaş yavaş yerel birimlere. hükümet dışı ku· 

ruluşlara kaydırılına lı. Onlar da bu işte ça lışmalı. Çünkü yöre sorunlarını biliyorlar. Nasıl uygu

Ianması konusunda artık etkili rol a lmalılar. artık GAP Idaresi bunun oluşması için çaba sarfe· 

diyor. Ama bunun bu noktalara gelecegini bilmemiz içinde sizinde etkin bir rol alıp bu projelerin 

tespitinde bize yol göstermeniz ve çalışman ız gerekecek. Sonunda bunlar çıkacak. bunlarla ilgi· 

li bütçelerde para ayrılacak. yıll ık yatırım programiarına girecek. Ama bunlar oluşana kadar bu 

proje demetleri oluşana kadar geçen süreçte sizlerle birlikte olmak tartışmak ve plan ı bir yerel 

bir planı Adıyaman'ın istekleri dogrultusunda ortaya çıkmış bir planı hazırlamak istiyoruz. Ne· 

dir esas varmak istedigirniz sonuç. planları birlikte yapalım . bilgileri birlikte paylaşalım. birlik· 

te üretel im. analiz edelim. Sadece plan ve proje üretmekle kalmayalım. Ayn ı zamanda bunun uy

gulanmasında da birlikte rol alalım. Biz sadece aracı bir kuruluş olacagız. Projelerin uygulanma· 

sında sizlere görevler düşecek. Dolayısıyla da egerAdıyaman için 2010 yılı hedeflerimiz. sizin 

beklentiniz dogrultusunda ortaya konan hedeflere ulaşmak istiyorsak birlikte yapmalıyız. Ve 10 

yıllık süre içerinde GAP Idaresi'nin elde ettigi deneyimleri hem yansıtmak hem de size 1 O yıllık 

süre içerisinde gördügünüz eksiklikleri hem GAP Idaresi'ni eleştirrnek açısından hem diger ku· 

rumları ortaya koyup. belli bir plan. belli bir doküman hazırlamak istiyoruz ve 10 aylık süremiz 

var. Bu 10 aylık sürede de sık sık biraraya gelecegiz. Adıyaman'da. Ama şimdiden de sizler ha· 

zırlıklı almalısınız. Beni dinlediginiz için teşekkür ediyorum. Ogleden sonra beyin fırtınasında bu 

konuda görüşlerinize ihtiyacımız var. Lülfen suskun olmayın Sayın belediye başkanımız gibi 

olun. eleştirin. Görüşlerinizi söyleyin. teşekkür ediyorum. 

Ahmet ÇELIK : 

Sayın Ozbilen'e teşekkür ediyoruz. Oneelikle bir duyuru yapmak istiyorum. Sevgili misafirle· 

rimiz salon içerisindeki cihaziarın olumsuz etkilenmesi nedeniyle cep telefonlarımızı lütfen ka· 

patalım. Şimdi sözü GAP Bölge Kalkınma Planı Sosyal Planlama Grup Yöneticisi Sayın Ahmet 

Saltık Bey'e vermek istiyorum. 
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Doç. Dr. Ahmet SAL TlK (GAP Bölge Kalkınma Planı Sosyal Planlama Grup 

Yöneticisi) : 

Teşekkür ediyorum. Sayın Başkan. Sayın Valim. Belediye Başkanım ve degerli katıl ı mcılaı· 

ben GAP'ta ça lışan fakat bu planlama konusunda görev alan. geçici görev alan bir sosyal bilim· 

ciyim. dolayısıyla içinde bulundugum konum sorunlar ı sanki daha objektif görme olanagı sagl ı · 

yor bana. Dolayısı ile burada ki konuşmalaı·ım. hem iyi kötü 20 yıldır bu Bölge'yi tanıyan ve kal

kınma konusunda ça lışan bir uzman olarak diger yandan da tırnak içinde bir bilim adamı ola· 

rak. bu iki sırata dayanarak olacak. Konuyu gerek Ankara'dan gerekse diger illerdeki toplantı· 

lardan toplantı öncesi. toplantı esnasında . toplantıdan sonra çok tartıştık. Benim çıkardıgım so

nuç şu. Bir kere o lay ı daha geniş çerçeveye oturtma m ız gerekiyor. Bu çerçeveye oturtmanın ya

rarı olacaktır. onu biraz sonra söyleyecegim. Dünyada çok ciddi gelişmeler var. Bundan önce ko

nuşan arkadaş larım da söylediler. Ad ıyaman özelinde. Belediye Başkanımda soı·unlara degindi. 

Ciddi bir şekilde dünyanın zengin ülkeleriyle fakir ülkeleri arasındaki uçurum artıyor. Biz de kal

kınmakta olan bir ülke olarak dünyanın güney cografyasında yer alıyoruz ve bununda ötesinde 

ülkenin bölgeleri arasında da farklılıklar var. Çünkü bu gidiş dünyada ki bu gidiş kuzey ülkeleri 

arasındaki bu uçurumu arttırd ıgı gibi. bu ülkelerin kendi içersinde de çok ciddi uçurumlar mey

dana getiriyor. Ekonomik. sosyal. mali açıdan dolayısı ile bu gidiş iyi bir gid iş degil. Yani dün· 

ya barışını tehdit eden ve yeni bir arayış süreci başlatan bir gidiş olarak yorumlayabiliriz. Niçin 

kalkınma projeleri kendilerinden beklenen kalkınınayı saglayamam ıştır . 

GAP dahil bunun uzmanca cevabı şu oluyor. Bir kere kalkınma politikalarının yanlışlıgı ne 

demek? Kalkınma politikalarının yan lışlıgı genellikle biz de ve dünyada büyük fiziki yatırımlara 

agırlık vermek suretiyle köylerden kentlere göç teşvik etmek suretiyle ucuz emek bakımından ve 

böylece kentleşerek hani nüfusun kentlerde yıgılmasıyla o toplumun modernleşecegi kalkınaca

gı varsayı ldı. Bütün dünyada bu yaklaşımın yan lış oldugu ortaya ç ıktı. 

20 sene önce açlık sınırının a ltında yaşayan insan sayısı 700 milyon iken bugün 1.2 milya

ra çıktı. Bu şekilde giderse bu rakam 1.5 milyara ve giderek dünyanın yarısını neredeyse açlık 

sın ırı altında bir insan kitlesine düşecegi varsayılabilir. Bizde de durum farklı degil. Bugün ak· 

Lif nüfusun neredeyse % 40'ının işsiz oldugu bir Bölge'de bulunuyoruz. Durum Bölge içeı·sin

de degişebilir. yani bu rakam Antep'te farklı olabilir. Kilis'te farklı olabilir. Adıyaman'da farklı 

olabilir. Şırnak'ta farklı olabilir. Siirt'te farklı olabilir. fakat geneli degiştirmez. 

Ikinci konu kalkınma politikalarına yanlışlık konusunda çok büyük düşünmek bazen ayrın· 

tılaı· ı ihmal etmemiz sonucunu dogurabi lir. Bu çerçeveden bakıldıgında projelerin planlanması 

ve yani sorunların tespitinde. çözüm önerilerinin geliştirilmesinde halkın yani hedef gruplarının 
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katılımı dikkate alınmıyor. Bunun ötesinde bir hedef grup an layışı yok. Kalkınma demek kalkın

ma demektir. bölgesel olsun. yöresel olsun en fazla kalkınmaya ihtiyaç bulunan kesimlere yöne

lik faa liyetler yapmak demektir. Yani siz kaynaklara daha fazla ulaşma şansına sahip insanla

ra teşvikleri ve kredileri yönlendirir. küçük üreticiyi, küçük çiftçiyi. gençleri. kadınları . ihmal 

ederseniz bu kalkınma olmaz. Dünyanın ve Türkiye'nin de takkesini önüne koyup karşı laştıgı so

nuç budur. Yani kalkınma yapacaksak küresel bir kalkınma diye bir kavram kullanacaksak ke

sinlikle bu Bölge'de hangi hedef gruplara öncelik tanıyacagız. Bunun kararını vermemiz gereki

yor. Politika ve strateji yanlışlıkları yanında ikinci olarak ortaya çıkan ilkesel olarak ortaya çı

kan ve alınan ders. katılım konusudur. Üçüncü konu sürdürülebilirlik konusu. sürdürülebilirlik 

yeni bir kavram ve bu kavram iki alanda daha çok etkisini gösteriyor. Birincisi insan kaynakla

rının gel iştirilmesidigeride doga ı kaynakların geliştirilmesi. Böyle bir bilinç dogdu dünyada. ya

ni bundan önce biz su kaynaklarını. toprak kaynaklarını ve de orman kaynaklarının sonsuz ol

dugunu zannediyorduk. Fakat hiç de öyle olmadıgın ı ve ayrıca bu kaynakların sadece bizi yani 

içinde bulundugumuz köyü, içinde bulundugumuz bölgeyi. yaşadıgım ız. mensubu oldugunuz ül

kenin sorunu zannediyorduk. Vedat Bey'inde belirttigi gibi bu sorun ların böyle olmadıgını dogaı 

kaynak sorunlarının. çevre sorunlarının bir ülkeyi. bir bölgeyi bir yerleşimi evrensel ölçüde et

kileyen bir bilinç oldugu ortaya çıktı. özellikle su konusunun kilit konu oldugu GAP'ta da dogaı 

kaynaklar olayın ın üzerinde mutlaka duru lması gerekir ve bu konuda sonsuz yanlışlı klar yapıl

mıştır. Dünya da ve biz de bu yanlışlıkları bundan sonra herhalde tekrarlamamak için bu konu

ların sizlerle beraber tartışmaya çalışıyoruz. Üçüncü konu o halde bu katılım. bu sürdürülebil ir

lik konusu. sonuç nedir ... Varılan noktada şunu görüyoruz. Artık kalkınmanın yeniden tarif edil

mesi gerekiyor. Bu tanımlamaya göre ekonomik büyümeye, büyük fiziki yatırımlara agırlık ver

meye yönelik bir yaklaşım yerine hem olayın sosyal yanı yani egitim ve örgütlenme boyutunu 

dikkate alan gelir düzeyi, insanların refah için gerekli olan gelire sahip olmalarını bir bütün içer

sinde irdeleyen bir yaklaşımın uygulanınası gerekiyor. Yani sosyal olanla ekonomik olanın bir 

arada irdelenınesi gerekiyor. Sosyal deyince ki sosyal planlama grubundan sorumlu olan bir ki

şi olarak o konu üzerinde biraz durmak isterim. 

Sosyal deyince de tabii burada örgütlü davranış egitim ve insanlarda ki yaratıcı potansiyeli. 

kapasiteyi ortaya koyan eylemiere önem verıneyi anlamaınız gerekiyor. Yani biz insanlarda ki 

yaratıcı potansiyeli harekete geçirınezsek kendileri kalkınına konusunda belirli bir inanç sahibi 

degilse plancılar ile hedef gruptarım ız a rasında küçük çiftçiler. kadınlar. gençler. özel girişimci

ler. büyük çiftçiler. büyük yatırımcı lar arasında karşılık lı bir diyalog ve katılım esasına dayalı 

bir süreç başlatılaınamışsa kalkınmadan olumlu bir netice almak mümkün degil. O halde bun

dan sonra yapılması gereken kalkınma an layışım ızı degiştirmek daha katılımcı ve daha sürdü-
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rülmeye önem veren bir yak laşımı benimsernem iz gerekiyor. Bunu nasıl başarabiliriz önüm üz de 

ciddi potansiyeller oldugu gibi. engeller de var. Tabii ki yine bunlar çok evrensel degerler ve hiç 

kimse ben katılımcı degilim ben demokrat degilim demiyor. Hiç kimse su ve dogaı kaynaklarının 

etkin ve akılcı kullanımına karşıyım demiyor. fakat fii li duruma baktıgımızda pratikte olay ı ince

ledigimiz de ve bu kavramların hayata geçirilmesinde ciddi bazı soı·unlarla ve engellerle karşı 

karşıya geldigimizi görüyoruz. Neler yapmalı ne yapmamalıyız bir kere her şeyden önce bu ye

ni yaklaşımın GAP'ta birkaç yıldır filizlenmeye başlayan bu yeni yaklaşımın somut küçük fakat 

yaygın uygulamalarla hayata geçirmemiz gerekiyor. 

Her ilde GAP'ın hazırladıgı imar planları arkadaşlarımın hep şikayet konusu oluyor. Demek 

ki burada bir olay var bence bu katılımcı süreçler. demokratik süreçler gerçekten işletilebilse idi 

yani plancılarla o planın sonuçlarından en fazla etkilenecek olan yerleşimler. o yerleşim ierin !i

derleri bir araya gelebilseydi belki de bu sorunlar ortaya çıkmazdı. Yani konu sa lt bir teknik olay 

degil. fizibilite olayı degil. sorun hem politik hem sosyal bir olay bunu dikkate almaya yönelik 

bir çalışma da benzer sonuçlar doguracaktır. Biz yan ekip olarak GAP olarak bu konuya inanı

yoruz yani katılımcılara inanıyoruz. Etkimiz ne olur orası ayrı mesele etkilerimizin ne ölçüde ola

cagının belirleyicilerinden biri de sizler olacaksınız. Sadece siz degil burada daha çok kamudan 

gelen arkadaşlarım ız var. Katılanlar var yani esas yani bize ulaşınada güçlük çeken şu anda tar

lada çalışan çocugundan çolugundan ayrı yaşayan insanlarla daha konuşamadık. kadınlarla bir 

ayara gelernedik yani bu sözü burada toplumsal cinsiyet açısından ikinci defa ele alıyoruz birin

cisine Vedat Bey degindi son derece önemli yani bu bölgede ve hatta dünyada siz kadın ların du

rumunu. konumunu. etkisini. topluluktaki etkisini, kararlarda etkisini arttırmad ıgınız sürece 

onun da aynı erkekler kadar en azından saglık ve egitim gibi temel hizmetlere ulaşmasını sagla

madıgınız sürece ve onların da sesini duyurur hale getirmediginiz sürece bölgesel kalkınınayı de

gil yöresel kalkınınayı dahi gerçekleştiremezsiniz. Dolay ısı ile biz henüz i şin başındayız ve bu 

toplantıyı bir bilgilendirme toplantısı olarak a lgılıyoruz. Bilgilendirme toplantısı. yarın daha kü· 

çü k gruplar sizlere geldikleri zaman muhtarların kapısını çaldıgı zaman Vali Bey'e bir selanı ver

digi zaman niçin geldigimizi neyi nasıl istedigimizi önceden ona fikir itibari ile sizlere şimdiden 

aktarılış olmak için buradayız. Daha işin başındayız, konu bir 1 O yıllık konu da degil yani 1 O ay 

sonra plan çıkabilir. Hiç önemli degil kalkınma bir süreçtir. Bunun sonu yoktur. dün Kil is'te bir 

arkadaşım ız sordu nereden çıktı 10 yıl lık kalkınma planı niçin 20 yıl degil 50 yıl degil öyle bir 

şey yok yan i kalkınma bir süreç 10 yıl biter. Yine bir ikinci 10 y ıl başlar yani bunun bir sonu 

yoktur. Her şey bir. devinim içerisinde yani belirli hedefler yakalanır. Tekrar oluşur dolayısı ile 

bu başlangıç aşamasında bir bilgilendirme aşamasında bizler en azından derdi m izi ne yapmak 

istedigimizi neler yapılması gerektigini geçmiş uygulamalardan ve dünya deneyinılerinden çıkan 
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dersler ışı~ında sizlere kabaca aktarmak için bundan sonra daha küçük gruplarla. daha sektör 

bazında. yerleşimlerden örnekler seçmek sureti ile belirli yerleşimler de köy gruplarında olabi

lir. ilçelerde olabilir daha küçük ve daha sınırlı konularda katılım olayını düşünüyoruz. Hiç bir 

zaman bir popülist anlayışla böyle yani halka hoş görünmek için kullanılan bir kavram olmama

lıdır. Yani şimdiye kadar bunu biz yaptık yani bizim politikacılı~ımız özellikle bunu çok yapar ya

ni belirli amaç elde etmek için çok katılımcı görünebilirler fakat seçim biter taşlar yerine oturur 

katılım 4 y ıl sonraya ertelenir. Biz katılımı bu şekilde anlamıyoruz. Katılım ı insanların olaylara 

katılacak sorunları tanım lamaya çözüm öneı·ileri üretmeye. uygulamaya ve sonuçlardan aynı şe

kilde bütün taraflar gibi adil bir pay alma süreçlerine aktif olarak katılmasına ve bunun için ge

rekli bilgi ve bilgilerle kendilerini donatmasını anlıyoruz. Yani genellikle biz ayd ınlarda halk bil

mez biz çok biliriz gibi bir anlayış var biz katılımı bu şekilde kalkınmacılar olarak bu şekilde ta

nımlamıyoruz. Okuma yazma bilmeyen insan ın dahi bize verecegi bazı bilgiler yararlı bilgiler 

olabiliriz. Pa kat onu hem örgütlü. hem okuma yazma bilen. hem sa~lık lı . hem iyi beslenen insan

lar haline getirmek istiyoruz ki bunu katılımla yapaca~ı katkı daha etkili olur. 

Yani katılım bir çaba katılım ve demokrasi kendili~inden olmuyor çok zor bir iş özellikle böy

le bölgesel kalkınma konusunda çok zor bir iş eskiden kalkınma projelerinin dalga dalga yayıla

ca~ını. bir Fabrika kurarsanız örnegin bir baraj yaparsanız bunun çıktı l arından . etkilerinden bü

tün halkın zaman içerisinde etkilenecegini varsayardınız. Böyle bir şey yok kalkınma bir bilim 

konusu degil, bir politika konusu politika konusu demek bir güç meselesi demek. yani her grup 

kendi hakkını savunacak onun için katılımcılık çok zor fakat biz grup olarak kendi aramızda ga

yet homojen bu konuya gönül vermiş insan larız. Etkimizin ne olaca~ı sizlerin katkısına ve sizler

den sonra konuşaca~ımız görüşecegimiz ve destegini almaya çalışaca~ımız gruplara ba~lı. bir 

di~er konu başarı için şimdi yani insan merkezi kalkınma deniliyor. Yani insan çok genel bir kav

ram yani ey ümmeti Muhammed dedi~imiz zaman burada hiç kimse aya~a kalkmamazlık ede

mez. En azından % 99.99 aya~a kalkacak fakat bu aya~a kalkacak insanlar içerisinde ekono

mik bakımdan. kaynaklara erişim bakımından çok ciddi farklılıklar var. Yani bu Bölge'de de top

raksızlıklar var. bu oran Bölge genelinde % 25 bazı alt bölgelerde % 40'1ara kadar çıkıyor. Bu 

Bölge'de küçük işletmelerin sayısı çok fazla toplam içerisinde % 70 civarında . Bunların sorun

ları daha farkl ı bu Bölge'de ortakcılık ve yarıcılık yapan kategoriler var. aileler var. Bu Bölge'de 

çok ciddi bir şeki lde mevsimlik elde etti~i üç beş kuruşla yaşam ını devam ettirmek isteyen in

sanlar var. Dolayısı ile biz bölgesel kalkınma amaçlarını belirlerken bu hedef gruplarının önce

liklerini dikkate alarak davranmanız gerekiyor. Bunu yapmaya potansiyelimiz var. Bölge'de do

~al ve insan kaynakları bakımından oldukça ciddi bir konumdayız. Pakat bu kaynakları etkin 

kullanınada ciddi bir sorunumuz var. Bu sorun ların bir kısmı kamudan yani yanlış uygulama-
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lardan kaynak lan ıyor. Kamu kuruluşları arasında bir koordinasyon sorunu var çok ciddi bi ı' so

run. 6· 7 ilde konuşunca kendi kendini tekrarlama durumunda oluyor ama sizlerle yeni karşılaş

t ıgımız için yani bazı kamu kuru luşları kendi görevleri kapsamındaki konuları sanki böyle kapa

lı bir av a lanıym ış gibi eski Osmanlıda oraya kimseyi bulaştırmak istemiyor. O benim işim ben 

yaparım yani bu anlayıştan vazgeçmemiz ve ortada kurumlar arasında katılımcı olmam ız geı·e· 

kiyor. Peki bunlar sadece bir teınenni bu olabilir mi nasıl olabilir bunun cevabını niye söyledim. 

Yasalar şey degildir yani peygamber kerameti degildir degişebilir. Onun için şey burada ha l kın 

ödemeleri ve talepleri ve sosyal açıdan yaratılacak olan dinamikler bunu belirleyecektir. Yani ya· 

salar da degişebilir. Bu nedir ki yani yasa dediginiz nedir ki yani. insan kendi yapar. kendi ta· 

par yok böyle bir şey yani biz kendimiz yapabiliriz. Kararları degiştirebiliriz ve düzelLebiliriz za. 

ten bu d üzeitme yetenegi potansiyelimiz olmazsa biz kalkınınayı da gerçekleştiremeyiz. Dolayı sı 

ile kamu kuruluşlarının daha etkili olabilmesi için gelecek 10 yı l içersinde programlara da ilko· 

kuldan başlamak sureti ile farklı aşamalarda hem temel egitim düzeyinde hem de yaygın egitim 

düzeyinden bazı özel müdahaleler programlar gel iştirmemiz gerekiyor. Davranışlarımızı. kesin· 

likle degiştirıneıniz gerekir. Yani bu anlayışla yani bu bürokratik tepkisiz halka yukardan bakan 

anlayışla kalkınına yapmak mümkün degil. Zaten kimse inanmıyor. Yani bize gülüyorlar ceket· 

lerini ilikliyorlar. saygı gösteriyorlar. Biz gidiyoruz halk yine bildigini okuyor bu Bölge'nin engel· 

lerinden bir tanesi de bu yani yöneten le yönetilenler arasında bir güvensizlik var. yönetilenlerin 

kendi arasında da bir güvensizlik var. Bu karşılıklı güvensizligi hep beraber samimi olarak açık 

olarak aşabiliriz. bence birbirimizi de kırmaktan çekinmemeliyiz. Yani kırılacak bir şey varsa kı· 

rılma l ıdı r . Yani onu kırmayacagıın bunu kırmayacagım nası l olacak bu iş yani biz belirli uygar 

sın ırl a r içerisinde yani yeni bir tartışına sürecini başlaLmam ız gerekir. Bunu medyada da baş

laLmamız gerek. meslek gruplarında başlaLmamız gerekir. Yani birazcık zorlamamız gerekir. 

Onun için demokrasi çok zor dedim gerçekten zor. Demokrasi yani bir sorumluluk almayı gerek· 

tiriyor. ça lışmayı gerektiriyor yoksa Belediye Başkan ı karar verir alt tak ım uygular. O gayet ko· 

lay yani Vali Bey dekiere eder halk uyar. 

Bu gayet kolay Bakanlık bilmem ne karar alı r halk öyle şey olur mu yani verilen emri bi ı' şe

yi olması bir tepkisi de olması lazım. Hiç bir talimat o/o 100 dogru degildir. Yani sosyal bilim 

böyle söylüyor. Yani biz makine mühendisi degiliz ki insan mühendisine bakıldıgında hiçbir şey 

böyle yani sıfır degildir. Yani dolay ısı ile bu konuların üzerinde durmamız gerekiyor. Tabii ki 

GAP yönetimininde kendisini bir silkelemesi gerekiyor. Bu gidişle ya onlar bizi silkeleyecek ya 

da biz on ları silkeleyecegiz. Onu bilemiyorum çünkü bunu her yerde özellikle 4. toplantıdan son· 

ra öyle bir kanaat olmaya başladı ben de. Yani GAP'ta ciddi bazı yeniden yapılanma sorun ları 

var projelerde genellikle böyle bir yarı özerklik var ben de 20 yıldır bu tip bir kurumda ça lışıyo-
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rum. Yani bunun verdigi bir rahatlık bir psikolojik tatmin vardır. o rahatlıga 0 rüzgara fazla ka· 

pıldıgınızda halktan koparsan ız sorunlardan koparsan ız. 

GAP'ta da yeniden bir yapılanma geregi olabilir. Olması gereken bunu tartışacagız. sizlerle 

tartışacagız. GAP'ta tartışacagız. GAP'ta dün söyledigim gibi yani Ankara'dan Urfa'dan kurtu· 

lup dalga dalga diger iliere degil. ilçelere ve köy bazına kadar küçük küçük projelerle en küçük 

en fazla kalkınmaya muhtaç olan insanlara ulaşmayı denemek durumundadır. Bu ya pılamad ıgı 

takdir de GAP'ın kurumsal prestij i de giderek kaybolur. Bazı ufak tefek. dogru yan lı ş. eksik tam 

uygu lamalar var. Ne biliyim girişimciligi desteklemek konusunda yeni örgütlenmeler çok saygı 

deger çal ışmalar. Ne biliyim bu Çok Amaçlı Toplum Merkezleri son derece insana yönelik fakat 

uygu lanmasında ciddi sorunları olan ve bu sorunların büyük ölçekte de bizlerden. yöneticilerden 

kaynaklanan yanlışlıkları var. Pakat özü dogru çalışmalarımız var. Bu ça lışmaları sadece il dil· 

zeyinde. ilçe düzeyinde degil yani köylere ve köy gruplarına da yaymak durumumuz var. Benim 

önerim arkadaşlar her yerde bunu söylüyorum a ıtık bara jların sonuna geldik enerji hedefleri

nin. elektrik enerjisi üretiminin hedefleri neredeyse bir gruba göre % 82 bir gruba göre % 90 

gerçekleştirilmiştir. Pakat Bölge insanı ne diyor Bölge insan ı diyor ki bu enerjinin % 80'ni batı· 

da sanayide kullan ıyor. Dolayısı ile bu açıdan bakıld ıgında sizin GAP Bölgesel Ka lkınma Proje· 

si dediginiz proje bölgesel bir proje degil bir ulusal bir projedir diyor dogrudur. Onemli olan biı' 

başka iktisadi analize göre de GAP'a şimdiye kadar 12 milyar dolar para harcand ı yaratılan kat

ma deger 16 milyardır. Demek ki fark bu kadar kısa süre içerisinde 4 milyarlık artı olarak bu 4 

milyarın nasıl bir rnekanizmaya nası l bir şekilde bir fonda toplamak sureti ile örnegin yeniden 

bu Bölge insanı için Bölge'nin en fazla ihtiyacı olan kesimleri için. sosyal tabakaları için nasıl 

kullanabiliriz. Her halde Plan'da bun ları da dikkate alacagız. Son alarak şu söylenebilir. kesin

likle katılımcı planlama kolay bir konu degil yani kolay bir yaklaşım degil. Pakat çok dogru bir 

yaklaşım çok insanca bir yaklaşım buna sahip çıkabildigimiz ölçüde plan daha dogru bir arka

daşıının söyledigi gibi gerçekçi ve dogru dedi not aldım kim bende bilmiyorum. Başkanımız ya 

da daha önce konuşan arkadaşımız plan dogru ve gerçekçi olmalıdır planın dogru ve gerçekçi ol

ması demek p lanın ancak tüm taraflarıyla herkesin fikrini alarak ama herkesin dedigini makul 

bir zeminde buluşturarak yapıldıgında dogru ve gerçekçi olabilir. Çünkü plan olayı bir bilim olay 

degildir sadece katılımcılık sadece bir şey olmadıgı gibi böyle bir popülist yani halka hoş görün

mek için bir eylem degildir. Yani okuyup üflemiş insanların bir araya gelip belirli modelleri kul

lanmasını bilen insanların masa başında yapacagı bir çalışma degildir. Katılımcı planlama plan

lamaya katılım politik hatta ideoloj ik yani olan bir programdır. Yani bu gerçegin bilincinde dav

ranmak gerekir. Dolay ısı ile bir güç meselesidir hem yaklaşım hem güç meselesidir. Yani planın 
ne kadar gerçekçi ne kadar dogru olacagını belirleyen de yine katılım düzeyi şiddeti ve etkisidir. 
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Sorun karmaşıktır d ışarıda kalan söy lenınesi gereken sözler de var ama güneşin altında da sak

lı kalmıyor herkes söylüyor. Bizim bütün yaptıgımız daha önce söylenenleri daha degişik bag

lamda Güneydogu baglam ında ve Güneydogu·nun Ad ıyaman ilinde sizlerle beraber tartışmanın 

ötesinde degil, bu duygu ve düşüncelerle hepinize saygılar sunuyorum. teşekkür ediyorum. 

Ahmet ÇELIK : 

Sayın Saltık'a Konuşmalarından dolayı teşekkür ediyoruz. Şimdi de Adıyaman dışından ili

mize gelen kagıt fabrikası kuran fabrikanın yöneticisi Sayın Sait lbrahiın ŞEN' i mikrofona davet 

ediyorum. 

Salt lbrahlm ŞEN (Fabrika Yöneticisi) : 

Sevgili misafirler. sayın Başkan ım ızın dedigi gibi biz Adıyaman 'lıyız hepimiz bir araday ız. Sa

yın Başkanım şimdi öncelikle yerel yönetimlerin bütün temsilcileri burada. sivil toplum örgütle

rinin liderleri burada. siyasal partilerin ilçe başkanlarının bir kısmı burada. tahmin ediyorum 

belki halktan katılan bir kısım misafirlerimiz de var. Muhtarlarım ız burada. gazetecilerimiz bu

rada. üniversitelerimizin degeri i mensupları burada özür diliyorum. tabii bu bir başlangıç oldu. 

Ama böyle nezih ve güzel bu insanların bir araya geldigi toplantıyı bir daha zor yakalarız. Onun 

için beyin fırtınası oturumuna geçmeden önce 15 dakika isterseniz çay molası verelim daha son

ra bu oturumu hep beraber bir şekilde-yönlendirelim. Daha sonra beraber olalım teşekkür ede

rim. 

Ahmet ÇELIK : 

Beyin fırtınası oturumuna başlamış bulunmaktayız. Oneelikle aslında Prof. Dr. Sayın Kenan 

MORTAN hocama söz hakkı verecektik. Ama ondan evvel Ka_ş Köyü Muhtarı Mehmet Genç ko

nuşmak istedi çok acil bir i şi varmış hemen zaman almadan dileklerini yerine getirelim. 

Mehmet GENÇ (Kaş Köyü Muhtarı) : 

Teşekkür ederim. Sayın bütün daire amirlerim Vali ve Belediye Başkaniarım bizim bu Kav 

Aşireti'nin Recep Suyu'nun hepsini kestege aktarmaması için bir kısmını bizim Kav Aşireti 'n in 

kaç köyü var. çevre köylülerimizin faydalanması için hepinize sevgi ve saygılar sunarı m. Ikinci 

konu bizim merkez için iki tane kanalımız vard ı yapılacaktı bu sene yapı lmadı bir de Oogul De

resi'nde bir havuz yapılacaktı onun da yapılmasını bütün daire amirlerine GAP ile ilgili mühen

dis ve arkadaşlarıma söylemek isterim. hepinize teşekkür ve sevgi saygılarımı sunarım . 
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Ahmet ÇELIK : 

Kaş Köyü Muhtarı Mehmet Genç Teşekkür ediyoruz sa~ olun. Şimdi de Prof. Dr. Sayın Kenan 

Mortan hocamızı mikrofona davet ediyorum. 

Prof. Dr. Kenan MORTAN (GAP IDaresi Danışmanı) : 

Sayın Başkanım teşekkür ediyorum. Kıymetli Adıyamanlılar sanıyorum huzurunda 3-4 'dür 

beraber olduk. Ama sonuncusu dün gibi hatırladı~ım 15 A~ustos günü Nemrut Da~ı·nın Masteı· 

Plan ı 'nı taı'tıştı~ıınız bu ortamda sıcak bir yaz gününde terler içerisinde Nemrut"a neler yapa bi· 

ıecegimizi tartışmıştık . 2 y ıl sonra tekrar bir araya gelmek varm ış hepinizi saygı ile selamlıyo

rum efendim. 

Efendim Belediye Reisi'nin bir sözü üstünde çok durmak gerekir diye düşünüyorum. Ben dü

ne kadar hep Istanbul için bir benzetmeyi bilirdim. Türkiye. Istanbul kumbarasında çalışıyor bu 

kumbara daha dolmad ı ını. Bu gün ikincisini ö~rendi~im. Ad ıyaman Türkiye'nin hurdalı~ı bu 

h urdalık söke söke hala bitmedi mi bu sözü öyle kolay kolay geçemeyiz. Yani üstünden geçeme

yiz o yüzden Sayın OZBILEN'in çok büyük bir zarafet ile katılımcılık dedi~i sözü ben izninizle bir 

parçanız olarak günah çıkartmak olarak tarif etmek istiyorum. Bu günah ı çıkaraca~ız ki yani 11 

yıldaki hataları da duymak isteriz. Ama öncelikle hataların tespitini yapabilmeliyiz ki bu yeni 

yaprak hep birlikte açaca~ımız yapra~ın yeni konusu olsun. Adıyaman'ın buna ne kadar hazır

lıklı oldu~unu oldum olası bilirim yine 2 yıl evvel bir başka vesile ile buraya Bilkent Senfoni Or· 

kestrası geldi~inde şef Gürer Aykal'la burada açık hava da 3 bine yakın insanla zaman zaman 

da halay çekerek gecenin birine kadar büyük bir keyifle hepiniz tattık. Demek ki Adıyaman yeni 

adımı atmaya çok hazı rlıklı işin daha çok bundan iki hafta evvel bir araya geldi~imiz de Adıya

man Vilayeti'nin ll Planlama Müdürü kardeşim Mehmet Ali Temel'i aramızda göremiyorum gali

ba Mehmet Ali burada mı yok. Mehmet Ali Temel kardeşimin kendisine söz sırası geldi~inde de

di ki ben dedi bu yeni dönemin yani yeni bir plan çalışması diyelim ona bir benzetme ile anlat

mak istiyorum dedi. Eskiden dedi bir çam a~acı vard ı fidan yetişkindi nereye yetişecegini Anka

ra karar veriyor dedi bizde payımıza düşen olursa onu kabulleniyorduk. Oysa dedi yeni dönem

de ben bunu bir zeytin fidanına benzeLiyorum. O fidanı henüz 6 aylık 7 aylıktır ki ve o fidanı biz 

dikec~iz biz sulayaca~ız ve o fidanın sonucunda o fidanın nemasını hep birlikte paylaşaca~ız. 

Kanımca plan dönemini Mehmet Ali Temel kardeşimin sözleri çok iyi anlatıyor. Bu yeni dö

nem de gerçekten yeni bir zeytin fidanı dikmek için yola çıkıyoruz. Yola çıkarken tabi ki Türki

ye'nin malum şartları içerisinde ayıraca~ı kayna~ı da çok iyi bilmekteyiz yani bu toplantılar Tür

kiye'nin 1 lira olan kayna~ın ın daha iyi nas ıl kullanılır. 

30 



Ve böyle. galiba en önemli farklılaşmam ız bu nakLada yogunlaşıyor. 89 Plan ı ' nı unutmayı

n ız ki ; sadece merkezdeki insanların neyin nereye yapı lacagına karar verdigi, bir anlamda kü· 

çük mütevazı bir rehberdi. üstelik küçük ve müı.evaz ı olmanın ötesinde bir ayıbı vardı. Bu ay ı

bı paylaşmamız lazım . Bu çalışmanın imza sahibi Japonlardı. Düşünebiliyor musunuz sevgili 

dostlar. Dogu ve Güneydogu Anadolu'nun çehresini degiştirecek çok önemli bir çalışmay ı Tok· 

yo'nun herhangi bir binasının muhtemelen 112. katında. yöre insanımı bilmeyen bir avuç insan 

izleyecektir. Ama o günün şartları içerisinde durum onu gerektiriyor. Şükürler olsun diyorum 

şimdi biz bize aradan geçen 11 yıl sonı·a belki de yeni bir çıkış sahibiyiz. Buradan Adıyaman·a 

gelmeliyiz. Adıyaman hem kolay hem de çok zor. Kolayını söyleyelim öncelikle. Bi ı• Adıyaman 

düşünün ki; küçücük Tut ilçesinin en büyük caddesine çok büyük bir doktor Hoca'nın Nusret FI

ŞEK Hoca'nın adına koymasını biliyor. Şehrin meydanına da bu GAP'a hepimizden belki yaşı· 

mızdan fazla gönül vermiş bir güzel adamın Fikret OTYAM'ın adın ı koyuyor. Öyle bir diyarda bu 

çal ışmalar çok kolay yapılır. Öte yandan çok zor çünkü Adıyaman birçok GAP ilimizden çok da· 

ha iyi bir durumda. Hiç unutmuyorum; iki sene evvel, Adıyaman Ticaı·et ve Sanayii Odası Baş

kanı Zafer ERSOY ki seçimlerden anladıgım kadarı ile daha çok hayatını Ankara'da geçirmeye 

başlam ı ş. Söyleyin zaman zaman Adıyaman·a da ugrasın. Bir toplantı için bizi Ticaret Sana

yii Odası'na getirdiginde. "sanayinin hilali Adıyaman·a hoşgeldiniz" diye bir pankart hazırlat· 

mıştı. Başkan demiştim, a nlam ı nedir? Çok açık dedi; GAP. Master Planı'nda yazmasa dahi de· 

di. Bu ça l ışmaya bakarsan ALatürk Baraj ı ' nın baraj havzasını gösterdi. Bunun güneyi dedi çok 

açık dedi. Topragı sulayacak. orası nimeti. nemay ı toprakLan saglayacak. Kuzeyi ise Adıya

man'dı ve sanayileşmey i gerçekleştirecek. Dogrusu o gün belki o kadar iyi anlayamamışsa da 

bugün baktıgınız vakit. hariLaya bakın . çıkışınııda Adıyaman 'ın daha büyük yaşam alanını sa· 

nayide bulacagımız veya sanayiye baglı işlerde bulacagımız kesindir. O zaman da işimiz zordur. 

Artık un. irıİıik sanayiyle birbirimizi aldatma şansımızın olmadıgı kesindir. Öyle olunca da yeni 

şey ler söylemek lazım . Sanatçının dedigi gibi bu yeni bir anlamda sanayinin dokusunu da de· 

giştirecek bir doku olmalı. Adıyaman·a yeni yatırım ihtiyacımızın oldugu kesindir. Eger biz Adı· 

yaman'da Arjantin'den üç dört uzmanı yılda sekiz ay çalıştıracak bir toplumsak. hedefe getire

bilmişsek işi. Adıyaman'da ki sanayiye kaliLe katmaşansımızında oldugunun kanıtıdır bu. Ba· 

zen küçük bir örnekte ispatlar aranıyor. Dolay ısıyla bu sanayii h ila li için eger Sayın Başkan ög

leden sonra veya sabahki oturumda bir zemin yaraursa umar ve dilerim ki; bu sanayinin yeni 

deseni konusunda biraz daha fazla konuşalım . Bizi katma degerden yana daha fazla nema landı· 

rır. yarınlara götürebilir. Bu arada iş sadece vaLan ile sınırlı kalmadı. Bizim burada bugün Lar· 

tışmamız gereken başka bir başlık daha var. Unutmayın beş sene degilse de dördü bitirdi. lz

mir Ticaret Odası Başkanı Ekrem DEMIRTAŞ 'ın öncülügünde Adıyaman çıkartması oldu. O top· 

lantıctan sonra da buraya EGS geldi. Türkiye bir EGS konuşur oldu. EGS modeli batı sermayesi 
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ile Türkiye'nin batı bölgelerinin sarması anıa daha önemlisi. yönetım deneyiyle Adıyaman ' ın gi

rişim niyetini bu luşturan. Türkiye'de daha önce sözünü etmedigirniz bir olaydı. Dolayısıy la EGS 

hadisesi kırık dökük örnekleriyle de olsa bence TOrkiye ıçin bir laboratuar özelligi taşıyor. Za

man zaman gelen bilgilerden EGS modeli konusunda eleştıriter duyuyorum. Gelin bizim toplan

tıda nereye geldigimizi EGS modeliyle tartışalım . Çankil EGS modeliyle ilgili dogru tespitler ya

paı·sak bu modelin geleceginde yarın öbür gün bu teknik adam ların yatırım ortakları dedigi ha

diseyi daha fazla yapmamız mümkiln olur. Bu Bölge'nin sadece seı·maye eksigi d~il. ama aynı 
zamanda yönetim eksigini de kapatan rehberlik modelinin dört yılın sonunda ne kadar iş ledigl 

ni görüyoruz anık. Ad ıyaman'da bugiln tartışma şansına sahibiz. Arada bir farklı laşma daha 

oldu. Adıyaman Ticaret ve Sanayi Odası öncülilgonde bir Nemı·ut Master Planı yapıldı. Iyi ve 

kötüsü bir yana görüldü ki. ekmek bazen sadece fabrikacılıktan da geçmiyor. Bazı öyle i ş ler var 

ki o iş lerde ummadıgımız sektörlere i ş alan ı yaratıyor. O yüzden önümüzdeki dönemde. yani 

zorun pekiştig i bir dönemde Nemrut'un yaratabilec~ı olayın ne oldugunu konuşmalıy ız. Dün 

gece geldigimizde baktım Bozdagan Oteli ön binası Ilc yetınıncın ış yan binasın ı da yapmış. bu 

benim için bir işaı·etti. Demek ki oda say ısı yetmiyor. turızmdeartık ekmek gördügüne ina nı

yordu ki. ek tesislerini hayata geçirmiş ama burada da bir telılikemiz var. DikkaL ederseniz 

Nemrut'un planlanmasında merkez ne yapmışsa yanlışlık ya pmış. Bu ı·aya aşagı yukarı üç Tu

rizm Bakanı ' nın geldigini biliyoruz. Notla rı okudum. ışılay Ilanun'dan başlayaı·ak biı' çok eski 

Say ın Bakanımızı hatırlamak isterim. Hepsinin dönü~Ondekl önerileı· yolun asfalt yapılmas ı. 

Nemrut'un tepesine bir otel dikilmesi gibi Nemrut'La yapılınaması gcı•eken ne varsa onların öne

rildigini gördük. O yüzden dOnyanın sekizinci harıkasından eger söz etmek istiyorsak. eger bu 

olayın önümüzdeki dönem yı lda asgari yüz-yüz eli ı bın ınsanın bu rakamlar kOçilk d~ildir. Özür 

dilerim artık havayolundan Adıyaman·a ıniş yapıldı~ı bır ortamda buraya yüz elli bin insanı ge

tirmek mümkündür. Bu yüz elli bin insan ı bır beş saatlık bır tur d~ıl. iki üç gün geeeleme yap

tıracak. o anlamda yöre ilrününü kullandırocak bir olay ı da tartışmalıyız. O konuda nereye gel

digimizi de galiba görmeliyiz. Çünkü böyle bır sekızınci harıkanın varolmadıgı kesin. Bunu ko

nuşmalıyız. yoksa aksi durumu da ya karayollarının yaptıgı gıbı Nemrut'u ınıili park içinde köp

rü yaparız ya da DSI'Ii dostlarımızın yaptıgı gıbı bır bnral sııhasının içıne sokarız. Yani Nem

rut'u önümüzdeki dönemlerdeki hatalarından arındırocak bir yolu yardamı da bugün birlikte ko

n uşma lıy ız. Bu üçlüyil yani sanayiyi yeni yatırım ortaklarını ve turızm! konuşurken acaba yal

n ız mıy ım diye de kendi kendime dOşOnOyorum . ÇOnkU hOllln zorlaına lara ragmen Türkiye y ıl 

da bir milyon do ların üzerinde yabancı sermayeyi yurdıı sokamıyor Bakın Iş Bankası üçüncü 

Telekom ilahesinde iki milya rlık zarf verdı. Ortalık dagıldı. Son on yılda bu rakamda toplam gı 

rişi olmam ıştır. o döncmdekı yeni bir gündeme geıırıyorum o da Avrupa Toplulugu ile başlayan 
. . 1. k'l · ç ·ınde henüz daha ku Ilanılamayan bır takım fonların nasıl kullanılacagı meselesi 

yenı ı ış ı er ı · 
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Aramızda gözleı'iy le benimle konuşan kimi dostlarımızın Akdeniz Fonu nema fon larını bildigini 

kimileri içinde girişimde oldugunu biliyorum. Evet o fonları kast ediyorum çünkü gelirken yol

da okudugum ısra il 'in Necef Çölü'ndeki bir Araştırma Enstitüsü'ne UNlCEF'ten alınlı. Avrupa 

Toplulugu'ndan fon alınmış. Avrupa Fonunu kıskanan EPDA'dan da fon alınmışegerAB'de her

hangi bir üyelik ilişkisi olmayan !srail üç önemli kuruluştan mali destegi bir çöl projesine alabi

liyorsa biz de Adıyaman'ımıza öyle zannediyorum ki bazı ak ıllı projelerle yalnız dikkatle hazır

lanmış aklı olan, kemale eren insan ların tezinin okunabildigi sonuçlarının kagıtlara sıgd ıg ı , oku

nabildigi akıllı projelerle sanıyorum ki özellikle AB'de bazı kapı ları aralamamız mümkün olabi

lecek. Devamı var kıymetli Urfa Bölge Müdürü Sayın Alemdaroglu. metnini kırat ederken çok 

güzel bir cümle söyledi. tüm bu yapılan lar dedi. insan mutlulugu içindir dedi. Insan mutlu de

yince ne insan mutlulugu. ben arka sıralarda oturdum. özellikle ki hem de gelen giden i göre

yi m. konuşulan lar nasıl degerlendiriliyor dedim ve bir kere daha gördüm ki bütün bu an lattı k

larımız sanayi adına anlattık ları m ı z. turizm adına anlattıklarımız insanlarımızı birebir degiştir

medigi sürece çok an lamlı degil. 

Peki bu nasıl olacak? Galiba bu konu Idare'nin bence on bir yıllık döneminde cevap hanesi

ne yazı lacak. En önemli i şlerden biri ÇATOM dedigirniz kısa ad ı ÇATOM olan Çok Amaçlı Top

lum Merkezi. Sayın ALEMDAROCLU toplum merkezi dedigirniz olayı çok daha fazla gündeme 
getirebilmeliyiz. Şimdi 2010 yılında yüzde altmış sayısının altı yüze çıkmasın ı öngörüyoruz. Ni

ye bu say ıyı ikiyüz elli - üç yüz olarak öngörmeyelim. Yolun uz düştügünde Urfa Yakut'a ugrayın. 

O insan ların degiştikten sonra sadece oku ı·yazarlık degil bu hayatın yeni nimetini yeni yeni ola

nagın ı gördükten sonra ne kadar güzelleştiklerini gördükten sonra muhakkak ki bu toplumsal 

ka lkınma dedigirniz merkezlerdeki eksigi de gözden geçirmek zorundayız. Bunu deyince. yine 

Idare'nin GAP-GlDEM adına kurdugu olaya nasıl süreklilik kazandırırız. Şimdi haklı olarak bu 

kon uşmadan sonra bir dizi arkadaş iyi ettin ama ne tür yatırım yapalım diye soru soracagına 

da eminim. Ona bu soruyu bırakmayacak rehberligi süreklilige dönüştürecek olan nediı·? GAP

GIDEM' leı·. şehir dışından gelen yatırımcı adayına rehberligi daha iyi nas ı l sunabilir? özellikle 

son beş yı llık dönemde yaptıgımız deneylerde aksama nerede oldu? Galiba bir nokta o olacaktı r. 

Söylemekle beraber bazı illerde bu cümleyi kullandık. Dedik ki yeni plan ça lışınası özel sektöre 

dayalı bir çalışma olacaktır. Peki sizce özel sektöre dayalı bir ça lışma . kamunun bütünü ile d ış

lanması anlamına mı geliyor? Kamu bütünü ile dışlanabilir mi? Hayı r . aksine öyle zannediyorum 

ki; konuşmanın girişinde kullandıgım kamunun daha akıllı kaynak ay ırması için ayırdıgında da
ha iyi hesap vermesi için bu çalışmada belki de kamu çok daha fazla yani kamudan devleti an

lıyorum çok daha fazla devreye girecektir. 

Ama ne mutlu ki kamunun ne yapıp ne yapmaması gerekLigine biz burada karar vereüegiz. 

üstelik de bugünkü sadece bir tanıtım toplantısıdır. Yani biz geldik huzurunuza çıktık . biz şu ni-
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yet ile yola çıktık diyen bir başlangıç noktası. Bu başlangıcın devamında Saltık Hoca'nın dedigi 

gibi, çeşitli gruplarla sosyal amaçları şekillenmiş gruplarla bir araya gelerek. bu niyetleri. ka· 

munun nasıl rehberlik yapacagını Reis Bey'in hurdalık olma hadisesinden nasıl kurtulunabilece· 

gini planlamak mümkün olacaktır. 

Olayı noktalarken küçük bir yörenin özelligini dile getirmek istiyorum. Kısa bir süre önce za· 

man zaman bizi kelam etmeye bir yerlere çagırırlar. Toplantı ltalya Floransa'da. dedim ki: çok 

adını duyuyorum şu Siena·ya gideyim. Dibinde 50 kilometre uzaklıkta bir küçük yol nüfusu Adı· 

yaman degil Adıyaman 'ın üçte biri tabii güzel rehberler var yolda onu okuyorsunuz. Yolda okur· 

ken gördüm ki Siena Floransa'nın en fakir yöresi olmaktan yola çıkarak bu noktaya gelmiş. Dün· 

yanın ilk bankası 1480·81 yanlışım olabilir. Biz bilirdik de ben onun Floransa'da kuruldugunu 

zannederdim. Ama Siena'da kurulmuş. O zaman Floransa'nın zenginlerinden yılan Siena'nın in· 

sanı demiş ki: bizi bir kooperatif kurtarır. birde ortak bir banka kurtarır. Oturup onu konuşmuş· 

lar. onu kuralım demiyorum. Ama ondan bir ders çıkaralım yani yoksullugun perdesini arala· 

ma. Hep her şeyden önce bir ortak iradeyi bir ortak kararı gerektiriyor ve Siena öyle gösteriyor 

ki kuzey !talya 'da kuzeyde de olsa refah bölgesinde de olsa o noktaya herhangi bir yerden gel· 

miş. O yüzden elimizde sihirli bir degneginde olmadıgını bilerek ama açıklıkla içtenlikle de alkı · 

şın az sözün öz oldugu bu bir ortamda bugünkü açılışta. sanıyorum. Sayın başkan bizi birazdan 

bir fikir jimnastigine davet edecek. Siz ona ne diyorsunuz Sayın Başkan; 

Beyin fırtınası diyoruz. 

Hoş bir söz bu. Beyin fırtınasında dostlarım eger başkan bizi iyi yönlendirirse. bende onu 3· 

5 yıldır tanıyorum. kıymetli bir ziraat mühendisidir. Dünya gazetesini burada temsil eder. Za· 

man zaman yazar. fazla yazmad ıgını biliyorum. Güzel yazılar yazar. Insanı tanıyor. Beyin fırtı· 

nasının eger kitaplarda dogru okumuşsam bildigim dogru ise kısa ve öz konuşmaya hep hedefe 

yönelik şu yapılırsa daha iyi olur diyen öneriler paketi sunmaktan geçiyor. Öyle mi Sayın Baş· 

kanım teşekkür ediyorum. yanılmamışım . O zaman Sayın Başkanımıza çok önemli vazife düşü· 

yor. Biri söz aldıgı zaman yahu ben burada tutun efendim caddesinin adın ı veren bir çocuk dok· 

toru görüyorum. Bu çocuk doktoru özellikle sivil toplum örgütlerine çok kafayı yormuş. Şimdi de 

ona söz verecegim. Gelsin tamamlayıcı olarak diyerek galiba arasındaki elektriklenmeyi yaşata· 

cak. O elektriklenmenin öyle zannediyorum haftanın i ş günüdür unutmuyorum. bir Salı günü bu· 

radayız. akşam öyle zannediyorum ki Adıyaman için yeni sözleri bir araya getirme imkanı doga

cak ve bilin ki Vedat Bey'in dedigi gibi bu sözleri koca koca harita metot defterleri defter olsun 

diye almadık. Yaş baş eliiye geldi artık. Buraya şöhret falan olunmaya gelinmez. Bundan sonra 

birtakım şeyleri paylaşmaya ve gerçekten bu bizim hedefleı•imizdir. Ben bu sözümü sevrniyerum 
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çünkü bu plan sözü devleti hatırlatıyor. Metin diyorum belge diyorum. bu belgenin size ait ola

cagı bir ça lı şmanın belki de ilk yapragın ı hep birlikte yazmış oluruz. Saygılar sunuyorum. Sayın 

Başkana teşekkür ediyorum. 

Ahmet ÇELIK : 

Sayın MORTAN'a yaptıgı açıklamalardan dolayı teşekkür ederiz. Şimdi de beyin fırtınası de

digimiz oturumuna geçelim. Bu çerçevede genel olarak Adıyaman'ın problemlerini degerlendir

mek isteyen gazeteci yazar Sayın Hacı Mehmet GELIR'i mikrofona yada biz mikrofonumuzu ala

lım oraya fark etmez. Sayın MORTAN'ın da dedigi gibi sevgili konuşmacılar amaca yönelik ola

rak kısa ve özet olarak bu planda yer almasını istediginiz bir takım projelerin. yeniliklerin ger

çekieşebilmesi için kısa ve özet bir şekilde söylemlerinizi yerine getirirseniz memnun oluruz. te

şekkür ederim. buyurun .... 

Hacı Mehmet GELIR (Gazeteci, Yazar) : 

Sayın Pivan. Adıyaman'ın çilekeş basın mensupları . sevgili konuklar. hepinizi sevgiyle se

lam larım . Tabii GAP toplantısının Adıyaman'da yapılmış olmasına önem verilen karardan ötürü 

karar verenleri kutluyorum. Ancak üzülerek şunu belirtmek istiyorum ki konuşmama geçmeden. 

iki hafta önce Cumartesi günü Mardin'deydik. Halkbank'ın 62. yıldönümü orada kutlanmıştı. O 

panele Mardin ve Türkiye'nin çevresinden gelen iş adamları hatta Avrupa'dan. Çin'den gelen iş 

adamlarının katıldıgı yaklaşık 1000 izleyici li bir panel yaşadık. Ben de konuşmacıydım. Degerli 

arkadaşlarım isterim ki şu salon tıklım tıklım dolabilsin. Sonuna kadar heyecan ile izlenebilsin. 

konuşu lab ils in. tartışı labilsin . Maalesef bu kültürü bir türlü yakalama şansını elde edemiyoruz. 

Şu koltuklara bakıyorum. bomboş. Bu kenti temsil eden 6 milletvekili neredesiniz? Rant peşinde 

misiniz? Yoksa Adıyaman'ın derdine deva olma nedeniyle mi Ankara'dasınız? Ozülüyoruz. bun

lara gerçekten üzülüyoruz. Az sonra GAP'a da geletegim. GAP'ın suçları da büyük Adıyaman ile 

ilgili olarak kendimizi de yargılamak istiyorum. Benim onurlu vicdanım ı alarak Ankara'ya giden 

o 6 milletvekilini yargılamak istiyorum. Sevgili arkadaşlarım benim memleketim diye yerel baz

da çıkardıgım 6 yaşında bir gazetem var. GAP bölge toplantısının Adıyaman'da bugün yapılabi

ıecegi haberini alır almaz akşam gece saat 01. OO'de baskıya girdim. onlara yer ayırdım . Ama

cım Adıyaman . amacım Türkiye. Buradan sadece bir pasaj okumanızı istiyorum. GAP yetkil ile

ri lütfen kulaklarını vererek dinlesinler. Bir pasaj bugün saat 09.00'da başlayan panele her va

tandaş katılab ilecek ve GAP ile ilgili görüş ve düşüncelerini belirtebileceklerdir. GAP bölge top

lantısının bugün sabah ilimiz halk egitim salonunda yapılmasına sözümüz yok. Ancak GAP Pro

jesi'nin hamallıgını yapan ilçe ve yüzlerce köyünü kurban eden yüz binlerce dönüm mümbit ara

zisini suya tesliın eden baraj nedeni ile Diyarbakır yolu kapanan Adıyaman oldu. Şu ana kadar 
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GAP Projesi'nden yarar saglayan Şan lıurfa. Gaziantep. Mardin ilieri oldu. Baraj gövdesi Adıya

man·a 42 kilometre. Şanlıurfa'ya 60 kilometre mesafede ama ne acı ki GAP Bölgesi ile ilgili Ata

türk Barajı ile ilgili şantiye Urfa sınırları içerisine alındı. GAP Havalimanı Şanlıurfa 'ya kuruldu. 

Burada bir açıklama getirmek istiyorum. Urfa'nın havalimanı mevcuttu. Adıyaman'a da havali

manı yapıldı. Iki sayı önce gazeternde belirtmiştim. Yakında Adıyaman havalima nı tavuk çiftligi

ne dönecektir. Tıpkı 1970'de Kahta beldesine kurulmuş olan Ziraat Okulu'nun tavuk çiftligi ol

dugu gibi. Amacına ulaşmadıgı gibi. ve devamlı şunu söylemek istiyorum. zarar gören tek il Adı

yaman. GAP Bölge Kalkınma Planı yenileniyor diye, bilgileri gazeteme intikal etmiş durumda

yım. Degerli izleyiciler. gerçekten ben dünyada yedi ülke gezdim. Son 98'de İskandinav ülkele

rinde 25 günlük gezi inceleme araştırma yaptım. Dünyanın kuzey kuLbunda bulunan ülkelerin 

en çetin dogal koşullarını. insan gücü ile insan beyni ile nasıl alt ettiklerini oraları nasılıslah et

tiklerini görebildik. Yaşayabildik ama bir şansımız var ki. dünya cografyasında Türkiye gerçek

ten stratejik bakımdan yer al tı. yerüstü kaynakları bakımından , denizleri. dogal suları bakımın

dan yeryüzünün en şanslı ülkelerinden biri. Ama ne acı ki Internet agını yakaladıgımız şu dün

yada. bilgisayar çagını yakaladıgımız. telekomünikasyon dünyası oldugumuz şu aşamada Tür

kiye ve Türkiye'de de Adıyaman en geri. en büyük köy durumunda yani bu toplantıl arı yapmak. 

düşünceleri karşılıklı test etmek. çok kolay ama esas olan koşullar, var olan sorunları ciddi bir 

şekilde. ivedi bir şekilde çözüme kavuşturabilmektir. bu kararları alabilmektir. Türkiye hiçbir 

zaman belini dogrultamayacaktır. Mevcut siyasal hükümetimizin aldıgı bu karar sevindirici iç 

açıcı kararlar degil. Enflasyonu sıfır düzeye çekecegiz diyen bu hükümetler halen daha enflas

yonu iki rakamın üstünde tutuyorlar. Halk bu bölgede inim inim inliyor. Esnaflar kepenk ka

pattı. Esnaf kefalet kooperatifine borç edinen yüzlerce. binlerce esnafınız icrada. Dosyaları bek

letiyor oldular. Küçük ölçekli esnafa KOBI kredisi altında kredileri yagmalandıracagız. on ları 

esenlige kavuşturacagız. Hızla süratle kredi verecegiz diyen hükümetin yetkili organları maale

sef halen savsaklamadan öteye iş yapmıyorlar. Üzülerek söylüyorum ki ülke tamamen kırtasi

yeci bir ülke. Dün de böyle. yarın da böyle. bugün de böyle olacak. Efendim GAP ile ilgili so

runlar iç içe 

Ahmet ÇELIK : 

Sayın Gelir. toplaya lım isterseniz. 

Hacı Mehmet GELİR : 

Geliyorum. sorunlar GAP ile ilgili. GAP bu bölgenin insanı demektir. Bu cografyanın ıslah 

edilmesi. güzelleşmesi demektir. Adıyaman'a gelince. Adıyaman Türkiye'deki ender ülkelerden 

biri gerçekten suları olabildigince var. Mümbit topraklarım ız var. Dünyanın sekizinci harikası 
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Nemrutumuz var. ArLı hemen yanı başımızda birim magaralar ı var. her Larafımızda tarih var. 

Ama ne acı ki söylüyorum. seçilm iş veki llerinıiz. seçim yoluyla gelmiş diger yeLkililerinıiz. Adı

yaman · ı temsil eden bürokratla rım ız maalesef kulak ların ı Lıkanıakta. sadece top lan tılarda konu

şurlar ve ondan sonrasında Adıyaman ' ın insanı kaderi olur. Işte bu nıakus Lalihi yenmenin tek 

yolu va ı·. GAP sözcülerinin GAP Bölgesi'nin Ad ıyaman·a. Adıyaman'ın GAP'a olan katkılarını 

daha iyi görerek gözleyerek ilgili nıercileı·e veı-ecekleri raporların daha ciddi bir şekilde boyut ka

zanmasını bekliyoruz diliyoruz. Ve şunu söylemek istiyorum dünyada 25 y ıl sonra -bu benim 

dagarcıgım ve düşüncem- en güçlü ülkeler Larıma dayalı ülkeler olacaktır. Türkiye yanlış yapı 

yor. yı llardır. im arda yan lış yapıyor çarpık yapı lanma en mümbit arazileri sanayi bölgesine agır 

sanayi bölgelerine ayı rırız ama en kıraç yamaç ya da dag bölgelerini de ormansız bırakırız oy

sa bana göre gelecekte 25 yı l sonra 50 y ı l sonra 100 yı l sonra Adıyaman'ın Türkiye'nin dünya

daki konumunu görebilme adına karar alabilirsek o nıümbiL topraklar asırlarca bize kalacak ec

datlarımıza kalacak bizden sonraki nesillere. kuşaklara kalacak. Bu mümbit toprakları savur

ganca eı·ozyon gibi savurganca sanayi yatırım iarına ayırınada Larıma dönük gelecege dönük iş

ler haline sokabilirsek ve sanayi yatırımlarını da dag bölgelerine kaydırabilirsek zannediyorum 

ki Adıyaman'da dogrusunu yapmış olur. Türkiye'de dogrusunu yapmış olur. 

Ahmet ÇELIK : 

Sayın Gelir Bey toplayalım lütfen. 

Hacı Mehmet GELIR : 

Toparlıyorum zaten. bizler çok dinlemeyi sevmeyiz. bunun da bilincindeyim sizleri belki yor

dum konuşmalarım ı dinleme zahmetine katıld ıgın ız için hepinize sevgi ve şükranlarımı sunar te

şekkür ederim. 

Ahmet ÇELIK : 

Sayın Gelir Bey de biz de teşekkür ediyoruz. Istem temenni ve dileklerinden dolayı şimd i de 

DSP ll Başkanı Zeynel EKICI'yi ister kürsüye davet edelim. ister mikrofon verelim. Sayın Ekici 

buyurun. 

Zeynel EKICI (DSP ll Başkanı) : 

Sayın misafirlerimiz kıymetli Adıyaman lı hemşehrilerim. hepinizi saygıyla selamlarım . Efen

dim GAP Idaresi hoş görsün. bütün Ad ıyamanlılar hoş görsünler. Bu kürsüye gelen her Adıya 

man lı mutlaka dertli konuşur. Ses tonu yükselir bu on ların kişiligine karşı saygısızlık degildir. 

Adıyaman·a karşı yapılan haksızlıkların Adıyamanil da yapmış oldugu tabii bir oluşumdur. Şu 
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kadarını size söylüyorum. gelişmiş ve geri kalmış iller var. ben özelik le söylüyorum. Adıyaman 

ili geri bırakılmış olan bir ildir. Geri kalan bir il degil geri bırakılmış olan bir ildir. Bunun da se

bebi gayet açık herkes bunu biliyor. şimdi arkadaşların affına sı~ınıyorum sanki Adıyaman'da 

GAP Idaresi çok büyük atılımlar yapmış, çok büyük hizmetleri olmuş. Biz hangi hataları yaptık 

bundan sonra bu hataları yapmayalım. bu toplantıyı Urfa'da yapın. bu toplantıyı Diyarbakır'da 

yapın fakat Adıyaman'da biz ikinci aşamada ne yapabiliriz. Geçmişte hangi hataları yaptık sö

zü bize çok yanlış geliyor. GAP Kalkınma Idaresi'nin bir haritası var. kendileri de bilir siz de çok 

yerlerde görmüşsünüzdür. Duvarlara aslında baktı~ınızda Adıyaman'ın her tarafı kahverengi. 

Acaba bu kahverengi hangi noktası yeşil olacak. Bizim amacımız bugün bunu söylemeye gerek 

yok. Arkadaşların hepsi söylüyor. köyde gidip sana kuzu kesen adam Atatürk Barajı'ndan do

layı bugün şehirde el arabası ile iş yapıyor. Atarabası ile yapıyor. Onu da belediye veya vali

lik bırakmıyor. Bizim amacımız şu suyu tersine çevirip Malatya'ya götürdünüz. Adıyaman ara

zilerinin hepsi suyun altında kaldı. Ama bunun yanında Sayın Başkan'ında söyledi~i gibi sade

ce Koçali d~il. Koçali Barajı. Kahta Barajı. Büyükbey Barajı. Gömüken Barajı bunlar yapıldı~ı 

zaman ki bunların hiçbirinin maliyeti. hiçbirinin maliyeti Urfa Atatürk Barajı degil, Urfa' ya ya

pılan tünel bir tek tünelin yüzde biri masrafı dahi degil. Buyursunlar lütfetsinler. ekipleri ile be

raber gelsinler. Bize bir günlerini ayırsınlar. Hep birlikte o a lanları gezelim Adıyaman'ın suyu

nu götürüyorsunuz ters çeviriyorsunuz Malatya'ya götüruyorsunuz yine herkesin bildi~i gibi. 

Göksu'yu Gaziantep'e götürüyorsunuz. peki kardeşim o zaman bir kanun çıkarın. deyin ki Ad ı

yamanltiarı da buradan kaldırıp başka bir yere götürüyoruz az önce Kenan Hoca gayet güzel 

ballandırıyor. "Efendim" diyor "Sanayi burada büyüyecek" kardeşim buraya otoban mı getiri

yorsunuz. Urfa'ya gidiyor uluslararası havaalanı getiriyorsunuz Urfa'da yapılıyor. demiryolu

nuz var Urfa' ya yapıyorsunuz peki sanayici o kadar akılsız mı? Altyapısı yok efendim. Ad ıya

man'ın manzarası güzelmiş, oraya yapalım birbirimizi bu şekilde kandırmayalım zamanınızı 

fazla almak istemiyorum. Yalnız ha bunları söylerken bu kabahat GAP Idaresi'nde mi hep dev

lette mi. hayır kabahaLin büyü~ü bizde belki. Ozür dilerim hikaye an iatıyorum ama bunlar ger

çek hikayeler. Çat Barajı'nın temeli atıldı~ı zaman ben Malatya'da görevleydim. Orada kamu ku

ruluşunda çalışıyordum. Malatya'daki kamuoyu şöyle efendim Çat Barajı'nın temeli atılıyor. biz 

kalabalık olursak bu merasime gidersek Adıyamanltiarın tepkisini alırız. Adıyamanlılar bizi kı

nar belki bir olay da olur o bakımından sadece resmi düzeyde bir temel atma olsun bu şekilde 

geliniyor. adamlar geliyor ki temel atı yorlar. Bakıyorlar ki Adıyamanlılar davut zurna ça lıyor oy

nuyor şimdi bu davut zurna çalıp oynamayı bırakmazsak geri kalan sularımız da gider belki. ya

rın öbür gün diyecekler ki Atatürk Barajı'nın suyu pis ve su gürlesin suyunu da Urfa'ya akLara

lım bir de Sayın Hocama şu kadını söyleyeyim. Bir defa GAP Idaresi Adıyaman·ı tanım ıyor. GAP 

deyince sanki basında elini yüzünü yıkamayı bilmeyen bir toplum şimdi Adıyaman'ın özelligi 
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Adıyaman her ne kadar Güneydogu Anadolu'da ise de Adıyaman Akdeniz ve Güneydogu arasın

da hep geçiş iklimine sahip hep geçi ş kü ltürüne sahip. Ana rşist ise kardeşim yapmadık anarşist 
yapanlara hizmet ediyorsunuz. Bugün Adıyaman' ın en büyük sorunu lütfen sıkıldıgım zaman he

men şeyi şey yaparım. Şimd i vatandaş d iyo ı· ki efendim devlet bize niye haksızlık ediyor. dev

let de kendi açısından diyor ki alışıyorum yakıyorum. Peki biz Adıyamanlılar olarak diyelim ki 

ey Sayın devlet ey Sayın GAP Idaresi ey bilenler bize alternatif bir öneri getirin yani biz tütün 

ekıneden ne ekelim ki. Çoluk çocugumuzun karnı doysun. böyle bir alternatif getirin. Su yok 

zaten Ad ıyaman'da kuru arazide başka ürün ekme imkan ımız yok sorunlarımız haddinden faz

la. Benim özellikle GAP Idaresi'nden istedigim işin ince detayına girmeden bu günekadar diger 

iliere yap ılanın % 1'ini lütfetsinler önceden yapılan projelerimizi uygulamaya geçirsinler ondan 

sonra Adıyaman lı hem sulu tarım la barışıktır. Hem sulu tarım kültürüne sahiptir vatanına. dev

letine ve milletine baglıdır. Adıyaman'ın gelişmesi demek bölgedeki artışla tabi tüm ulusal kal

kınmam ız olur. Iyi bi ı· hatip degilim beni can ı gönülden. can kulagıyla dinlediginiz için hepinize 

saygı ve selamlarımı iletirim. 

Ahmet ÇELIK : 

Sayın Ekici'ye teşekkür ederiz. Tabii ki Sayın Ekici'nin istek. dilek ve temennilerine katı l ma

mak elde degil. Çünkü çogu zaman GAP'ı başka illerin merkezi olarak lanse etmek büyük hak

sız lıktı r. GAP'ı başka yere mal edip Ad ıyaman ' ı GAP'ın içinde görmemek yersizdir. Çünkü Adı

yaman GAP için gereken fedakarlıgı yapmıştır. diyet borcunu ödemiştir. Gerçekten katılıyorum 

aynı zamanda da GAP ilieri arasında diger iliere verilen imtiyaz hakikaten Adıyaman'a verilme

miştir. Ona da katıl ıyorum aynı zamanda Adıyaman'da her zaman GAP'ın arka bahçesinde kal

mıştır. Bunu zaman zaman gazeteci arkadaşlarımız diger bütün kesimlerdeki arkadaşlarım ız 

toplantılarda söylemişlerdir ve diger bir tarafta bir mesele daha var. GAP'ı kaybediyoruz biz 

burada belki GAP'ın toplantısını yapmıyoruz ama belki bir elli yı l sonra yüz yıl sonra GAP' ı ma

alesef kaybedecegiz. Nasıl kaybedecegiz? GAP'ın bildiginiz gibi iki tane temel önemi var amacı 

var. Birincisi sulama amaçlı , ikincisi enerji amaçlı degerli misafirler. bugün Atatürk Barajı 'nın 

en büyük tehlikesi erozyon. çö lleşme biraz da bana söz hakkı düşer degil mi? Tema Vakfı ola

rak şimdi bu konuda. Bu konunun uzmanı aramızda. degerli bir hocamız var. Fen Edebiyat Fa

kültesi'nin Sevgili Dekanı Say ın Mehmet Cici Bey'e ben bu konularda çevresel konularla ugraş

tıgı için ben özellikle SÖZ hakk ı vermek istiyorum. Buyurun Sayın eıeı. 

Mehmet eiei (Fen Edebiyat Fakültesi Dekanı) : 

Sayın Başkan. saygıdeger katılımcılar: üniversitelerin temel amaçlarından bir tanesi egitim

ögretime katkı saglarken. öbür taraftan bilimsel araştırmalar yapmaktır. Diger bir temel görevi 
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ise bulundugu yörenin sorunlarına çare aramaktır. Ben GAP Idaresi 'nin hazırladıgı ankete bak· 

tım. Daha önce Urfa'da. Gaziantep'te. Diyarbakır'da yapılan ankete baktım orada. üniversiteler 

diye anket formunda üniversitelere yer ayrılırken. benim Adıyaman'ıma yer verilmemiş. Kaldı ki 

Gaziantep'te yapılan toplantıya lnönü Üniversitesi rektörü Sayın Prof. Dr. Omer ŞARLAK'ı tem

silen katılmış ve Sayın Başkan·a neden Adıyaman·a gelmediklerini sormuştum. Mayıs ayında 

toplantı yapılacagını belirterek. kendisinin mayıs ayında buraya geleceklerini iletmişlerdi. Bu 

neden ile bende sorunların büyük bir kısmı yerel oldugu için kendi memleketim olan Adıya

man'daki toplantıda sorun larımızı dile getirmeyi uygun buldum. Daha önceki konuşmacıların be

lirttigi gibi Adıyaman bir ilçe ve onlarca köyünü sular altında bırakmış ve en verimli toprakları

nı bu yolda feda etmiştir. Fakat yöre halkımız bu Proje'nin sagladıgı nimetlerden yeterince ya

rarlandırılmamıştır. Bu arada Çat Barajı ile Malatya Ovası sulanacak Göksu Suyu ise Gazian

tep'in içme suyunu karşılayacak. Büyük bir kısmı ise???? ovalarını sulayacaktır. II sınırları da

hilinde çıkarılan petrol ve kömür yanında yörenin verimli toprak potansiyeli de ülkemizin yeı' al

tı zenginliklerine ayrı bir önem kazandırmaktır. Bütün bunlar Adıyaman' ın evet özellikle belirti

yorum. fedakar bir il konumunda olmasına ragmen karşılıgında hiç bir şey alamadıgını göster

mektedir. Onu bir örnek ile açıklamak istiyorum. 1990 sonuçlarına göre yüksek okul ve fakül· 

te mezunu oran Türkiye'de 4. 72 iken bu oran Adıyaman için 2. 71'diı'. Eger biz gelişmişligi bir 

tiripota benzetirsek egitim olmadan gelişme olmaz. Tiripotun bir ayagı egitimdir ve bugün sade

ce Adıyaman ' ı m ız için degil bölgemiz için özellikle egitim konusunda sorunlarımız vardır. Açmaz

Iarım ız vardır ki. egitim olmadan tarımın . egitim olmadan. sanayinin gelişmesi mümkün olmaz. 

Hatta 8 ay önce ben buraya geldim gördüm ki hiçbir emisyon izin raporu. hiçbiı· atık sular için 

deşarj raporu hazırlanmıyor. GAP Idaresi'nin özellikle biraz sonra s ıra layacagım ve not almala

rını isteye<:egim bunları. Tek tek bunlar üzerinde d urulmasını ve güncelleştirilen Master Plan içe

risinde bunların yer almasını rica ediyorum. Entegre bölgesel bir kalkınma projesi olan GAP'ın 

üzerinde durması gerekli öncelikler aşagıdaki başlıklar altında toplanabilir. Sayın GAP Idareci

lerine sunulur. 

1- Mevcut proje insan merkezli olmalıdır. Niye deklarasyon diyoruz. Gündem 21 diyoruz. 

nedir bu globalleşen bir dünyada çevre degerierinin öne çıktıgı durum. proje sürdürüle

bilir. Çevre diyoruz onun için buradayız. sürdürülebilir insan diyoruz. Onun için Adıya

man'dayız bugün sürdürülebilir kalkınma diyoruz. onun için buradayız. Sürdürülebilir 

sanayi diyoruz. onun için buradayız. Sürdürülebilir tarım diyoruz. onun için buradayız. 

Fakat. yöremde gördügüm kadarı ile çevre ile barışık olmayan projeleri gözlüyorum. 8 

aydır bunlardan bir tanesi Egri Çayı'nın akım yönünün degiştirilerek bir baraja sulama 

için götürülmesi ki bu 20 kilometre uzunlugundadır ve 20 metre eninde verimli toprak-
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ların kaybolmasına neden olmaktad ı r . Bizde bunu seyrediyoruz. alkışlıyoruz. Ogüne 

ögüne bütçemizden para gidiyor seyrediyoruz. Oneelikle insan merkezli politikaların üı·e

tilmesi lazım . GAP' ın birinci hedefi insan merkezli olma lıdır. Insana ragmen degil. bun

lar geçmişte kaldı. Bazı şehirlerimizde görürsünüz çimento fabrika ları yatak odalarının 

bitişigindedir. bunlar çok gerileı·de kaldı. O zaman geli şmeye ihtiyacımız vardı. sanayi

ye ihtiyacımız vardı. Ancak bugünkü an lamda artık sanayi öyle kendisini taparlaması 

gerekir ki insanı hedef degil insan için varoldugunu bilmesi gerekir onun için buradayız. 

2- Mevcut proje bütünsellik kavramı içerisinde bir bütün olarak. tüm yatırımları ve sektör

leri içermelidir. Evet GAP biraz önce burada belirtildi. Eger sadece enerji üretmek ise bu

rada bizim iş imiz yok. ben boşuna konuşuyorum. Eger burada sadece sulama için konu

şuyorsak biraz. bir nebze bunların ikisi de lazım . Temel girdiler bunlar ama biz çevreyi 

göz ardı edemeyiz. Ben geçenlerde bir tarlada gözledim ki: benim köylüm tarlaya pestiL 

atarken sanki tohum atıyordu . Hiçbir önlem yok. hiçbir bilgi verilmemiş. Pestitin ismini 

dahi bilmiyor. Dolay ıs ıyla bilgilendirme ve ilgilendirme GAP'ın temel görevleri arasında 

olma lıdır. 

3- Mademki egitim önemli dedik. Bölge'de altyapısı nı tamam lanmış illerde ki 9 ilimiz var. 

Bunlarda üniversite kurulması için GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı'nın hüküme

te öneride bu lunması gerekmektedir. Bunun özellikle vurgu lanması gerekmektedir. Bu 

en önemli konulardan bir tanesidir. Çünkü nerede konuşursan ız konuşun egitim in olma

d ıgı bir yerde çıkmaz sokaklal'la karşılaşırsın ız ve yürüyemezsin iz. ilerleyemezsiniz. 

4- Adıyaman Ili'nin evsel atık su larının arıtılması elzemdir. Bugün sadece bu Ad ıya

man'ım ızın degil not alsınlar GAP Bölgesi'ndeki tüm evsel ve sanayi atık sularının a rıtıl

ması ile ilgili acilen önlem alınması gerekir. Türkistan'da Aral Gölü'ne dönmeden Su

dan'daki Barara dönmeden onun sonuçlarını Sayın uzmanlarımız çok iyi biliyor. Deger

li zaman l arınızı almak istemiyorum. onlar mesajlarını almışlard ır. 

5- Katı atıkların düzenli depolanması için proje uygulanmaya konu lması. bunlarla 2 yı l ön

ce sanırım GAP Idaresi'nin bir ilanları vardı. Proje bazında ihalelere çıkmak istiyoı·lar

dı. Sanırım parasızlıktan öylesine kaldı. Hatırladıgım kadarı ile Siverek. Mardin bunla

rın içerisinde yer alıyordu. 

6- Hastane atık ları ile ilgili hiçbir ça lışma görmüyorum. Türkiye'de zaten bunlar birkaç yer

dedir. Kocaeli'nde. Antalya'da.lstanbul'da kısmen vardır. Bölgemizdeözellikle kültür se

viyesinin düşük olması nedeni ile hastane atık ları . tıpkı çocukların elinde birer oyuncak 
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gibi. oyuncak bulamadıkları için bunlarla oynuyorlar. Bu hastane atıklarının düzenli bir 

şekilde her tarafı ile ilgili acil önlemlerin alınması gerekir ki burada şehirlerarası mesa

fede fazla degil iki üç tane yakma tesisi kurulabilir. Yakma işlemi olsa Bölge'de tek çev

re mühendisligi egitimi almış bunun iktisadını yapmış bununla ilgili yurt dışı çalışma la

rı olan bir kişiyim. kendilerine yardımcı olmaya hazırım . 

7- Aynı cins sanayi kuruluşlarının aynı alanlarda inşa edilmesi bu durumu arıtma ve ben

zeri çevre sorunlarının çözümünde ekonomik kolaylıklar saglayacaktır. Ornek vereyim 

çok fazla kirletici. degil ancak Adıyaman 'da bakıyorum 19 tane un fabrikası . birisi şeh

rin çıkışında. birisi girişinde, birisi mahalle arasında böyle bir şey olamaz. Sanayi böl

gelerinin en az kanunla belli bir 20 kilometre dışarıda. belli yerlerde yapılması gerekir. 

Ornegin Hollanda'da hamurdan kagıt üretimi ile ilgili sanayiler bir aradadır. Ornegin şe

ker üretimi ile ilgili sanayiler bir aradadır. Biz onlardan zengin degiliz ki halen biz konu

şabiliriz. Neden çünkü kirletmedik. bunların da özellikle vurgulanması lazım. Uygulan

ması lazım. Master Plan revizyon çalı şma larına da kesinlikle geçirilmesi lazım. 

8- Bölge baraj sularının ulaşım amaçlı kullanılması. Bölge'nin turizm amaçlı kullanılması 

bir ivme kazandıracaktır. Yani bugün anarşi a rtık bitmiştir . Dolayısıy la Keban Baraj ı. 

Karakaya Barajı, Atatürk Barajı . Kra lkızı Baraj ı vesaire bunlar turizm amaçlı ulaşım 

açısından degerlendirilebilir. Bu bir lüks degildir. bu bir temel ihtiyaçtır. Bölge'nin mo

dern bir yapıya kavuşması için yapılması gerekenlerden bir tanesidir. 

9- Orta Fırat havzasında ki halkın egitim. ekonomi ve sosyal konularda çagı yakalamada. 

uluslararası kaynaklardan yararlanma olanakları araştırılmalıdır. Evet bugün tüm dün

yada böyledir. Bugün begenmedigimiz Libya'da yer a ltı suları çıka rtıldı ve çölü verimli 

topraklara büyük topraklara dönüştürdü ler. Bugün !srail' de çölü ıslah edip portakal ye

tiştirdiler ve Avrupa'nın turunçgiller ihtiyacını karşıladılar. Ancak ben Fırat boylarına 

gittigirnde bir aganın toprak ıslah çalışmasını yaptıgını gördüm. Ben öyle gördüm ki. 

biz yetkililer olarak daha oraya gidemedik. O gördügüm durum. ekonomik durumu iyi 

olan vatandaşlarımızın toprak ıs lahı için ça lışmalar yaptıgını tepelik kısımları düzelttigi

ni ve tarıma elverişli hale getirmek için tek başına devletten de izin almadan GAP Idare

si'nin de haberi olmadan GAP Idaresi'nin çalışmalar yaptıgını gördüm üzüldüm. 

10- Bu anlatacagım bugüne kadar anarşi vardı hiç konuşmadım. Ilk Türkiye'de hiçbir yer

de bulamaısınız ilk olarak burada açıklıyorum . Bunu da özellikle belirtsinler not a lsın

lar petrol üretiminden kaynaklanan yer altı sularının kirliliginin önlenmesi için acilen ön

lem alınması. Biliyorsunuz bölgemizde daha önce yaşayan Shell'in yerine bugün PE-
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RAN KO aldı. Defalarca ben Diyaı'bakır'a gittim Adıyaman ımııda da petrol çıkıyor. Diyar

bakır'da çıkıyor. Siirt'Le çıkıyor. Bunların sulamalarının ayrı ldıktan sonra bunların çok 

yakın derinlik ile deşarj edilmemesi gerekir. En azından bekletilip arıtıldıktan sonra 

bunların deşarj edilmesi lazım . Bu gün böyle bir bölgede örnegin bir köylüyüz kuyu aç

tıgında gidip yetkililere diyor ki. Bizim il müdürlügüne biz bizim kuyuda petrol çıktı. Hiç 

20 metre 30 metre derinlikte petrol çıkar mı. Yapmayın evet dolay ıs ıy la gerek yerli ge

rek yabancı dikkatinizi çekmek istiyorum. 2000 metreden yaklaşık olarak söylüyorum 

petrol çıkarırlar ancak bu oran 700. 800. 600 ya da eski kuyuları deşarj ediyorlar bu 

aynı zamanda GAP Bölgesi'nin yer a ltı zenginliklerinin elden çıkması demektir Sayın ba

sın mensupları böyle bir örnegi başka bir yerde bulamaısınız bunu da özellikle biliniz. 

11- Turizmin geli ştirilmesi için çaba harcanması bilinen şeyler daha öncede söy lenmişti za

ten. 

12- Sürdürülebilir kalkınma için eko şehirlerin bulunması amacıyla projeler geliştirilmelidir. 

birinci sınıf topraklar üzerinde yerieşi me izin verilmemelidir. Sulamadan dolayı eger biz 

sulama sistemlerini ve çiftçilerimizin egitim seviyelerini düzeltmezsek geliştiremezsek 

büyük çevre sorunlarıy la karşı karşıya kalacagımız bir gerçek ancak burada sürdürüle

bilir eko şehirler uygu lamaları başlayabilir bu amaçla Adıyaman yeni bir yerleşim yeri 

say ılır daha fazla masrar yapı lmamıştır. E ko şehir baglamında pilot şehir olarak bilinir. 

Ve bir proje çalışması başlatılabilir . Bugün Türk Petrolleri Bölge Müdürlügü'nün oldu

gu şehrin taşınması için o tarafa yönlendirilmesi için çevrecilik bakımından çok iyi bir 

örnek teşkil edilecektir. Bu da yeni tespitlerden bir tanesidir haberiniz olsun. 

13- Hiçbir ilde emsali görülmem iş çevre yolu inşaatının biLirilmesi için Karayolları Genel 

Müdürlügü'ne başvuruda bulunulması bakıyorum . Buradan çıkıyorum Besni'ye bakıyo

rum. Gölbaşı ' na gidiyorum. kendirnce Gaziantep'e gidiyorum. Mega şehir biı' çevre yo

lu var halen nasıl bir hikmetse kimler bizi kurtaracak gelip bu işten altyapısıyla beraber 

bir çevre yolunun acele ile yapılması için Karayo lları Genel Müdürlügü'ne bir önerinin 

götürülmesini istiyorum. Aksi taktirde Ad ıyaman halkının standartiara uygun hava so

luması mümkün degildir. Şu durumda sadece GAP Idaresi degil merkezi yönetimlerde 

suç işlemektedir. 

14- Barajdan dolayı sekteye ugrayan u laşım Diyarbakır ile bu önceden söy lenmişti zamanı

nızı almayın saglanması hususunda bir köprünün yapılması. 

15- Çevre örneklerini analiz etmek için merkezi bir laboratuar kurulması ki bu Bölge'de bu

gün bizde Fen Edebiyat Fakültesi var. Kimya Bölümü kurulmak üzere bu konuda yar-
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dımlar istenirseve herkese laboratuar yapılması konusunda yardıma hazırım . Kendile

ri ile beraber çalışabilirim. Bu nedenle biz merkez laboratuarının Adıyaman'da kurulma

sı sorun ların yerinde çözülmesi için bu bir ihtiyaçtır. buna ihtiyaç vardır. 

16- GAP Bölgesi'nde özel bir çevre mühendisleri grubunun ikame ettirilmesi özellikle Böl

ge'ye çevre kalitesi getirmesi için uygun görülmektedir. Bugün belediyelerin durumları 

iç açıcı degil. kadroları iç açıcı degil. GAP'ın başkanlı~ında böyle bir merkezi kurma du

rumda Bölge'deki laboratuarlarla birlikte böyle bir grup çalışmas ı yapılabilirse. olabi

lirse. Çünkü bu konular bu tür işler bir konudur. bu hinteriand da bütün çevre sorun

larının takip edilmesi hususunda buna ihtiyaç vardır. 

17- Bölge'de hava emisyonları ve atık su deşarj raporlarına özel bir önem verilmelidir. Her 

yerde gerekiyor. kısaca şunu demek istiyorum. Çevre yasasının uygulanınasını istiyo

rum. özellikle burada bunu istiyorum eger GAP bu şekilde yönelirse yetk i kargaşası bi

raz azabilir. YeLkilerin tek bir elde toplanması gerekir. Kişi. işin sahibi belli olur. Bu şe

kilde sorun l arın çözill~ine inanıyorum. Çok degerli zama nlarınızı aldım . Dilerim degi

şim in oldu~u bir yerde yaşarsınız sayg ılarımla .... . 

Ahmet ÇELIK : 

Fen Edebiyat Fakültesi'nin Sevgili Dekanı Sayın Mehmet CICI Bey'e çok teşekkür ediyoruz. 

verdi~i aydınlatıcı bilgiler nedeni ile. Bu bilgilerimizin hepsi görevlilerimiz tarafından kaydedil

miştir. Uygun bir zamanda degerlendirilecek. Ben şunu belirtmek istiyorum. Konuşacak çok ıne

seleıniz var. Adıyaınanlılar olarak biz bize konuşaca~ız. Burada probleınleriınizi görüşe~iz. ko

nuşaca~ız. Bir arada tartışaca~ız .. Şimdi öncelikle bizden burada söz hakkı isteyen sevgili misa

firlerimiz var. Özellikle turizm konusunda. tarım konusunda biliyorsunuz Adıyaman bir arayış 

içerisinde uzınanlarıınızın da dedi~i gibi acaba sanayi kenti mi olacak. turizm kenti mi olacak. 

acaba tarım şehri mi olacak. Biz bunları bir arada acaba götürebilecek miyiz. Adıyaman buna 

hazır mı? Alt yapısı var mı? Ben bu konuları bölmek istemiyorum. Ziraat Odası'nın tahmin edi

yorum yöneticileri burada Hasan Bey. Ziraat Odası adına mı geldiniz? Ticaret Odası'nın degerli 

yöneticileri burada. SIAT yöneticileri buradaydı tahmin ediyorum. Degerli muhtarlarımız bura

da. özellikle su lu tarım yapmak isteyip de yapamayan. izin almak isteyen çiftçilerin bilinçlendir

mesi, egitimi konusunda problemleri olan muhtarlar. Merkeziyetçi ve yerel yönetimlerle ilgili 

sevgili belediye başkanlarımız aram ızda. Onların GAP'a sunmak istedikleri degerli fikirleri var. 

Bunların hepsini arzu edeı·seniz bir ö~le yemegi arası verelim. daha sonra görüşeli m. Çünkü hep

si başlı başına önemli konular, lütfen toplantımıza ilgi gösterelim. Çünkü Adıyaman için bu top

lantıyı bir başlangıç olarak görüyorum ben. biz kendi aramızda bir defa barışık d~il iz. Millet ve-
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kiJi ile. efendim ilin büyük bürokratları ile. sivil toplum öı·g ütleri ile, siyasi partinin üyeleri ile 

bir araya gelip bir şekilde meselelerimizi ve problemleı·im izi bir şekilde görüşemiyoruz, çözemi

yoruz. Bu toplan tı hiç olmazsa buna bir vesile olur. Eger arzu ederseniz yemekten sonra kuman

ya verilecek. Dışarıda arkadaşlarım ız hep takdim edecek. Hep birlikte yine bir arada olalım . bu 

fikirleri m izi ve görüşlerimizi burada tartışalım . Afiyet olsun, teşekkür ederiz ..... 

Konuşmamızın ikinci kısmına geçmiş bulunuyoruz. Ben sevgili m isafirlerimizden öncelikle şu

nu rica etmek istiyorum. Vaktimiz çok sınırlı . bugün program geı•egi Devlet Bakanımız Adıya

man'a teşrif edecekmiş. Gerek basın mensubu arkadaşlarımız, geı·ekse kamu kurum ve kuruluş

larının yöneticileı·i gitmek durumundalar. Bu neden ile fikirleı·im izi kısa ve özet bir şek i lde söy

leyelim. Kayıtlarımıza geçirelim. daha sonra da herkes bu programa göre hareket etsin. Oneelik 

ile Ankara 'dan aramıza katıl an GAP Idaresi danışmanı Sayın Rıfat DAC'a söz vermek istiyorum. 

Daha sonra yine konuşmacılara söz verecegiz. Buyurun. 

Rıfat OAC (GAP Bölge Kalkınma Planı Danışmanı) : 

Degerli misafirler sabahtan beri biz izledik. Ben Ad ıyaman'ın bu coşkusunu haklı buluyorum 

ve gerçekten de bir vatandaş olaraktan da sizlere katılıyorum. Şimdi GAP Bölge Kalkınma Ida

resi 388 say ı lı kararname ile kuruluyor. Görevlerinin başında da bölgesel kalkınmaya yönelik 

olarak özellikle kamu kuruluşları arasındaki koordinasyonu saglamak var. Koordinasyonu sag

lamak ama bu kooı·dinasyonun işi de pek kolay olmuyor dogrusu. Çünkü. sanıyorum 20 bakan

lıga dagılmış olan Bölge'ye yönelik hizmet veren kamusal tesisin de ciddi sorunlar yaşanıyor. 

Her kamu kuruluşu . isim vermeye gerek yok. Kendi faaliyet a lanlarını büyük ölçüde egemenlik 

alanı olarak degerlendiriyor. Bu nedenle bu kuruluşla r arasındaki koordinasyon un bir rasyone

le. bir a kılcı düzleme taşınmas ı sanıyorum çokta kolay degil. Bizim bu koordinasyonun etkili kı

lına bilmesi için sabahtan beri heyecanla tartışınasını yaptıgımız meseleler de ortak bir uzlaşma 

zemini yaka lamamız gerekiyoı·. Ve bu uzlaştıgınız konuları da ortak iradeniz olarak merkeze yan

sıtınanız gerekiyoı·. Onun için ben kısaca şöyle diyeyim. Yaş ıma da güvenerek dedigim husus şu : 

sizler gerçekten bu olayı aktif duruma getirebilirsiniz. Bir kurul teşkil ediniz. ve bu kurul ilinizin 

GAP Bölgesi'nin kalkınmasına yönelik öncelikierin saptanmasında , stratejilerin belil'lenmesinde 

ana tema ların belirlenmesinde belirleyici olsun. Bu fikirlerini işte size sözünü ettigim o kamu ku

ruluşlarına yansı ta bilsin . Onu yapmak lazım . Bir diger konu da, ögleden önceki oturumda kıy

metli hocam ız Sayın SALTlK'ın da belirttigi gibi GAP Idaresi'nin de gözden geçirilmesi gerekiyor. 

Buna biz GAP ça lışanla rı olaraktan da inanıyoruz. Bizim 2 şapkamız var. Bir vatandaş olarak ki 

bu kimligimiz daha önde. Bir de bürokratik çark içerisindeki görevlerimiz itibariyle bir diger şap

kamız. Ama biz ilk şapkamızla öne çıkmak istiyoruz, şunu demek istiyorum. Biz ilimizin. bölge-
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mizin ortak iradesini. meşruiyetini. dayanagın ı sizden alarak ilgili oLoritelere. ilgil i karar verici

lere rahatlı kla taşıyabilmemiz için bu yapının da. GAP Idaresi'nin sisteminin de demokratik bir 

zemine oturtLurulmasında fayda vard ır . GAP çalışan larının da böyle bir talebi var. Sanıyorum 

bu yeni Bölge Planı ça lışma sürecinde bu hususlarda dikkate alınarak irdelenecektir. Bu neden

le ben bundan sonraki çalışmalarımızı işti bu katılımcı lıgın kurumsa llaşması . katılımcılıga sü

reklilik saglayabilmek için dayanışmamızı anlamlı ve etkili bir düzleme taşıma ısrarında bulun

maktayım . Teşekkür ederim. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz saygılar. Anladıgım kadarıy la Sayın DAG'ın demek istedigi toplantılarda so

runlardan çok. çözüm önerileri üzerinde durulması . ayrıca yine bu tür toplantıların yenilik ola

rak devam ettirilmesi ve yine bundan çıkacak sonuçların bir Danışma Kurulu tarafından da yi

ne izlenmesi olay ı degil mi? Teşekkür ederim. Sag olun efendim. Biraz önce konuşmalar arasın

da sürdürülebilir yaşam la ilgili birçok konuda insanlıgı ilgilendiren konularda açıklamalar yapıl

d ı. Bu konular bizim bölgemiz için de hayati önem taşımaktadır. Özellikle bu bizim yaşamamız 

için belki gerekl i bir ortam var mı? Yaşam standard ı mevcut mu? diye düşündügümüzde hemen 

önümüze ilk akla gelen şey sürdürülebilir tarım olay ı. Oneelikle GAP dedik. GAP deyince de ak

la enerj i ve tarım tabii ki gelir. Bu çerçevede tarımsal açıdan öncelikle bu yöredeki en büyük ek

siklerden birinin de çiftçilerimizin her yönüyle desteklendirilmesi yine tarımsal üretime agırlık 

verilmemesi yine çiftçilerin egitilmesi ve bilinçlendirilmesinde toprak kullanımına etkili faaliyet

lerin yapılmaması. yine bununla birlikte ilimizde araştırma merkezlerinin bu lunmaması . yine 

bununla birlikte ürün taban fiyatlarının zamanında açıklanmamas ı . aram ızda eger çiftçi olan 

kardeşlerimiz varsa tütün fiyatları ve bugday fiyatla rı konusunda sıkıntılarının oldugunu bana 

belirtm işlerdi. Onların adına bunu iletmeyi bir borç bil iyorum. Tabii kendim Ziraat Yüksek Mü

hendisi oldugum için bu olaylara daha çok yakından vakfım. Bu konuda Tarım ll Müdürlügü adı

na kon uşma yapmak isteyen Sayın SERTKAYA'ya söz hakkı vermek istiyorum. Bu konularla il

gili gerekli açıklamalarda bulunur belki. Tabii arkadaşlara mikrofonu uzatı r mısınız. Sayın 

SERTKAYA kısa ve özet biçimde temennilerini alayım . 

Bayram SERTKAYA (Tarım lı Müdürlü~ü Proje Istatistik Şube Müdürü) : 

Oneelikle Sayın GAP Idaresi yetkililerine böyle bir toplantıyı düzenledikleri için teşekkür et

mek istiyorum. Oneelikle şunu belirteyim ki. Tarım ll Müdürlügü bölge tarım ı ile GAP Idaresi ara

sında bir köprü görevi görmektir. Maalesef bu köprüyü bir türlü organize edemedik. Şunu belir

teyim GAP Idaresi'nden özür diliyorum. heyecanım ı bagışiayın GAP Idaresi bizden seracılık ko

nusunda. hindicilik konusunda. sanen keçisi ve kapama bahçe konusunda bir takım projeler is-
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tedi biz bu projeleri GAP Idaresi'ne gönderdik. Ancak şunu belirteyim. GAP Idaresi bizde bunun 

için yani seracı lıkta şu kadar talep toplayın . bir görüş beyanında bulunmadık. Bunun üzerine biz 

arkadaşlarım ı zla görüşLük ve yaklaşık 400 tane dilekçe topladık. Bu 400 dilekçenin sonucunda 

seracılık konusunda şu güne kadar herhangi bir çalışma yapılmadı. Sanen keçisi konusunda hiç

bir çalışma yapılmad ı. Hindicilik kon'usunda bir çalışma yapı ldı. Fakat şöy le biı· çalışma yapı l

dı. Bizim 400 dilekçemizin karşılıgında yaklaş ık daha önce belirtilen 250 çift.çi yerine 250 özür 

dilerim 250 baş hindi yerine 125 tane vereceklerini söylediler. Artı 400 kişiye degil de 20 kiş i 

ye ancak bu iş i yapabileceklerini söylediler. Onun akabinde bu 20 kişiyi de kişi başına 125 ta

ne hindi parası verebileceklerini söylediler. Böyle bir bilgilendirme oldu. Ara sıra görüşmeleri

miz devam ediyor. Geçen haftadaki görüşmemizde de h indiler öldü. Kusura bakmayınız bunları 

size veremiyoruz gibi bir sonuç oldu. Yani ne acıdır ki. dolayısıy la GAP Idaresi'nin Adıyaman ta

ı·ıını adına yani biz burada köprü olmaya ça lışacagız. Ama bu köprü bir türlü saglanaınıyoı·. Sag

lanaınad ıgı gibi yıkılınaya ça lışılıyor. Ben bu endişeıni belirteyim. Bir ikinci konu Adıyaman'da 

tarımın geli ştirilmesi için il tarım müdürlügünde 300 tane ça lışan olmasına. yetkili eleınan olma

sına ragmen biraz önce yetkili arkadaşın anlattıgı ve benim tablodan gördügüın kadarıyla ara

da bu işlerin tarımın geliştirilmesi işl emlerinin ki 300 tane teknik eleman bu bölgede kagıt üze

rinde demiyorum. bölgede bizatihi sahada bu arkadaşlarıınız konuyu çok bilmesine ragmen ta· 

rıın il müdürlügü bu iş i yürüteıneyecek bu işin devri Ziraat Odası'na devri nasıl düşünülüyor ve 

ay l' ıca bildigim kadarıyla ZiraaL Odası ' nın sadece geçici kadroda 1 tane ziraat mühendisi var. 

Eger bu devredilecekse bu kurulun teknik eleman yönünden çok yogun bir şekilde desteklenme

si gerekir. Yinede tüm bu olumsuzluklara ragınen GAP Idaresi'nin bölgemizde uygulayacagı her 

türlü projeye her türlü teknik bilgiyi ve her türlü teknik yardımı yapınaya hazırız. teşekkür ede

riz. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz. sulama dedik. toprak muhafazası dedik. Laf tarımdan açılınışken konuyla 

ilgili olarak 20. Bölge Müdürlügü adına konuşmak isteyen Sayın Osman CAN Bey' e ben söz ver

mek istiyorum. fark etmez buyurun. 

Osman CAN (Devlet Su Işleri Genel Müdürlüğü (DSI) : 

GAP Idaresi'nin Sayın temsilcileri. degerli katılımcılar. Devlet Su Işleri 20. Bölge Müdürlügü 

adına hepinizi saygıyla selamlamak istiyorum. Ben konuşma ihtiyacını şundan bilhassa hisset

tim. Devlet Su Iş leri yatı rımları ile ilgili olarak Adıyaman 'daki faaliyetler hakkında kısa bilgiler 

verecegim. On dakikayı geçmeyecek. 
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Şimdi efendim bildiginiz gibi GAP Projesi Master Planı 1960-66 yılları arasında yapılm ıştır. 

Ya lnız Adıyaman havza özelliginden dolayı GAP Bölgesi'ndeki 200 bin hektara yakın sulama ve 

enerji projeleri 1985 y ılında 1985 yılında tekrar bir revizyon gördü. Bunları da belirttikten son

ra yani şunu demek istiyorum; Master Plan revizyonu gibi bir tabir bazen kullanılıyor. Bizim Adı

yaman ile ilgili olarak Master Plan revizyonu ile ilgili herhangi bir problemimiz yok. Sadece bu 

konu taslak olarak proje sulama ve enerji bazında ÇÖZü lmüştür. Işte ben de işletmede olan DSI 

pi'Ojeleri ile ilgili başlayıp ön incelemeye geçecegim. Kısaca yani. anladım yani vaktiniz çok sı

nırlı. Tabi. tabi, tabi. .. Anlıyorum şimdi efendim bizim Adıyaman ilinde veya şöyle diyeyim 

DSI 22'inci Bölge Müdürlügü'ne baglı 4 ilden birisi Adıyaman. Maraş merkez olarak üzere Ad ı

yaman. Gaziantep ve Kilis illerini kapsamaktadır. Bölge Müdürlügümüz Adıyaman'da. şu ana 

kadar 15 bin hektara yakın işletmede olan projemiz var. Bu 15 bin hektarlık proje içinde yak

laşık 70 trilyonluk yatırım yaptık 2000 yılı fiyatlarıyla. Bu tamamlanan ve işletmeye geçen pro

jelerle ilgili bir rakam. i ş letmeye geçen bu projeler agırl ıkl ı o laı·ak 90 yılından itibaren devreye 

girmiş bulunmaktadır . Yani şöyle 70 trilyonluk yatırım ı 1 O yıla yaydıgımız zaman DSI Bölge 

Müdürlügü olarak Adıyaman'a yılda 7 trilyonluk bir yatı rım yapmış bulunmaktayız. Veya bir 

örnek vereyim. çarpıcı bir örnek. Adıyaman'ın ihmali konusunda tabi DSI olarak belki ben ona 

katılmıyorum. Yani teşkilatım adıma onu söyleyebilirim. Gaziantep ilinde şu anda 7 bin hektar

lık işletmeye açılmış sulamamız var. Ad ıyaman ilinde bu rakam bin 500 hektar civarındadır. 

Bir de birkaç konu gündeme geldi. Belki Çamgazi Bara j ı ile ilgili de degerli hoca m Çamgazi Ba

raj ı hocam. Kendi havzasına yetmedigi için Çakal ve Kırkgöz çaylarından deneme yapmak su

retiyle gel iştirdigirniz bir projedir. Çamgazi Barajı'nın yeri ve kanalları ve baraj rezervuarında 

kalan alan 700 hektar civarındadır. Sulama a lanı 7 bin 430 hektar civarında. Yani 12 katını 

yakın bir alan vardır. Efendim tabi baraj projeleri bazen sulamaya açtıgımız büyük alanların 

yanında rezervuarda yatırım projesinden kaynaklanan bir istenmeyen durumlar olmaktadır. 

Şimdi efendim bir de Sayın Kenan Mortan Hocam buradaysa şayet emrut Dagı Nemrut Proje

si ile ilgili. Nemrut ÇET Pl'ojesi ile ilgili barajdan bahsettiler. Nemrut yakın larındaki GAP PI'Oje

si kapsamında Kahta Baraj ı var. Bu bara j vazgeçilm iş yani düşmüş durumdadır. Yani orada 

herhangi bir projemiz mevcut degildir. Ya konuyla ilgili olarak da ÇET hazırlama. ÇET için ha

zırlanan raporun gerekli bilgileri verildi efendim. Şimdi efendim bir de Adıyaman ili sınırları için

de bizim iki ana grup projemiz var. Adıyaman Göksu Araban Projesi. Adıyaman Kahta Projesi, 

Ad ıyaman Göksü Araban projesi kapsamındaki Çataltepe Baraj ı'nın Gaziantep lli'ne içme su

yundan verileceginden bahsedilmektedir. Yalnız Adıyaman Göksü Araban Projesi kısa bir açık

lama yapayım . 66 bin tıektarlık bir projedir. Göksü Çay ı üzerinde kurulacak büyük bir barajla 

buna ilaveten iki büyük barajla desteklenmek üzere 66 bin hektarlık a lanı kapsamaktadır. Bu

nun 33 bin hektarı pardon 36 bin hektarı Gaziantep ilinde 30 bin hektarı da Adıyaman ilindedir. 
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Yani Adıyaman Göksü Araban Projesi ile Besni. Keysum ilçelerinde Gö lbaşı önce olmak üzere 30 

bin hektarlık sulama yapacagız. Çataltepe Barajı'ndan. tabii bildiginiz gibi DSI projeleri havza 

esasına göre kuruldugundan ve Gaziantep civarında içme suyunu 2040 yılına hedefli içme su

yunu karşılayacak yakında bir kaynak olmad ıgından Çataltepe Barajı'ndan 2040 yılı hedefli 

350 hm3 gölü yıl kapasiteli en ekonomik proje Çataltepe'dir. Yani Çataltepe Adıyaman Göksu 

Araba n Projesi'ne Çataltepe olarak anıl ıyor. Adıyaman 'da sulama alanının yarıs ı . Adıyaman 'da 

yarıs ı Gaziantep'tedir. 

Efendim bir de Koçali Baraj ı ile ilgili bir şey gündeme geldi. Koçali Barajı'nın Master Planı 

aşaması çalışmaları tamamlanmış durumdadır. Harita çalışmalarımız ihale edildi. 21 bin hek

tarlık bir su lamay ı kapsamaktadır. Aynı zamanda enerji üretecektir. 2002 yılı yatırım progra

mında teklifi yapı lmıştır. 2002 y ı lı yatırım programı Koçali'nin bir de Sayın Başkan gündeme ge

tirdi. Ad ıyaman Belediye Başkanımız. Ad ıyaman içme suyu ile ilgili bir çalışmamız var. Ad ıya

man il ve içme suyu ilgili ça lışmamızda 2002 yılı fiyatlarıyla 60 trilyondur. 2000 yılında plan

lama çalışmalar ı tamam lanacaktır. Buna ilaveten ilin içme suyuna ilave bir enerji projemiz de 

bulunmaktadır. Fayda olacak Ad ıyaman'a 2000 yılı yatırım programında bulunan diger bir pro

jemiz de Atatürk Barajı gölünden pompaj projesidir. Bilindigi üzere Fırat üzerindeki Keban. Ka

rakaya, Atatürk. Birecik. Karkamış baraj ları Ana kol üzerinde oldugu için yapımı öncelik ka

zandıgından ona baglı yakın çevredeki illerde tabi Kahramanmaraş. Gaziantep ve Adıyaman'a 

nazaran biraz daha şanslı konuında bulunmaktadır. Bu bir yatırımın şansı olarak kabul etmek 

gerekiyor. Atatürk Baraj ı gölünden pompaj projesinde 2000 yılı fiyatlarıyla yaklaşık 60 trilyon

dur. proje bu yıl bitiyor. 2002 yılında da kesin proje çalışmaları tamamlanacaktır. Ben işlet

ıneye açılm ış küçük su iş leı' i projelerinden de biraz bahsedeyiın . 

Sayın katı lımcı lar DSI olarak tabi bunu ben size bilgi olarak veriyorum. Adıyaman ile ilgili 

gerek işletmeye açılmış projeleı' 90 yılından bu yana her yıl 7 trilyonluk ortalama bir 2000 yıl ı 

fiyatlarıyla verilmiş. bir ödenmiş bir şey yatırım bedeli var. Geı'ekse 2000 y ılı yatırım progra

mı ile ilgili olmak üzere Ad ıyaman 'da ki hizmetlerime DSI olarak bütün gücümüzle devam edece

giz. Saygılar sunarıın. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz Sayın CAN. tabii buyurun mikrofonu alın isterseniz. 

Meral ÖNEY (Devlet Hava Meydanları Işletmesi (DHMI) : 

Yani efendim ben şunu o rakamı şu anlayamadım efendim. Ad ıyaman'da evet efendim evet. 

Öyle mi? Peki 7 trilyon fii li harcama yapılm ış, evet. Yatırıma yönettiim iş bu harcama. Yani bu 
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rakamı. tabi efendim. Şöyle biz 1985 yılından 2000 yı lına kadar işletme peyderpey açı lmış bir 

projelerimiz var. yak laşık 15 bin hektar. Peki 99 fiili gerçekleşmeniz? Anlayamadım efendim. 

1999 yılı fiili gerçekleşmen iz. fiili gerçekleşme derken efendim nakdi olarak. Nakdi olarak ben 

1985 yılından bu yana sekiz gölet. üç münferit proje. Çamgazi Barajı'nda yüzde 88'i tamam

landı. Bir kısmı sulamaya açıldı. Devam eden projeler için harcanan parayı kast ettiniz siz. Evet. 

peki. Hayır devam eden degil efendim. Şu anda Çamgazi Barajı'nda kısmi sulamam ız var ve ge

riye kalan şeyleri bütüne tamamlarsak yüzde 15 falan bir eksiginiz kaldı. Çamgazi Baraj ı'nda 

da işletmeye açılmış olarak kabul ediyorum. 7 bin 430 hektardıı· efendim. Küçük su işlerinden 

de 7 bin 500 hektarlık bir sulama sahamız var. Yani üç proje hayatiyet kazandı. Hayır efendim 

6 gölet, 7 su münferit sulama projelerimiz ve Çamgazi barajımız yani ben 2000 yı lı başlarında 

ortalama bir rakam söyledim efendim. Bu 7 trilyonu siz devam eden 6 projeniz için harcadıgı

nızı söylediniz. Hayır efendim devam eden demedim. Şu ana kadar Adıyaman·a 2000 yılı fiyat· 

larıy la 70 trilyonluk yatırım yapıldıgın ı söyledim. Peki. teşekkür ediyorum. Anlatabildim mi, 

tamam. 

Abmet ÇELIK : 

Pardon hanımefendi isminizi bagışlar mısınız? Kayıtlara geçiyor lütfen. Meral Oney Devlet 

Hava Meydanları Işletmesi. Teşekkür ederiz sag olun. Sayın Can teşekkür ederiz. Başka sorusu 

olan var mı acaba Sayın Can'a. Isim ve soyisim. Bizim Adıyaman Gazetesi Mehmet Emin 

DANlŞ. 

Mehmet Emin DANIŞ (Bizim Adıyaman Gazetesi) : 

Şimdi şöyle bir örnekle soru sormak istiyorum. En basiti DSI Samsat bölgemizde bir pom· 

paj yapılabilecek mi? En basiti bu yani sizin anlattıklarınız hep rakam. 

Şimdi efendim onu şöyle bilgi vereyim. pompaj Atatürk Barajı gölünden pompaj projemiz 21 

bin hektarlık bir pompaj projemiz var. Atatürk Barajı gölünde bunun 2806 hektarlık bölümü şu 

anda inşaatı devam ediyor. Yani şöyle söyleyeyim. 21 bin hektardan Sarnsa Pompaj Projesi top· 

lam su lamaları 8 bin hektardır. Bunun ana pompa binası ile 2806 hektarlık bölümünü ihalesi· 

ni yapmış durumdayız. Inşaatı devam ediyor. Ihalesi yapılan işin ve 2000 yılı proje bedeli 21 

trilyon civarında. Bu yıl ki ödenegi de 400 milyar efendim. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz sag olun efendim. Orada size söz hakkı verecegiz. Ama sırada bekleyen mi· 

safirlerimiz var. 
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Nuri DALBAŞI (Gözebaşı Köyü Muhtarı) : 

Havalar sıcak Sayın Başkan ım. vatandaş göleLe giı·mek istiyor. yüzmeyi de bilmiyor. Bu ko

nuda herhangi bir ekibiniz var mıdır? Yani sudan ceset çıkarmak için. Şimdi ben muhtar olarak 

üç kişi bogulmuştur. Ceset çıkartacak herhangi bi ı· dalgıççı bulamamışız. 24 saat kaldıktan son

ra şişip su yüzüne çıkmıştır. Yani hangi bu kedidir. köpektir yani bu hayvan haklarıdır. Yani 

bu bir insandır bir cand ır. öyle bir önlem aldınız mı? 

Ahmet ÇELIK : 

Konuyu Sayın CAN buyurun kısa ve özet bir şekilde alırsanız. Teşekkür ederim. 

Osman CAN (Devlet Su Işleri Genel Müdürlü~ü (DSI) 20. Bölge Müdürü) : 

Ya l nız efendim ben çok kısa şey. daha çok kısa ben. bu ÇaL barajı ilc ilgili arkadaşlara Adı

yaman'lı arkadaşların bir şeyi oldu. Malatya'ya su aktarı lıyor şeklinde efendim. Çat Barajı şu 

anda Elazıg Bölge Müdürlü~ü sınırlarında 22 bin hektarlık sulama yapan bir proje. Çat Bara

jı'nın Adıyamanil arkadaşlar bil iı·ler. Çelikar Ilçesi'nde bizim oradan hemşehrileri ve Zelban 

kaynakları ile 2000. 1233 hektarlık pompaj projemiz var. Bu pompaj projesinin cazibeye dönüş

türülmesi amacıyla Çat Bara j ı'na 750 metrelik bir tünel açarak Çat Barajı'ndan yılda 8 milyon 

suyu Çelikhan'a aktarıp cazibeyle su lamaya dönüştürmekle ilgili bir ça lışmamız var. Planlama 

aşaması ndaki ça lı şmalar devam etmektedir. Bunu da ayrıca belirteyim. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz sa~ olun. efendim ı.eşekkür ederiz sa~ olun. Saygılar sunarız. ı.eşekkür ede

riz. Evet. Ad ıyaman ~itim ile ilgili yeni hizmetleri olan Açı Kolej i Genel Müdürü Sayın Ali BAL'la 

devam etmek istiyorum. 

All BAL (Açı Koleli Genel Müdürü) : 

Efendim ı.eşekkür ederim. saygıd~er katılımcılar. Sayın basın mensupları. Bu on yı l lık bir 

proje olarak bahsediliyor. Dolayısıyla on yıllı k Proje'de özel ögretim olarak bizim de bir katkı

m ız olsun diyen burada konuşmaya gerek duydum. buradakiler çogu bizi biliyor. tanıyorlar. Biz 

Ad ıyaman'da özel ö~retimde öncelik yapmak istiyoruz. Bir çok çalışmalarımız oldu. Dört yıldır 

özel ögretime gönül verdik. Ozel ögretimle bir çok ö~rencimizin üniversiı.eleri kazanmasını sa~

ladık. Şu anda da di~er iliere gördük. baktık ki bir çok özel okullar yapılmış. Çok kaliteli insan

lar yetiştirmek için teknik donanımlar yerine getirilmiş. Biz Adıyaman'da bunun ezikli~ini. 

üzüntüsünü duyduk ve gerçekten üzüntüsünü duydugumuz için tuttuk bir okulu kiralayarak özel 
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okula dönüştürmek istedik ve şu anda kiralık bir okulda egitim vermek için kollarımızı sıvadık. 

Yani çok zor. Çok güç koşullarda bazı şeyleri yapmaya çalıştık. Geçen yı l F'ethiye·ye gittim. Ben 

Fethiyede bizim Adıyaman'ın dörtte biri beşte biridir nüfusu. 14 tane özel okul vard ı r ve ben en 

yakınımızda Gaziantep'te bilmiyorum say ısı yi rm iyi bulur özel okul var. Gaziantep'te özel okul· 

ları destekleyen bir çok fabrikatörler var. Işte bir tortuk kurulu Ozeı Fırat Kolejleri'ni açmış. iş· 

te bir hatip okulları var. 

Işte bir kalyoncular var. bunlar büyük işadamları ve büyük işadamları tutmuş özel egitiıne 

destek vererek çok özel okulun yapılmasın ı saglamış. Bunu şunun için söylüyorum. Diyoruz ki. 

GAP'ın kalkınmasında sanayinin ekonominin bir çok burada uygulanınası gereken projelerin 

merkezinde insan var diyoruz. Madem her şeyin içinde insan var. insan içinde en önemli şey 

egitiındi r . Dolayısıyla Adıyaman'da egitim konusunda maalesef az önce zikrettigimiz projeleri 

uygulayarak efendim. gelişmiş beyinlerin. ufku açık insanların olması şarttır. Maalesef biz ha· 

len bir devlet memuru ola lım gibisinden bir koşturma var. Yani efendim Gaziantep gibi yakın ı· 

ınızda. Malatya gibi şehirlerde Amerika'da egitim gören efendim. Bu şek ilde ınastel' yapan efen· 

dim. ufku açılan. çevreyi gören. teknigin bütün nimetlerinden yararlanan insanlar. Maalesef 

aynı zamanda şu anda yetiştirme imkanı yoktur. Ben şunu söylemek istiyorum. Efendim bu 

projede bunun yer almasın ı istiyorum. Bu on yıl lık ka lkınma projesinde efendim turizme bir çok 

katkı lar yapıldı. Efendim Ad ıyaman'da gerçekten Kahta Ad ıyaman'da bir çok otelleı· açı ldı. 

Efendim saglık alanında yine bazı katkılar yapıld ı. Özellikle efendim Halk Bankası'nı KOBI'ler 

baglantısıyla sanayicileri efendim bir çok destekte bulundugunu biliyoruz. Maalesef egitim en 

çekirdek nokta oldugu halde hiçbir katkı yapılmadı. Hepsinden mahrum kaldı. Ben buradaki 

yetkili arkadaşlarımızdan istirham ediyorum. Adıyaman'da gerçekten bu konuda büyük ihtiyaç 

vardır. Özel egitim in gerçekleşmesi lazım. Dolayısıyla da daha önce efendim varolan özel egiti· 

me teşvik kredilerinin tekrar açılmasını arz ediyorum. Hepinize teşekkür ediyorum. 

Abmet ÇELIK : 

Teşekkür ediyoruz Sayın Bal. Buyurun yalnız sırayla birlikte hareket ediyoruz. yani saygı

sızlık ediyoruz sırada bekleyenlere. Ozür diliyorum. Tabi. tabi arkadaşlar yardımcı olur musu

nuz? Pusulaya yazı konu egitimden açılm ışken Ad ıyaman Okul Yaptırma Dernegi adına Sayın 

Görücü'yü davet etmek istiyorum. Kısa ve net bil' şekilde memnun oluruz Sayın GÖRÜCÜ. 

Mehmet GÖRÜCÜ (Adıyaman Okul Yaptırma Derneıt) : 

Sayın GAP Idaresi yetkilileri ve bugünkü toplantıya katılmış olan Sayın katılımcıları saygıy

la selaml ıyorum. Oturum açıld ıktan beri bir çok konuşmacı yöreınizin sorun ların ı dile getirme-
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ye ça lışmıştır. Ancak bilinen dikkat buyurdunuz mu? Gelen şikayetçi , giden şikayetçi. Idare de 

şikayetçi. planı yapan şikayetçi. Pla nı uygulayan kesim şikayetçi , her kesim şikayetçi. Bir de 

bakıyorsunuz. Bakanlık görevi almış kişi bakanl ık konusundan şikayetçi öyleyse burada bir ek

siklik var. burada bir yanlışlık var. Bu yanlışla rı bulmamız lazım. Sorunlarımızı çözeceksek 

eger bu yanlışlıgımızın nerede oldugunu bulmamız lazım . Bakın GAP Idaresi bir Masteı· Plan ha

zırlamış. 1989 yılı 2001 yılına kadar hedefini tamamlayacak GAP Bölgesi'nde gerekli kalkınına

y ı amaçlam ış durumda. Hedefi nedir? Su ve toprak. 11 -12 yıl heba olmuştur. Neden? Çünkü bu 

planlama yapılırken. yerinde inceleme yapılmamış. gerekli araştırma yapılmamış. gelecekteki 

hedefler belirlenmemiş. Belirlenınedigi için istenilen hedefe varılmaınış. Katı lımcı sagıanınam ış. 

bilimsel araştırma yapılmamış. Bilim adamlarından yararlanılınaınış. merkezi idare. masasın ın 

başında ulu orta bilgilerle o an hazırl anmıştır. Içine süreklilik. sürdürülebilirlik kavramı koyma

mıştır. Bu planın sürdürülmesinin gerekLigini de düşünmeıniştir. 1990-2000 y ılında ulusal kal

kınına çalışma larında efendim sürdürülebilirlik kavramı girmişti r. Öyle ise ya biz yanlış yaptık . 

bizim programımızın için de sürdürülebilirlik yok öyleyse biz bunu degişti relim den ilıniş ve bu

gün GAP hedefine varamaınıştır . Çünkü merkezden gerçekten bu toplumun sorunların ı çözmek 

için meselelerin üstünde ciddiyeLle duru lmaınıştır. Tü'rkiye zaten meselelerimize üzerinde ciddi

yetle durmamaktadır. Bir meseleyi gösteriş için almaktadır. Yapmış olmak için yapmaktadır. 

Toplumun sorunlarını çözmek için yapmamaktadır. Politikacı sadece bir işi yapmış görünmek 

için bir takım çabalar göstermektedir. Bundan dolayı da GAP Idaresi başarılı olmamıştır. GAP 

Idaresi nihayet çok şükür eksigini idrak etmiştir ve bugün bir degişime geçmiştir. Bizi kabul et

mişler. bizimle temasa geçınişler. 

Biz niye geri kaldık? Türkiye'nin kaynakları zengin. dünyada örnegi az olan bir ülke. ama çok 

uzun yıllar siyasi otorite i nsanını ihmal etmiş insanı uyutınuş. insanı geriye itm iştir . I nsanını egi

terek. insanını ögreterek ona beceri kazandırarak ona kimlik kazandırarak. onu üretken hale ge

tiren insan olmanın hak ve soruınlulugunu idrak eden insanlar durumuna getirmek istememiş

tir. Çünkü o duruma getirse konuşacaktır. fikrini beyan edecektir, o da toplumu parçalayıp ken

disine parça parça taraftar bulaınayacaktır. Bilinçli olarak toplum parçalara bölünmüş birbiri

ne hasım hale getirilmiş , işte bu hasım hale getirilmiş toplurnlara katılma hakk ı konuşma hakkı 

veri lmemiş . verilınedigi için toplumumuz suskundur. toplantılar yaparsınız. konuşacak insan 

bulaınazsınız. derdinizi izah edecek insan da bulamazsınız. 

Işte demek ki kalkınmanın ön unsuru. temel unsuru insandır. lnsan lıgı bilinçlendirıneyen in

sanlıgı e-gitmeyen. insanlıgı üretken hale getirmeyen alı n terinden onur duyan insan yetiştirme

yen toplumlar ka l kınamaz. Kalkınına parayla da olmaz. Eger ka lkınma parayla olsaydı. Kuveyt. 

Suudi Arabistan dünyanın en ileri ülkeleri olurdu. Kalkınına para degildir. Kalkınma çagın ge-
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rekleri bilim ve teknolojinin getirdigi imkanlardan yararlanabilme ve kendisinin hükmünde olan 

üzerinde yaşadıgı kaynaklardan en azami şekilde istifade etme imkanına kavuşmaktır. Maalesef 

toplumumuz bundan mahrum bırakılmıştır. Ama artık Türkiye'de degişim başlamıştıı·. Insanlar 

konuşmaya başlamıştır. Tek tek de olsa az az da olsa konuşmaya başlamıştır ve Türkiye degi. 

şim süreci içerisine girmiştir. 

Bu bakımdan eger kalkınmak istiyorsak: toplum olarak sorumlulugumuzu bilecegiz. hepimiz 

birey birey, teker teker üzerimize düşen sorumlulugu yerine getirmeliyiz. Bir sahip beklememe· 

!iyiz. Bir toplumun sahibi kendisidir. Kendi örgütlerneye gitmelidir. sivil örgütlerini oluşturmalı· 

dır. sivil örgütler arasında koordinasyon meydana getirmelidir. Bunlar şapkasını önüne koyup 

kendi yöresinin sorunlarını en ince teferruata kadar düşünüp onu talep etmesini bilmelidir. Eger 

biz bunları gerçekleştiremezsek sorunlarımızı çözemeyiz. Merkezi idareden medet bekleyemeyiz. 

Aglamayan çocuga meme veri lmez. Bunu alabilmek için biz bilinç içinde hakkımızı talep edece· 

giz. Talep edip olmasın ı bilecegiz. Bunun içinde örgütlenmekten başka çaremiz yoktur. Mevcut 

imkanlarım ız ı ilimizde yerleşik bölgelerdeki iktisadi kaynagı günün bilim ve teknolojisinin ışıgın· 

da en iyi şekilde işletmek. verimliligi arttırmak. çeşitliligi arttırmak. kaliteyi yükseltmek için bu· 

radayız. Bunu daha az ernekle daha iyi verimle elde etmek durumundayız. Bunu yapabilmek öy

le kolay bir olay degil. O toplumun insanı örgütlenerek bunun araştırmasını yapacaktır. Istekle

rini taleplerini ortaya koyacak ve ilgili makamlardan bunun gerçekleşmesini isteyecek, üzerine 

düşen katılımı da kendisi yapacaktır. Eger bunu yaparnazsa sorunlarımızı çözemeyiz. 

Bakın arkadaşlar. sayın dinleyiciler. bir GAP Idaresi'nin temel organı Atatürk Barajı'dıı·. Bü· 

tün hedefleri bu Baraj gerçekleştirecektir. bu Baraj'a yüz y ıl ömür biçilmiştir. Ama bugün bara

j ın etrafı açıktır. agaçlandırılmamıştır. Eger bu agaçlandırılmama devam ederse. bu barajın örn· 

rü yüz sene degil belli elli sene olmayacaktır. Biz bunun agaçlandırılmasını isteriz. Iki vilayeti· 

mizde valimiz var. Özelidare'nin bütçesi var ama gidin görün bir Pazar bütün çayların etrafın· 

da kurnun üzerinde insanlar var mesire yeri yoktur. Gönül isterdi ki Adıyaman Valisi GAP'ın et· 

rafını agaçlandırsın. orayı da mesire haline getirsin. mesire yeri haline getirsin. Hal orada rahat 

etsin. Tatil ihtiyacını giderebilsin. ama her şeyden yoksun kalmışız. 

Her şeyi yarım tutmaktayız. Onun için görevimizi iyi yapalım dersimize iyi ça lışalım. Örgüt· 

lenelim. birbirimize güvenelim ve dirençli insan ları örgüte dahil edip bir koordinasyon kurup yi

ne kendi yaramızı kendimiz sarabilmemiz için ciddi çareler bulmaktan başka çaremiz yoktur. 

Daglarıınız çıplaktır. Bakın bugün Adıyaman'da bir TEMA Vakfı vardır . Biraz ondan bahsede· 

yim. Zaten bırakacagım sözü. Tema Vakfı'nın çalışmaları vardır. Adıyaman çıplak kalmıştır. Adı· 

yaman Tibriz Köyü'ne kadarormanlakaplı bir bölge oldugu halde alanının % 65'i orman oldu· 
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gu halde bugün Ad ıyaman'da arınana rast lanmamaktadır. Bizzat Oı·man Işletmesi kendisi imha 

etmiştir. Orman bölgelerini odun olarak Adıyaman ve Adıyaman içinde kı rarak ve keserek satış 

yapmış yerine orman yetiştirmemiştir. I şte memleketin güzelleşmesi için kaynak larımızın iyi kul

la nı lması. çevremizin güzelleşmesi. korunabilmesi için. ilk önce biz bilinçli olacagız. Birbirimizle 

dayanışmaya girecegiz. örgütlenecegiz. Oı·gütler arasında koordinasyon kurup sorun larım ızı 

devleti de yanımıza alarak çözmemiz gerekecektir. Başınızı agrıttım . Belki de biraz çok konuş

tum. Ahmet Bey özür dilerim. hepinize teşekkür ederim. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür edeı·iz. sag olun. Efendim GAP Master Plan·ı içerisinde bundan önceki ça lışmalar 

içerisinde bildigirniz gibi kadının sosyal statüsü ile ilgili bir takım çalı şınalar yapıldı. Adıya

man 'da da yapılan çalışınalar çok güzel meyvelerini verdi. Işte bu çerçevede Adıyaman'daki ÇA

TOM kursiyerlerinden bir arkadaşımız konuşma yapmak ister. Aysel Doymaz. buyurun Aysel 

Hanım konuşmanız lütfen kısa olsun. 

Aysel DOYMAZ (Adıyaman Çok Amaçlı Toplum Merkezi (ÇATOM): 

Sayg ı larımla. Sayın Başkan larım. degel'li misafirlerimiz hepiniz hoş geldiniz. 

Oneelikle ÇATOM'un kursları amacı ve Adıyaman'da ÇATOM çerçevesinde yapı lan çalışma

lar hakkında sizlere bilgi vermek istiyorum. 

ÇATOM'lar GAP Kalkınma Idaresi bünyesinde faaliyet gösteren ve kadının sosyal statüsünOn 

yükselmesi projeside kapsaınında yer alan bir ça lışmadır. Kırsa l ve kentsel alanlarda kadının ve 

dolayısıyla çocuklar. sosyal yaşamlarının iy i leştirilmesine yönelik yaygın egitim. saglık. yönlen

dirme ve gelir getirici alanlarda destek ça lışına la rı yapmak belli baş lı amaçla rı arasındadır. Adı

yaman'da ÇATOM hakkında kısa bilgi vermek gerekirse Ad ıyaman ÇATOM 1 Ara lık 1997 yılın

dan beri faaliyet göstermektedir. Bu proje kapsamında her yı l açılan kurstarla bölgede yaşayan 

genç kız ve kadınlarımız çeşitli alanlarda bilgi. beceri edindi rınen in yanında aile iş letıneci ligini 

de özendirilmektedir. Genç kız ve kadınlarıınız kadının sosyal statüsünü n yükseltilmesi pro jele

ri çerçevesinde egitim kapsamına alınmakLa ve onları topluma birer ekonomik deger olarak ka

zand ırmaktı r. Gerek kurs binaları ile malzemelerin temini. gerek kurs yerlerimizin gıda yard ımı. 

gerek kalifiye kurs ögrencilerinin temini gibi birçok konuda Valiligimizin yardım ı da taktire şa

yandır. Adıyaman ÇATOM sorumlulugunda yapılan bazı faaliyetlerden kısa başlıklar halinde de

ginınek istiyorum; kumaş boyamacılıgı . ana sınıfı-kuaförlük. ana sınıfı-annelik egitim i. ev ekono

misi. trikotaj. nakış. biçki dikiş kursu. biçki dikiş atölyesi. bilgisayar. okuma yazma ~ursları. kio 

projesi. kendi iş i ni kuı· projesi ve poliklinik hizmetleri verilmektedir. Ayrıca mahalle anketleı· iyle 
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insanlarımıza evinde ulaşılmaya ça lışılmaktadır. ÇATOM kurslarımızda ayrıca özel kurslarımız· 

da Ogretmenler Günü. Anneler Günü gibi faaliyetler yapılarak kurs yerlerimizin sosyal hayata 

entegrasyonu saglanmaktadır. 

Şimdi kadınlarımız özel günlerde özellikle çok uzak. ondan sonra çok şey bakıyorlar. mesela 

bir anneler günü toplantısına gitmekle kendilerini çok pasif hissediyorlar. gitmek istemiyorlar. 

ama böyle bir faaliyetin ÇATOM'da yapılması insanların ona katılımı saglanıyor. yani akıcılıgı. 

katılımcılıgı saglanıyor. ÇATOM 'un faaliyete başladıgı 1997 y ı lından bu yana ilk yıl 50 kişi. ikin· 

ci yıl 150 kişi . üçüncü y ıl 360 kişiye ulaşmıştır. Ayrıca köy ve mezralarda 14 400 bayana an· 

nelik egitim i veri lmektedir. Bu da gösteriyor ki her y ıl katlanarak artan bu sayı Adıyaman il mer· 

kezinde ikinci bir ÇATOM'un açılması gerekmektedir. Oneelikle faaliyete çekingen bakan insan ı· 

mız artık bu kursun faydalarınainanmış oldugundan artı k ÇATOM'a yogun bir talep vardır. Ay· 

rıca GAP Kalkınma Idaresi'nin yapıcı yaklaşım ları . araç. gereç ve ayni yardımlarının yanında 

kursiyerlerimize KlK Projesi (Kendi Işini Kendin Kur) çerçevesinde destek çıkılınası küçük faizli 

kredilerin verilmesi. başarı lı olan kursiyerlerimize i ş olanaklarının saglanması ve destek olun· 

ması neticesinde kadınlarımızırt sosyal ve ekonomik hayatta daha çok başarılı o lacaklarına ina· 

nıyoruz. ÇATOM adına hepinize çok teşekkür ederim. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz. Efendim şimdi de burada yeni belde olan Belediye Başkaniarım ız falan var. 

söz almak isteyenler var. Bu çerçevede özellikle anladıgım kadarıy la ana tema olarak yerel yö· 

netimierin yetkilerinin arttırılması daha ziyade merkeziyetçilikten kurtarı lması. yerel yöneticile· 

re daha fazla imkan saglanması konusunda bir takım istekleri var. genel manada öncelikle o za· 

man Sarıyaprak Belediye Başkanımız Sayın Cuma KARA'dan başlayarak istek ve temennilerini 

a lalım. kısaca öz bir şekilde. buyurun ... 

Cuma KARA (Sarıyaprak BeledJye Başkanı) : 

Sayın hocalarım. degerli GAP'ın sima ları . degerli sesimiz basın ve katılımcılar ve Adıyaman 

halkı. 

Ben burada yıllar önce bir ögrencimin bana sordugu sorunun cevabını arıyorum . Şimdi Sa· 

yın Başkanıının mahalli idareler yasasındaki durum. bunu yıllardır konuşulur tutulur edilir de 

ben burada mahalli idareler yasası ile ilgili konulara deginmeyecegim. Ancak Sayın başkanım 

zamanı çok sın ırlı tutuyor herhalde. öyle bir zaruret vardır. Gönül isterdi ki burada Adıyaman'ın 

egitim ini. tarımın ı. sag lık sorun ların ı ve buna benzer sorun ların ı belli bir platformda GAP'ın de· 

netiminde tartışmaya açık olsun. birkaç cümleyle bu konuları ifade etmek mümkün degil. Başta 
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söyledim dedim ki yı llar önce Ankara'da merkezi okulda çalı şıı·ken bir ögrencimin sorusuna ce

vabı GAP'ta arıyoı·um yı llardır bu cevabı. bir türlü bulamadım. ben sınıfında GAP'a o kadar hay

randım ki GAP o kadar benim her şey imdi ki sınıfıında belki de hiçbiı· ögretınene nasip olmayan 

GAP köşesini kurınuştum . Işte gazete küpürlerinden a lırıın. basından alırıın ederim. tutarım her 

türlü eleştiriye ragmen bir GAP köşesi kurarım benim hayaliındi. ögrencileı·im sorariard ı. ögret

menim bu GAP nedir. bu kadar peşine düştünüz. Bu GAP Güneydogu Anadolu Projesi'd iı·. Bu 

GAP Güneydogu Anadolu'nun ruhudur. Bu GAP Güneydogu Anadolu 'nun yeniden dirilişidir. ha

la bu canlıdır. Öyle bir oldu ki ögrenci sordu ögretınenim niye bu kadar GAP' ı övüyorsun uz. Ko

ca bir ilçeniz minaresiyle mezarlıkla ı· ıyla şunuy la bunuyla sulara gömüldü. köyleriniz gitti. Onu 
karşıligını alırız dedim. Çocuguın hala onu karşıligını a laınadıın . 

Degerli arkadaşlar. bunu klasikleştirdik. yani GAP bize neler getirdi? Neleı· götürdü? Suları

mızı götürdü. ınezarlıklarıınızı götürdü. ilçeleı·iınizi götürdü. köyleri m izi götürdü. Maalesef bugü

ne kadar Adıyaınan 'ım ıza bu şirin bu güzel ilimize beldemize hiçbir şey verilmemiştir. Bakın ben 

bunu basit bir örnekle açık lamak istiyorum. Bazen Belediye Başkanım meslektaşiarım Ia komşu 

ilimiz Gaziantep'teki Belediye Başkanlarıy la bir a ı·aya geldik. Dedim ki siz ne yapıyorsunuz. Alt 

yapınız. sorunlarınız. şunun uz bunun uz tamamlandı mı. Başkanım diyorlar bırak suyu da Gazi

antep'in en ücra köşesindeki bir ınezranın suyunu ve alt yapısı bitm iştir . Geçenlerde Besni'de 

bir köyün su açı lışında Sayın Valiınizde oradaydılar. Teşrif buyurmuşlardı. Tabi köylü davuluy

la zurnasıy la bizleri karşı lad ı. Vali bey şunu söyledi. 21.asırda bir köy suyunun açı lışını üzün

tüyle hatta utanarak açıyorum dedi. 

Ben GAP'a şöyle bir soru yöneltiyoruın. Ben Sarı Yaprak Belediye Başkanıyım . Hasbelkader 

siyasi de diyebilirsiniz. Şöyle diyebilirsiniz böyle diyebilirsiniz. 95'ten beri belediyedir. Belediye 

ama belediye kendini neyle gösterecektir. Alt yapısıyla. suyuyla. sosyal faaliyetiyle. vesaire ken

dini gösterecektir. Köy hizmetlerine gidiyoruz. Köy Hizmetleri belediye oldunuz. Devlet Su l ş le ı· i 

belediye oldunuz. özel Idare belediye oldunuz. mahalli idareler siz belediye oldunuz. Şimdi 

GAP'ın affına sıgınarak hatta yalvarıyorum . ısrar ediyorum. ne olursunuz. bi ı· gün Arabistan Çö

lü'ne benzeyen Sarı Yapraga ne olur bir gün teşrif ediniz. Ha ben bunun arayışına girmedi m mi 

girdim. Şanlıurfa'ya gitmişiındir. Ankara Merkeze gitmişimdir. Yal nız yakındıkları bir şey var

dır. Inşallah o soruları gitmiştir. Devlet Planlama Teşkilatı'ndan yeterince para alaınadık la rı için 

tabi bunun kaynagı odur. o olabilir. Ben bunun mali durumunu bilmiyorum. GAP'ın . bunlar çö

züldügü zaman sizin de bazı sorunlarınız çözülür. ama ben bunu anti-parantez olarak açayım. 

haritam çizilıniştiı'. Imar planıın son aşamadadır ve huzurlarınızda GAP'a teşekkür ediyorum. 

Fakat ben bunu yeterli görmüyorum. Mademki bu kadar kurum ve kuruluşlar biz delegelere sırt 

çevirınişler. GAP ne oluı·sunuz Sarı Yapraga ve Sarı Yapraga. benzer belde ve köylerde alt yapı 
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ve su ihtiyaçlarını temin edin. Siz bizi eger Iller Bankası'nın ahlapot koliarına teslim ederseniz. 

hiçbir şey yapmamız mümkün degildir. Onlar. bırakın paranızı kanımızı bile sömürürler. Onun 

için ben GAP'laki yetkilileri Sarı Yapragıma davet ediyorum. Inşallah bir gün geleceklerine ina· 

nıyorum. Bir konuda larım başla söyledim. Keşke larımı burada masaya açsak. keşke larımla 

ilgili bazı şeyler söyleyebilsek ama Başkanım ikide bir bana bakıyor. ne zaman bu sözü keserde 

başka bir konuşmacı gelir diye söylüyor. Onun için onun için bu konuşmalarda yeterince fayda

lı olunamıyor. Bugün üzülerek söylüyorum. hatta utanarak söylüyorum. ürün bizim oldugu hal

de Gaziantep fıstıkla anılmıştır. Yıllar önce dünya Gaziantep'i lanımazken Gaziantep fıstıkla la

nındı. Sonra Güllüüglu baklavasıyla tanıdı. Güllüoglu bakiavası temelde Adıyaman fıstıgından 

yapmaktadır. Degerli arkadaşlar bilemiyorum. biz suyumuza sahip çıkarnadı k. mezarlıklarım ıza 

çıkamadık. Bu bizim yararımıza dedik. ama tarım ürünlerimize bile sahip çıkamıyoruz. Gazian

t.ep'te en iyi ürün. Kuzey Nizip Havzasında yetişiyordu. O da birazcık baraj altında kaldı galiba. 

Gaziantep'te fıstık kalmadı. Adıyaman'ın fıstıgı vardır. Hala Gaziantep fıstıgı. hala Gaziantep fıs

tıgı, inşallah GAP bunun öncülügünü yapar da bir gün biz Gaziantep degil de Adıyamanlılar ola

rak Adıyaman fıstıgı alırız. Saygılar sunarım. 

Ahmet ÇELIK: 

Teşekkür ederiz. Sayın Kara. Şimdi de Kahla Belediyesi adına Hal it Çetin lütfen yok mu efen

dim. peki o zaman sıray la devam edecek olursak Karacık Belediye Başkanımız Sayın Mehmet 

AKGON buyurun. 

Mehmet t\KGÜN (Karacık Belediye Başkanı) : 

Sayın GAP Idaresi yetkilileri. basınımızın degerli temsilcileri. kıymetli katılımcılar. sabah sa

atlerinden beri Adıyaman ' ın GAP kurbanı oldugu. GAP magduru oldugu söylenmekteydi. Ger

çekten Adıyaman GAP'ın kurbanı olmuştur. bu kurbanlardan biri de benim beldemdir. 170 civa

rında yerleşim birimi Alatürk Barajı suları altında kalmıştır. Bu yerleşim birimlerinden iki tane

si de benim yerleşim birimimdir. En önemli araziler. en verimli topraklar su altında kalmıştır. 

Benim beldernde size bir insanın hayatını örnek vereyim. Dokuz kişilik bir aile bir ton tütün 

yapmış. bu tütün 400.000 TL' den gitmiş. bir tonunda 201 kilosu su çürügü olarak yakmaya bı

rakılmıştır. Şimdi hesapladıgınız zaman en az 400.000.000 para geçiyor eline. Dokuz aileleri do

kuz nüfusluk bir ailenin. Çünkü yarısı toprak sahibinin yarısı da kendisinin. yani bu GAP mag

duru degil de. GAP kurbanı degil de nedir? Size soruyorum. özellikle iki yerleşim birimi yeni ku

rulmuştur. kuruluyor ve ruhsat verme yetkimiz yok. Yani oturmak için ev yapmaları gerekiyoı·. 

Belediye olarak bunlara izin verme yetkim yok. Çünkü ha l ihazır haritam yok. imar planım yok 

58 



ve kendim bizzat Olcay Bey'e GAP Idaresi Başkanı'y la görüştüm ve bizi imar ve halihazır harita 

için ihale listesine almıştı. Ihale günü Karacık Beldesi ve Oçgöz beldesi ihaleden çıkarılıyor. Sor

duk bunu işte niye çıkardını z. Işte efendim Iller Bankası yapacak, ya ben size müracaat ettim. ll

ler Bankası sekiz üye sonra mı yapıyor. 18 üye sonra mı yapıyor. GAP ma~duru biziz. yani GAP 

bunu sahiplenecek. Iller Bankası he diyorsa da ihale yapıyorsun. ben yapacak diyeceksin. Ozel

likle bu toplantının bu havanın s~uk geçmesinin sebepleri vardır. GAP Idaresi'nin Başkanı ni

ye Urfa toplantısına katılıyor da niye Gaziantep toplantısına katılıyor da niye Adıyaman toplan

tısına katılmıyor. Herşey Urfa'ya, her şey Antep'e. Adamlar karşı çıkıyor Adıyaman diye bir şey 

yok diyor ya Şanlıurfa ve Gaziantep tabi ki öyledir. Hani bir misal var. Vatandaşın biri askere 

gitmişte komutan vurmuş tokadı. vur kamutanım vur demiş. memlekette komutan vuruyor bu· 

rada da sen vur demiş. Adıyaman'da aynı durumdadır. Urfa vuruyor. GAP vuruyor. devlet vu

ruyor. Urfa vuruyor. Vuruyor. vuruyor ve sönmüş bir vaziyettedir. özellikle burada kayda alın· 

masını istiyorum. ihaleye alındı~ı halde yapılmayan . Adıyaman Karacık Beldesi ve Üçgöz Belde

si'nin imar ve halihaz ır haritanın GAP Idaresi tarafından yapılmasını istiyorum. Saygılar sunu
yorum. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz Sayın Akgün. Efendim şimdi de Kömür Belediye Başkanı Abuzer BEKTAŞ 
buyurun. 

Abuzer BEKTAŞ (Kömür Belediye Başkanı) : 

GAP Idaresi'nin d~erli temsilcileri, basınım ızın kıymetli mensupları ve d~erli katılımcılar. 
10 y ıl sonra bu Pı·oje'nin iskeleti bittikten sonra Bölge halkının görüş ve önerilerinin alınması 
fazlaca sonucu etkilemez. 

Ancak gerçekten iyi niyet temelinde ve önerilen görüşler çerçevesinde yeni 1 O yıllık kalkınma 

planı hazırlanması. Hazırlanırsa açımızdan az da olsa fayda lı olacagına ina nıyoı·um. Bu anlam

da günlerdir Bölge halkının önerilerini alan yetkililere teşekkür ediyorum. GAP'ın iskeleti kurul· 

duktan sonra bu halkın görüşleri ve önerileri alınmıştır. dedik. Alınmasa alınmamıştır. derdik. 

Alınsa idi baraj. şimdiki yerde önerilmez idi. Gerçi Gerger llçemizin aşagı tarafında suyun önü 

kesilebilirdi. bilin irdi. Burada buradan da Harran Ovası'na su verilebilirdi. Yine enerji atlanabi

lirdi. O zaman yüzlerce köyü m üz zengin kültürü ile sular altında kalmaz idi. Kanaatimce Fırat'ın 

önünü şimdiki yerden kesrnek bu Bölge insanını düşünerek yapılan bir proje d~ildir. Bu neden

le magduruz ve şikayetçiyiz. Çünkü GAP Bölgemizin tarihi. kültür ve zenginligini yok etmiştir. 

GAP on binlerce insanı yerinden etmiş, sosyal ve kültürel asiciliye ascuiye sonucu bu insanları. 
bir boşluga sürüklenmiştir. 
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GAP istimlak para larını dagıtı r dagıtmaz TL. enflasyon karşısında erimiş. bu insanlar gerçek 

anlamda arazi sahipleri bedelini ve bedellerini alamamışlardır. GAP'tan sonra Kahta ve Samsat 

ilçelerinin Şanlıurfa'ya ulaşımları 3 kat zorlaşmıştır. Yine bu ilçelerin Dogu·ya ulaşımı bir kat 

zorlaşmıştır. GAP Bölgesi insanının gönlünü maalesef alamamıştır. GAP yüzünden Adıyaman·a 

göç eden insanlar ilimizi saglıksız bir şekilde büyütmüş. şehirli köyden geleni bagrında barındır· 

mıştır. Başka iliere gÖÇü zorlamamıştır. Huzurlarınızda tOm Adıyamanlıları . bu asil davranışla· 

rından dolayı kutluyorum. Yapılan istatistiklerde Adıyaman ' ın enflasyonu en düşük illerden bi· 

risiymiş. Bunun sebebi ne biliyor musunuz arkadaşlar. Adıyaman lı senenin altı ayını bir şalvar. 

bir gömlek ve bir terlik ayagına geçirerek geçirir. Yine altı ayda da bahçesinde yetiştirdigi doma· 

tes. biber ve pathcanı kora fırına vererek yani Abuzer fırın ı yiyerek geçirir. GAP Idaresi'nden ri· 

cam bu insanlar pardon Abuzer kebabı yiyerek geçirirler. Bu Adıyamanlının canı sornun et çek· 

mediginden degildir. fakirligindendir. Sanayisiz ve topraksız oluşundand ır. GAP'tan ricam Abu· 

zer kebabı icadım ızı ve şalvar kültürümüzü yasaklamaları. Aksi taktirde Adıyaman lı GAP'ın tüm 

haks ızilkiarına ragmen Adıyaman 'da yaşayacaktır. 10 y ıllık kalkınma plan ı için son önerilerimiz 

şunlardan ibarettir. Ad ıyaman ' ın dag köyleri ve beldeleri. GAP Bölgesi'ne dahil mi degil mi? 

Eger dahil ise o 70 yıldır yapılamayan yol su alt yapının projeye alınmasını rica ediyoruz. 

2· Adıyaman üzerinden Nemrut'a en yakın ulaşım yolu olan Adıyaman kömür cendere yo· 

!unun standartlar ölçüsünde asfaltlanması ve turizm sektörünün desteklenmesi. 

3· Eski Kahta Kalesi ile Nemrut Dagı etegi arasında turizme hizmet edecek bir teleferigin 

önerilmesi. 

4· Çenkerir taş köyünden başlayıp Kömür Bölük Yayla Havzası'nda seracılık ve hayvancı· 

Ilgın teşvik edilmesini öneriyoruz. Saygılarım la. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ediyoruz Sayın BEKTAŞ. Şimdi de Adıyaman turizmi ile ilgili hiçbir konuya girme· 

dik. Konuyla yakından ilgili Sayın Mahmut ARSLAN Bey'i davet etmek istiyorum. 

Mahmut ARSLAN (Kahta Turizm Danışma Müdürü) : 

Kahta Turizm Danışma Müdürü. saygıla r sunuyorum. Ben buraya geldigirnde turizmci kül· 

türden gelen insan ları bekliyordum. Sabah biraz kalabalıktı burası. ama şimdi kimse kalmamış. 

Şimdi bu top lantıya bir önerim var. Adıyaman'daki turizmin geliştirilmesi için bir iki öneri suna· 

cagım . Ondan sonra birkaç kelime söyleyecegim. 
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1- Turizme kaynak teşkil eden arkeolaj ik alanlar için bir ekibin kurulması. bir bilim kuru

lunun kurulması. halen Adıyaman 'ın sahip oldugu ve ortaya çıkarıimam ış tüm tarihi me

kanların ortaya çıkarLı larak Lurizmin hizmetine sunulması. 

2- Adıyaman'da alternatif Lurizmin gelişmesi için yani degişik turizm türlerine kaynak ları

na mevcut tuttugu halde bu konuda faaliyet sürdürülmemiş. Önümüzdeki yıllarda hazır

lanacak plana dahil edilmek üzere yamaç paraşütü, su sporları. kongre turizmi ni, genç

lik turizminin programa alınması. Adıyaman Havaalanı'nın Dogu ve Güneydogu Anado

lu tur güzergahının giriş noktası yapıp. olarak yer tahmin nadir master planında da böy

le belirti l mişti. 

Şimdi bu kısa önerileri yaptıktan sonra biz sabahtan beri burada bir tartışma yapıyoruz. Bu 

tartışmanın temeli şu. Adıyaman hiçbir şeyden yararlanmıyor. GAP' ı suçluyoruz. Başka kurum

ları suçluyoruz. Aslında biz bir hazineye sahibiz. Ve dünyanın çok ülkelerine nasip olmayan ha

zinelere sahibiz. Üzerinde yatıyoruz. Hiçbir şey de yapmıyoruz. Bürokratları suçluyoruz. milleL

vekillerimizi suçluyoruz. gelen GAP Idaresi'ni suçluyol'Uz. Burada. Adıyaman dünyanın 8.hari

kasına sahip. Sabahleyin bir hocamız dedi ki yüz bin turist gelirse şu olur dedi. 

Kapadokya'ya bir milyon yedi yüz elli bin turist geliyor. Adıyaman'a yüz bin turist geliyor. 

Nemrut Dagı gibi bir tarihi hazinenin yüz bin Luristle yetinmesi bana göre gülünçtür. Ben 30 yıl

lık turizmciyim. Biz Nemrut'a bu günlerde sık sık çıkıyoruz. Nemrut'ta bir tuvaJet yapamamış

sak. Karakuş Tepesi'ne bir tuvaJet yapamamışsak. eger birini bugün bu çöp içinde bıraknıışsak. 

eger Cendere Köprüsü Arsemiya'ya bir düzgün yol yapmamışsak . en zorunlu ihtiyaç olan çok 

özür diliyorum ihtiyaç giderilecek bir hela yapmamışsak. bizim GAP'tan da bekleyecegimiz bir 

şeyimiz yok. hiç kimseyi suçlayacak bir hakkımız yoktur. Ben Nemrut'a çıkıyorum 200 kişiyle. 

300 kişiyle. 1 tane lavabo yok. Kim gelip bunu yapacak. GAP gelip Neınrut'un tepesinde hela mı 

yapacak. Nemrut'a günde-günde 2 bin kişi Nemrut'a giriş yapıyor. Bu çok büyük bir ayıp. Ve her 

girişte üç milyon sekiz yüz elli bin lira para a lınıyor ve 1997'de Tuı·izm Bakanınıız buraya geldi

ginde Nemrut'un parası. Nemrut'a demişti. Ve o para o günden bugüne Nemrut'a harcamak üze

re Adıyaman'da kalıyor. EgerAdıyaman müzesi 10 yıl kapalı bırak ılm ışsa o zaman GAP Idare

si gelecek efendim müzemizi açın niye biz gelip müzenizi açalım . 

. Şimdi Ad ıyaman' lı hemşehrilerim suç bizde kabahat bizde, biz suçluyuz. Biz hiçbir şeyle ilgi

lenmiyoruz. Malatya alıyor turizmi. alacaktır niçin a lacaktır. Çünkü Nemrut Dagı · nın etegine yol 

getirmiş yarında asfa ltını yapacaktır. Oraya turisti rahat çıkaracaktır. Urfa turizmi alıyor ala

caktır. Bize 100 bin turist geliyorsa % 20'si Adıyaman'da konaklamıyor. Neden çünkü Urfa tu

rizmi yapıyor. 5 yıldızlı otelini yapıyor. turisti karşılama agırlama ve ugurlamasını biliyor. Biz 
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bunları yapmadıkça efendim Nemrut'a çıktık bir bürokral geldi. bir bakan geldi. bir serpe asfalt 

arkasını bıraktık. Yani Karakuş tepesi. Cendere Köprüsü ve eski Kahta Kalesi'ne geçici bir bek

çi veriyorsak buraları koruyam ıyorsak. bizim GAP'tan da bir şey beklernemize gerek yok. Eger 

biz bunla rı yapsaydık. bugün GAP'tan başka şeyler bekleyecektik. Daha başka. büyük yatırım

lar bekleyecektir. Benim GAP'la da kısmi ilişkilerim var. Türkiye'de bildigim kurumlar içinde bel

ki en düzgün ça lışan. biraz çaga uyum saglayan. hantal bürokrasiden kurtulmuş. kurumlardan 

biri olarak biliyorum. Ve bu toplantıyı da burada yaptıkları için kendilerine teşekkür ediyorum. 

Once biz Nemrut'a hela yapacagız. Yatırımla rı sonra bekleyecegiz. Arz ederim. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederim. GAP Körler Dern~i adına Mehmet TUNÇ. Yerinizde ka lın lütfen. bir sani

ye. mikrofonu arkadaşlar götüı·ebilir misiniz. 

Mehmet TUNÇ (GAP Körler Derneği) : 

Saygıd~er misafirlerimiz Ad ıyaman 'da GAP Körler Dern~i adını vermemiz GAP Bölgesi'nde 

diger projelerde ülke ilimizde ve bölgemizde b~ lunan özürlülerin yararlanmasıdı r. Ve bu proje

lerde özürlülere çagrışım amacıy la yapılacak olan plan ve projelerde yer verilmesi. Elimizde bu

lunan dokümanlarla GAP Idaresi'ne vere<Jegimiz raporda istek ve taleplerimizi arz ediyorum. 

Kendilerinden bu istek ve taleplerimize plan ve projelerinde yer vermelerini diliyorum ve hepini

ze saygı ve teşekkürlerimi sunarım. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz sag olun. Adıyaman Basın Birligi Yönetim Kurulu O yesi ve Milletvekili Izle

me Kurulu Başkanı . Habib BOZAN buyurun. 

Habib BOZAN (Ad ıyaman Basın Birilgi Yönetim Kurulu Üyesi ve Milletvekili Izleme Kurulu 
Başkanı): 

Sayın misafirler. d~erli basın mensubu arkadaşlarım ve sevgili katılımcıla r. GAP Bölge Kal

kınma Idaresi ilimizde düzen lemiş oldugu toplantıdan genelde bölgemize özelde ilimize hayırlar 

getirmesini dileyerek hepinizi saygıy la selamlıyorum. Teşekkür ediyorum. Bölgemizin sorunları 

tabi ki çoktur. Ezelde de ilimizde gerçekten önemli sorunlar vardır. Bu sorunla rı bir. finansal ya

ni parasal kaynaklar iki. egitim yani kaliteli i nsanın yeti şmesi ile ilgili sorunlar olarak ana baş

lıklar altında zikredebiliriz. 

Kısacası Adıyaman ' ı n yatıt•ıma ve bu yatır ım ala nla ı·ını verimli kullanab ilec~i hakime ihti

yacı vardır ki bunu Egitim F'akültesi'nin Dekan ı çok güzel bir şeki lde ifadelendirmişti r. Ben faz-
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la sözü uzatmıyorum . Ama özellikle GAP Idaresi'nden şu ana kadar uygu lamasından dolayı ta

bi geçmişi eleştirmem ve geçmişe takılınanın da Fazla önemli oldugunu sanmıyorum. Bundan 

sonraki p lanlarında özellikle kendilerini kendi inisiyatifinde olan ülke kaynaklarını yeni bütçele

rine ve iller bazında arasındaki kaynakların adaletli bir şeki lde dagılmasını talep ediyoruz. Ki 

bunu ben özellikle bize milletvekillerimizin sunmuş oldugu ı·apoı·la rdan fazla rakamlar vermek

te istemiyorum. Ornek olması açısından mesela çevre iller yani Urfa. Antep, Maraş ve diger il

lerle kıyaslad ıgımız zaman rakamsal olarak korkunç bir fark vard ı r . Yani hem belediyelere hem 

kamu bütçesinde Adıyaman 'ın aldıgı pay gerçekten diger iliere göre gülünç derecededir. Eger ör

negin diger illerden 6 trilyon almışsa Adıyaman 600 milyar a lmıştı r . Diger iller 125 trilyon al

mışsa yani bir il örnek verecek olursak mesela belediyelerle ilgili şeyi vermek istiyorum rakam

lı vermek istiyorum. 1996-97-98-99 ve 2000 yı ll arına ait Gaziantep 6 iken. 6 trilyonken Adıya

man 693 milyar. 97'de 13 tri lyonken Adıyaman'da 1 trilyon 669 milyar. 98'de ise 32 trilyonken 

Adıyaman 3 trilyon 690 milyar almıştır. K ısaca 99'da bu 42'ye 4 olmuş ve 2000 yılında 14 iken 

Adıyaman 11 olmuş. Ayn ı şekilde genel bütçedeve belediye bu şekilde yani bizim sayımız. istir

hamımız ki Adıyamanlılar olarak yani hem mülki idare amirlerine. hem belediyelerimiz hem si

vil toplum kuruluşlarının hem basının hepimizin tabii diger illerimize. diger komşu ilierimize kar

deş illeı·e yardım yapılmasın demiyoruz. Onlarla bir rekabetin veya herhangi bir düşmanlıgın 

husumetin içinde olmak istemiyoruz ama. biz bu ülkeye yapmış oldugumuz katkı oranında pay 

almak istiyoruz ve bu ülkenin gelişmiş. ka lkının ış insanların ın çagdaş bir şekilde ve her türlü ni

metten maddi ve manevi anlamda nimetlerden faydalandıgı bir il olmak istiyoruz. Hepinize te

şekkürler ediyor. saygılarımı sunuyorum. 

Ahmet ÇELIK : 

Sayın BOZAN teşekkür ederiz efendim. 3-4 konuşmacımız şeh i r plan lamasıyla ilgili konular

da konuşmak isterler. ama ondan önce sayın Doktor Yunus TURGUT Beyi ben mikrofona davet 

edeyim. daha sonra o konulara girelim. Mikrofon eger arzu ederseniz verelim. 

Yunus TURGUT (Doktor) : 

Şimdi Mevlana'n ın bir sözü ile başlayacagım. Dünle beraber gitti cancagızım. ne kadar söz 

varsa düne ait- biraz daha ses verebilir misin - Mevlana'nın diger bir sözü ile başlayacagı m. 

Dünle beraber gitti cancagızım diyor. ne kadar söz varsa düne ait artık yeni şeyler söylemek la

z ım . Şimdi ben bir konuya yani meslegimle ilgili olarak dikkat çekmek istiyorum. Tabii insanı 

merkeze yerleştirirseniz nüfus sorunu öteye çıkıyor. Bizim Bölge'de üzerinde durmadıgımız en 

önemli konudan birisi nüfus artış hızı . yani ciddi aile planlaması çalışma ları yapmadan bu ko

nuda ülkemiz yararına bir sayı tuttu rmamız pek mümkün degil. Madem öyle bir koordinasyon 
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işlemi olu ştu. ortada böyle bir çalışma var. bu nüfus konusunun da bu konuya dahil edilmesini 

istiyorum. Yani Adıyaman ve Güneydogu Anadolu Bölgesi'nde nüfus artış hızının düşürmesi yö

nünde etkin çabanın ve egitim saglanmasını isterim. 

Tabii yine meslegimle ilgili oldugu için ben çocuk ve anne saglıgı açısından. konunun deger

lendirilmesini istiyorum. Güneydogu Anadolu Projesi kapsamında kadının statüsünün yükseltil

ınes i ve son y ıllarda özellikle Birleşmiş Milletierin egitime yogun önem vermesi nedeniyle bölge

mizde de kadının statüsünün yükseltilmesinin böyle bir sadece çeviri kokan bir karar olarak de

gil de uygulamada ögleden önce Sayın Mortan'ın da içtenlikle bahsettigi gibi o ÇATOM Proje

si'nin daha ciddi bir şekilde sayısının ve etkinliginin arttır ı larak hayata geçirilmesini arzu ediyo

rum. Tabii nüfus. çevı·e ve yoksulluk birbirini etkileyen bir sarmal gibi ortaya çıkıyor. Biz çevre 

sorun larını ve nüfusu birlikte sürdürebilir kurarnlar içerisinde halledemezsek bana öyle geliyor 

ki yoksuııugu da yenmesi mümkün degil. GAP' ın ana hedeflerinde biri de toprak ve su kaynak

larının iyi kullanılması yanında bölgelerarası eşitsizligi de ortadan kaldırmaktı. Ama şimd i biz 

bir noktaya geldik. buradaki bölgeler arasındaki fark lı lı ktan ziyade bölge içi fark lılıg ı konuşma

ya yan i kendi bölgemizde bölge içi farklılık söz konusu oldu. Bölge içi farklılıktan da sizin bu bil

dirilerinizdeki herhalde söylenenler tabiriyle dezavantajlı grup olarak en fazla ilimizi görmek 

mümkün. Bunun özellikle dezavantajlı hedef kitle olarak Adıyaman ' ın kayıtlarımıza geçirilmesi

ni isterim. Tabi nüfus erozyon egitim üzerinde ciddiyetle durmamız gereken konular. çünkü Cum

huı·iyetin en büyük Projesi'nin önceden çok iyi planlanmış olması gerekir. bu planlar çerçevesin

de bazı yanlışlıklarımızın tekrarlanması için çaba göstermemiz gerekiyoı·. ögleden önceki sayın 

konuşmacının böyle büyük ölçekli projelerde bazı ayrıntılar gözden kaçabilir diyor ki. elbet ay

rıntılar gözden kaçabilir. Ama şeylerde ayrıntılarda gizlidir. bizeger uzun süreli yani bir devlet 

olmamıza ragmen bu ayrıntıların hesabını yapamıyorsak bunun hesabını da bilmek zorundayız. 

Inşallah 201 O yılında bu tür konularda tartışılırken dünya literatürüne girmiş evrensel kavram

larla bu konu ları tartışırız. Kendimiz yeni deyimler oluştururuz. Tecrübelerimizi aktarırız. Ben 

bu konuda da gerekli ış ıgı görüyorum. Çünkü bu bir yerde Sayın Mortan'ın da dedigi gibi günah 

çıkarma toplantısı da oluyor. Ama biz hep ileriye bakacagız. çok iyi bakacagız. Çok güzel şeyler

de yapılacagına inanıyorum. Biz yılmayacagız. güçlerimizi birleştireüegiz. O sinema örneginde 

oldugu gibi paran yoksa kooperatifler yoluyla gerekirse bankalaşma yoluyla Adıyaman· ın . böl

genin ve ülkemizin sorun larını el birligiyle çözecegiz. Bu konular içerisinde de yaygın egitimin. 

kadın ve çocugun merkeze yerleşti rilmesinin kalkınmada çocuk ve annenin kadının merkeze mut

laka alınmasının ve erozyonla mücadelenin büyük önem taşıdıgına inanıyorum. Saygılar sunu

yorum. 

Saygın TURGUT. teşekkür ederiz. 
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Abmet ÇELIK : 

Inşaat mühendisi Sayın Fahrettin GÜRSOY. yerinizde mi konuşmak isterdiniz. 

Fahrettin GÜRSOY (Inşaat Mühendisi) : 

Sayın Misafirler. Kıymetli Hemşehrilerim burada bir Adıyaman Teknik Eleman Başkanı ola

rak kendi fikrimi arz etmek istiyorum. Once 25 senedir Adıyaman'da bir fiil devlet memuru ola

rak ça lıştım . Şu anda GAP'ın Ad ıyaman'a getirecegi istikbalin çok iyi gittigini görüyorum. Bu ko

nuda şu anda noksan larımız vardır. Bu noksan larımızın tamamlanacagına inanıyorum . Sabah

tan beri GAP Idaresi'nin arınasında görüldügü gibi su. toprak ve güneş panoraması güzel. Adı 

yaman 'ın güzel bir havası vard ır. Güzel suyu vardır. güzel topragı vard ır. Inanıyorum ki bu in

sanlar bu güzel sudan. güzel havadan. güzel güneşten bir gün istifade edeceklerdir. Ben buna 

i nan ıyorum. Benim şu anda üzerinde durmak istedigim birinci konu üzerinde konuşulmayan 

mevzu Adıyaman topragı kondilinli bir topraktır yani dalgalıd ır. GAP'ın bunu nazarı itibare ala

rak bunun tesviyesini yapması lazımdır. Ikincisi Adıyaman toprakları yine dagılmıştır. yani çok 

küçük bölümler olm uştur. 

Burada daha önceleri Köy Hizmetleri vasıtasıyla toprak su vasıtasıyla toplulaştırma yapı lı

yordu. Bu da yapılınıyor şu anda. Bu arazinin toplulaştırılması ve tesviyesi lazımdı r. Bu yapıl

dıgı zaman çok büyük faydalar elde edilecegi kanaatindeyim. Ikincisi Adıyaman şu anda. Ata· 

türk Barajı 'ndan ba lıkçı l ı k yap ıyor. Ben öyle inanıyorum ki balıkçıl ıgın iki tane büyük faydası 

vaı· . Birincisi Ad ıyaman ' ımız ondan gerekli gıdayı temin edecek. ikincisi de degerli hemşehrile

rim orada bize iş sahası olacaktır . ben buna inanıyorum. lnşa llalı bu önümüzdeki günlerde. se

nelerde bu gündeme gelecekti ı•. Ondan sonra Baraj ımızın do! maması için degerli konuşmacılar 

söylediler. Cidden Baraj'ın etrafının agaçlandırı lması gerekiyor. ben fazla vaktinizi almayacagım 

beni dinlediginiz için teşekkür ederim. 

Abmet ÇELIK : 

Sayın Gürsoy teşekkür ederiz. Adıyaman 'daki kaçak ve ruhsatsız Sanayi tesisleri ile Atatürk 

Baraj gölünün korunması ile ilgili konuda konuşma yapmak üzere Bayındırlık ve !skan Müdür 

Yard ımcısı Sayın Yusuf Ziya HARMANCI buyurun. 

Yusuf Ziya IIARMANCI (Bayındırlık ve lskan Müdü.r YardJmCJSJ) : 

Sayın GAP Idaresi temsilcileri. saygıdeger dinleyiciler. dairemiz Bayındı rlık ve !skan Müdür

lügü'nün çalışma alanları içerisinde olup. bugüne kadar aslında yapılması gereken fakat maddi 

imkansızlıklar ve eleman noksanlıgı yüzünden yapılamayan bazı konular ile belli bir politika tes-
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piti neticesinde yapılmadan başlatılan sanayi tesislerinin özellikle dairemizde meydana getirdi

gi sıkıntıları anlatacagım ve bunların rapora geçmesini istiyorum. 

Birinci şey olarak Adıyaman Merkezi ile Çimento Fabrikası arasındaki güzergahta 1980'li yıl

larda devletimizin sanayiye vermiş oldugu teşvik neticesinde bu teşviki verirken alt yapı çalış

ma ları yapılmadıgından dolayı vatandaşımız yolun kenarına Adıyaman Gölbaşı yolunun kenarı

na birçok sanayi tesisi yapmıştır. Bu sanayi tesislerinin alt yapıları yapılmamış. o zamanki yö

netim tarafından da herhangi imara uygun çalışma yaptırılmadan başlatıldıgından dolayı daha 

sonra sıkıntılar meydana gelmiştir. Bu sıkıntıların önüne geçmek için çevre düzeni planı yapıl· 

mış ve bu çevre düzeni planı içerisinde sanayi tesislerinin yapılması yasak edilmiş. Adıya

man'da bir Organize Sanayi Bölgesi ihdas edilmiştir. Fakat Organize Sanayi Bölgesi kapasitesi 

yeteri kadar Adıyaman Sanayisi'nin gücünü kaldıracak kadar olmadıgından dolayı arsalar he

men alınmış bitmiş, fakat altyapı ça lışması da yine maddi imkansızlıklar neticesinde bitirileme

diginden dolayı orada fazla gözle görülür sanayi çalışma ları yapılama m ış, yine vatandaş bu yol 

kenarındaki Ad ıyaman Merkezi ile Çimento Fabrikası arasındaki yolun kenarında tesisler yap

maya başlamışlardır. Şimdi bu tesislerin yapılabilmesi için bunların ruhsatların alınması gere

kiyor. Vatandaş ruhsat almak üzere bize müracaat edeı· biz bu ran ın tarım arazisi oldugunu söy

leriz. Hatta bazı müsait kısımlarda da yapılan çeşitli yazışmalar neticesinde vatandaş yapılacak 

yazışmaları, baglanacak sonuçları beklemeden tesisleri kaçak bir şekilde yapmaktadır. Maale

sef bugüne kadar o konudan ayrıntılı bir çalışma yapılamamış ve oradaki sıkıntı giderilememiş

tir. bu konunun ilgililer tarafından göz önünde bulundurulması ve çözüme ulaştırılmasını istiyo

rum. 

Üzeilikle kaçak yapılaşma ve baraj gölünün yapılmasıyla ilgili. Bu efendim bu kesimdeki sa

nayi tesislerinin yarıdan fazlası kaçak olarak yapılmıştır. Ruhsatsız olarak yapılmış durumda· 

dır. Bu konuya buraya özel bir statünün verilmesini. bu konuya özel bir statünün tanınarak. bu

raya ruhsat verilmesini talep ediyorum. Bu konuda Idare'nin ça lışma ları ve bize bu konuda yar

dımcı olmalarını bekliyoruz. 

Ikinci kısımda köy yerleşik alanları belirlenmemiştir, aynı şekilde bu da eleman yetersizligi 

ve araç gereç noksanlıgından dolayı bugUne kadar yapılamadı. Bu köy yerleşik alanları tespit 

edilemediginden dolayı il idaresinin veya köy muhtarlıgının koruyabile<:egi idare edebile<:egi ke

simler tespit edilememiştir. Bu konunun da rapora geçmesini istiyorum. 

Üçüncü kısım olarak da Atatürk Barajı Gölü kıyı kenar çizgisinin belirlenmesi çalışmalarının 

bir an evvel tamamlanmas ı bu konu ile ilgili hali hazır haritalarının tespit edilmesi gerekmekte· 

dir. Çünkü kıyı kenar çizgisi tespit edilmedigi için yer yer yapılaşmalar. kontrolsüz yapılaşma-
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lar meydana gelmektedir ve bunun bir an evvel önüne geçilmesini arz ediyor. Saygılar sunuya

rum. Teşekkür ederim. 

Ahmet ÇELIK : 

Şimdi şehir planlaması ile ilgili fikirlerini almak üzere Adıyaman Belediyesi'nden Sayın lbra

him OZCAN'ı ben davet etmek istiyorum. 

lbrablm ÖZCAN (Şehir Plancısı) : 

Adıyaman Belediyesi'nden GAP Idaresi'nin yapmış oldugu sürdürülebilir Ka lkınmaya yöne

lik yeni bölge p lanlaman ın stratejilerini belirlemek için hazırlamış oldugu toplantıyı destekliyo

rum. Plancı olarak da katılıyorum. Bölge p lanları başlı başına bir çizgi ile ifade edilemez. Şimdi 

daha önce yapı lan bölge planları ile şu andaki projeksiyon olarak düşürülen bölgesel plan bir bi

rinden biraz daha planlı olarak başlam ış merkezi anlayıştan yerel katılım anlayışa dogru en 

azından biraz daha katı l ım için bir ön çalışma yapılıyor sanıyorum. Bu daha tutarlı olur. Şimdi 

ben biraz Baraj 'ın yapı lma sürecinden bahsetmek istiyorum, benim o zaman çocukluk dönemim

di, ben Kahta tarafında oldugum için eskiden Samsat'la Kahta'nın ulaşırnma göre bent liner ge

l iş irdi yani kentimiz Samsak aksıyla efendime söyleyeyim Kahta aksı ve Adana aksı üzerinde ge

lişiyordu . Şimd i şeh ir imar planına göre bizim kentimiz tamamen batı ile entegrasyon içerisinde 

ancak daha çok Urfa ile Antep çekici merkez olmaya başladı. Bu çekici merkez olmasının strate

jisi daha önce 1988 bölgesel planda zaten bel irlenmişti ve tuttu. aslında o zamanki planlama 

an layışıyla . Şimdiki planlama anlayış ı eski planlama anlayışının politika an layışı günümüzde 

yavaş yavaş tutmaya başlad ı. O zamanki süreçte Baraj yapılırken kentimiz beklenmeyen bir nü

fusla karşılaşmaya başladı. Bunun gençler-e yönelik istihdam pl~nları tuttu mu tutmad ı mı? Sos

yolojik olarak pek bilmiyorum ama kentte işsizlik oranının arttıgını gördügümü söyleyerek bu iş· 

sizlige yönelik yeni bir pol itikanın gel işti rilmesi gerektigine i nanıyorum. Ben plancı olarak şehir

lerin ve bölgelerin gelişmesini iki cümleyle özetlemeye çalışayım. Şimdi şehir planları bizim üni

versitede hocalarıınız şöyle demişti. Kentler aktörler ve yapı larla ilişkilid ir. Yani kentte yaşayan 

insanlar birer aktördür. kent mekanı da işte bildiginiz gibi mekandır. Eger bu mekana iyi bir mü· 

dahale yapı lırsa iy i bi ı· şehireilik olur, iyi bir bölge planlama olur. Eger bu mekana iyi müdaha

le etmezse aktörler ki görüyoruz. kentlerimizin kaderi. hiçte iyi müdahale edilmiyor. GAP Idare

si 'nin burada iyi bir imaj la. koordinasyon görevini iyi yapınas ı gerekir. Benim öneriın plancı ola· 

rak ben daha önce serbestte belediyede de işte mevzi. ilave ve belediyenin sorunların ı GAP Ida

resi'ne ilettim. benim yaşadıgım uygulamacı plancı olarak yaşadıgıın sıkıntılar 388 say ılı Kanun 

Hükmünde Kararnaıne"nin uygulamaya yönelik politika ları bana göre yeni yapılacak plan çalış

ınasında politik olarak ele alınabilir. Çevre düzeni planında, bölge planında bu Kanun Hükmün· 
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de Kararname'nin çevre düzeni planıy la çalışabi lecek bir norma indirmesi lazımd ı r. Yani merke· 

ziyetçilikten kurtulması o plan üzerine aksettirilmesi gerektigi. bu yapılırsa GAP Idaresi ile 

uyumlu çalışmalar bizim için iyidir. Teşekkür ediyorum. hepinize biz teşekkür ediyoruz. 

Üzeilikle Adıyaman'ın planlamasıyla ilgili benimde bir takım fikirlerim olacak. gerçekten iç· 

ler acısı özellikle Adıyaman ' ın iç kesiminden Karadag'dan bir baktıgınızda mantar gibi çoga lm ış 

tek katlı binalar plansız. programsız. yerleşim merkezleri maalesef içler acısı . benim şöy le bir 

fikri m daha olacak. Üzeilikle Atatürk Baraj Gölü. GAP Bölgesi içerisindeki illerin içerisinde en ya

kı nı olanı Ad ıyaman yanılm ıyorsam. Şimdi bu çerçevede su bir kültürdür bir gelişmişlig in bir 

göstergesidir. biz istiyoruz ki yeni yerleşim . burada çalışıp geçimlerini saglayacak lardır. Ad ıya

man'da bulunan Organize Sanayi Bölgesi'nin d ışında bulunan i ş adamlarım ızia temasa girip ya

tı rım larının yapılmasın ı . hatta diger vilayetlerde bulunan i ş adamlarıyla Adıyaman' ı Üzelidare 

ve Belediye tarafından ücretsiz arsa tahsis edip ilimize yatırım yapmaların ı teşvik etmek gerek. 

Komşularım ız Irak. Iran. Suriye, Rusya Federasyonu. Bulgaristan sınırları. s ın ır ticaı·etini n ge

liştirmesi ve ta rıma dayalı bulunan un fabrikalarımızın faal du ı·uma geçirilmesi ve u luslararası 

ticaretin geliştirilmesini saglamak GAP Projesi'nde bulunan sulama işlem lerinin bit' an önce fa· 

al duruma geçirilmesini ve ta rıma daya lı toprakla rın faal duruma geçirilmesini saglama lıy ız . 

Atatürk Barajı topraklarımııda oldugu için su ürünleri ve balık çeşitlerin in geliştir i lmesi ve bun· 

la rın diger iliere ve hatta ülke dışına sevkıyatın ı ve ü lkeleı·arası ticaretin geliştir i lmesini sagla

malıyız. Degerli arkadaşlar beni dinlediginiz için teşekkür ederim ve GAP Projesi yapımcılarına 

ve Adıyaman halkına başarılar diliyorum. 

Ahmet ÇELIK : 

Teşekkür ederiz. Şimdi de sanayi envanteri ve güneş enerjisi konusunda fikirlerini aktarmak 

üzere Makine Mühendisleri Odası ll Temsilcisi Hüseyin YILDIRIM'a mikrofonu verelim arkadaş

lar ... 

Hüseyin YILDIRIM (Makine Mühendisleri Odası ll Temsilcisi) : 

Ilimizdeki ilerde yapılabilecek yatırımların saglıklı olabilmesi için çok saglıklı bir sanayi en· 

vanter çalışmasının yapılması gerekir diye düşünüyoruz. Böylece sanayideki yıgılma lar eksik 

noktalar ve ll'e has ilerde daha çok katkı verebilecek ürün çeşidi belirlenebilir. buna ek olarak 

biliyorsunuz. daha önceki konuşmacı arkadaşlarda belirtti bazı sanayi tesisterimizde ruhsat ek· 

sikligi var. Bun ların iş güvenligi. i ş sagııgı ve yangın gibi çok asgari şartları yerine getirmek kay

dıyla bir defaya mahsus ruhsatlandı rılabil i r . Ama bundan sonraki her türlü işletmelerde özellik· 

le fizibilite raporların ı ve diger eklerini çok saglıklı bir şekilde istenmesi gerekir diye öneriyoruz. 
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Ikincisi güneş enerjisi. ilimizde güneş enerjisi çok avantajlı durumdadır. Ancak eksik kullanılı

yor. Ozellikle kırsal kesimde eksik nedeni çok geniş bir kullanım alanı olabile<:egi halde yeterin

ce kullanı lmamasıdır. Su basıncının yetersizliginden dolayı su basıncı da. kı rsal kesimde yapı

lan su depo ları yer kodları yükselti lerek ve hatta hidroforla basınç verilmek suretiyle güneş 

enerjisinden daha çok faydalan ı lma saglanabilir. Ayrıca yerel yönetimlere de bir sözümüz var. 

Oneri niteliginde efendim. mühendislik hizmetleriyle ilgili Oda'dan mesleki denetimin istenmesi

ni ve o hizmetin gerçekten. bir mühendis tarafından yapılıp yapı lmadıgının tasdiki. ancak bu şe

kil an laşılır. ancak kaldı ki. son deprem faciası denetlemenin önemini bir kere daha acı bir şeki l

de göstermiştir. Bu nedenle mühendislik hizmetlerine ilgili Oda tarafından vize verilmesi. mesle

ki hizmetlerin denetiminin de mutlaka gerçekleştirilmesini de öneriyoruz. Teşekkür ederim. 

Ab.met ÇELIK : 

Biz de teşekkür ederiz. Evet konuşmacı larımız bundan ibaret. Sayın ALEMDAROCLU. konuş

mak ister misiniz. sabahtan beri kahrım ızı çektiniz. 

Erkan ALEMDAROCLU (GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı Ş. Urfa Bölge Müdürü) : 

Rica ederim yaklaşık altı saattir başarılı bir şeki lde ve sabırla yönetiyorsun uz. Diger sekiz vi

layetin aksine burada Sayım Valim ve Sayın Belediye Başkanım diye kapatarnıyorum ben bura

daki konuşmay ı evet dolay ıs ıyla onun arkasında olmas ı gereken kitlenin de burada olamaması 

durumu çıkıyor ortaya ve tabi ki biraz daha moralsiz bir konuşmayla kapatacagım buradaki Adı
yaman 'daki LOplantımızı. 

Ben teşekkürlerimi sunmak istiyorum. Buradaki tüm katılan lara özellikle bu safhaya kadar 

bizi izleyen kişilere ki on ların ben çekirdek gurubu oluşturacagına inanıyorum. bundan sonraki 

LOplantılar dizimizde. Basma çok teşekkür ediyorum. Katkılarından ötürü. Sabahleyin gelen her

kese yine çok teşekkürlerimi sunuyorum. Birkaç şey söylemek isterim. Tabi ki merkezi planla

madan katı lımcı planlamaya diyoruz. Belli avantaj ları var. onları birazcık açmak isterim. devlet 

planlama teşkilatı yerine bunu artı k GAP Bölge Kalkınma Idaresi yapıyor. Bu önemli bir geliş

medir diye düşünmek gerekir. Ne olursa olsun burada GAP Idaresi 1 O yıllık bir deneyi me sahip

tir. Bu deneyimi bir avantaj olarak görmek gerekir. Merkezi kuruluşlara nazaran Bölge'nin nab

zını en iyi attıran bir kuruluştur GAP Idaresi. Çünkü geniş halk kitlesinin katılımı bu katı lımcı 

planlamayla olabilecektir. Bu zor bir durumdur. Şu anda izlemekteyiz. Şu saate kadar bu saate 

kadar izlemek durumunda olan insanlar az. bunu saglamak zor bunu devam ettirmekte zor. Ama 

eger bunu yapabilirsek gerçekten bundan sonraki dokuz aylık safhada sürdürülebilir bir plan 

yaratacagımıza inan ıyoruz. Bu zordur ama sürdürülebilir. Oluşu şansı açısından olması gere-
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kendir. Burada bir başka avantaj da bizim tabi DPT'nin de uzmanları vardı. ama bizimde uzman· 

larımız var. hem de bu uzmanlar duayen uzmanlar belki bazıları konularında onlarla halkın bir 

takım bilgileri sentezlernesi görüşleri sentezlernesi bu katılımcı planlama ile birlikte mümkün ola· 

bilecektir. Merkezi planlamadan bir başka farkı da budur. Böylece bir zamanlar 60' 1ı 70'1i yıl· 

larda rastlanan parçacı yaklaşım yani projelerin bagımsız ele alınması yaklaşımı 80'1i yıllarda· 

ki entegre yaklaşıma terk etmişti kendisini. GAP Idaresi de bu yaklaşım la birlikte oluşmuş ku· 

rulmuştu . Bunlar zamanında dogru olan yaklaşımlardı. Şimdi artık yaklaşım degişti. bütün dün· 

yada özellikle 90'1ı yıllardan itibaren yeni bir yaklaşım var. Bu da i nsanı odaktayan bir yakla· 

şım . salt gelişme salt entegre an layış yerini insanında merkezinde oldugu kavrarnlara terk etti. 

Dolayısıyla biz bu kavrarnlara dünya ile birlikte geçmiş oluyoruz. Artık uygun bir ortamdayız. 

Bilgisayar. internet ortamındayız. Insanlar bu bilgi çagında rahat bilgi sahibi olabiliyorlar. ra· 

hat bilgi sahibi olan insanlar eger ilgililerse belli kuruluşlar tarafından ilgili hale getiı•ilebilirler· 

se bu insanlar çok güzel bii" şekilde karar verme sürecine katılabilirler. 

O halde o insanları karar sürecine katma ortam ı uygundur. Şu anda bu ortam ı degerlendir· 

rnek lazımdır diye düşünüyorum. Şu anda dokuz aylık çalışmanın birinci ayı bitti. lllerin bilgilen· 

dirilmesi. Adıyaman Grup Toplantısı ile bitti. Bundan sonra odak grup toplantıları başlayacak. 

yani belli konular bazında belli toplantılar olacak bir konu diyelim seçilecek. O konu ile ilgili çe· 
şitli kuruluşlar bizim bazen başkan bazen katılımcı olarak katılacagımız toplantılarda görüşü le· 

cek. Bazen qazı konuları delege edecegiz. Yani bazı kuruluşlar bazı konuları kendi sorumlulukla· 

rı altına alacaklar ve ilgili kuruluşları çagırarak bu konuları işleyecekler. Master Plan'a veri te· 

min edecekler. Başlangıç itibariyle daha sonra bu degerler hep bir araya getirilecekler. Genel ve· 

riler toplanm ış olacak. Şunu ben tabi anti parantez belirtmek isterim. Burada kalan kıymetli ka· 

tılımcılara biz yatırımcı kuruluş degiliz. GAP Idaresi olarak bunun bilinmesi lazım . dolayısıyla 

bizden yatırım anlamında her şeyin beklenmemesi lazım . planlama izleme degerlendirme konu· 

sunda varız işte. harita imar planı alma konusunda varız. imar planında yetkili tek kuruluş bi· 

ziz. burada. GAP'ta biz son zamanlarda geliştirmeye çalışıyoruz. Dezavantajlı biı· takım gruplar 

vardır. O grupların üzerine özellikle yaptıgımız projelerle gitmeye ça lışıyoruz. Çocuk genç. top· 

raksız çiftçi ya da tarım işçisi diyelim ya da kadın gibi onlarla ilgili projeler üretmeye ça lışıyo

ruz. Bu projeleri de halka mal etmeye çalışıyoruz. 

Bu projeler için yukarıdan aşagıya bir şekilde bir tak ım inşaatlar yapıp binalar yapıp. perso· 

nel temin etmeksizin. mümkün mertebe halkın . özel sektörün. devletin diger kuruluşlarının katıl

dıgı , onların olaya sahip oldugu ilerde de sürdürülebilir olmalarını istedigirniz o yüzdende bu tür 

yöntemlere baş vurdugumuz kuruluşlardır. Gençlik Merkezleri. Çok Amaçlı Toplum Merkezleri 

gibi oluşumlar yapıyoruz. dolayısıy la bize artık öyle bir kuruluşmuş gibi bakmak gerekir diye 
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düşünüyorum . Ilk beklentimiz burada bir kurul oluşmasıdır. Master Plan çerçevesinde Adıya

man ile GAP Idaresi arasında köprü oluştu racak bir kurul oluşturulmalı . bundan sonraki çalış

malar bu kurul sayesinde olayın biraz daha planlı şekilde. dOzenli şekilde g~ine ben inanı

yorum. Bu GAP Bölge Kalkınma Planı'nı hazırlamak burada Adıyaman'da herkesin işi olmalı 

kaygısı tasası olmalı diye düşünüyorum . Bize bir takım eleştiriler varsa o eleştirilerde bu kaygı

lar tasalar içinde yerini bulabilir. eger 388 sayılı yasanın degişmesi gerekiyorsa GAP Idaresi'nin 

çalışmal arı bu yönde iyi işlem iyorsa o halde bu kurul buradaki çekirdek grup Adıyamanlılar bir 

araya gelirler ve bu yasayı degiştirmeye çalışırlar. tekiifte bulunurlar. Diger iller tarafından da 

kabul edilirse bazı şeyler bazı maddeler ortadan kalkabilir. Yani halk her şeyin sahibidir. haki· 

midir diye düşünüyorum. dolayısıy la biz yönlendirici olarak buradayız. Bizim uzmanlarımız bi· 

zim danışmaniarım ız. buradaki halkla birlikte bu işi kurtaracaktır diye düşünüyorum. ihai he

defi söyleyip ben bitirmek istiyorum. 92'de Rio'da bir zirve yapılmıştı. Konuşmacılar sabahtan 

beri belirtiyoı·lar bu zirvede. fakirligin ortadan kalkması esas sonuçlardan bir tanesi. Bu sonuç

ların altına imza atan ülkelerden bir tanesi olarak bizlerde gerekeni yapmalıyız diyoruz. hepini
ze teşekkür ediyoruz. 
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Kf:\tı\L ıiUO ADIYA.\Ii\N TAPU MÜD. ADIYA.Iti\N 2161133 
KK\IAl. ERTÜRK ll. KOLTÜR M000Ri.OCO ADIYA.Iti\N 21612 59 
l.lltı'O TÜRK BESNI DSP m)KII.ATI AlıtYıi.\IAN 3180043 
M. GOW ı\TUILIN (pllı\NDF.RE KOYÜ MUII. ADIYA.\IAN 255 21 61 
M. SAD! ONS.\1. SANAti ne. ll. M0tı0R0 AlıtYA.\IAN 216 2214 
M.Y.~llN DANIŞ BIZI\! AOIYA.\Iı\N GAZETCil ADIYA.\IAN 4162161707 
M.NM1HI BllREKF.T TIC. Sıl NA Y1 ODASI ADI Yı\.\ lAN 2164541 
M.ORYAN AI.KA~ AOIYA~IAN Bll!EDIYF.SI AlıtYı\1~~ 216172001 
M.RIFAT PA~I.ı\K l!lKMAN KOY MUIITARI AOIYAIIAN 2875124 
At.SAIT UI.IJÇAY SANA YI VE ne ll. MÜD. ADIYı\.1~~ 216 31 55 
M.Tf:\IEI. KIŞIALl ll. SIVIl. SAVUNMA M0tı0R0 AOIYA.\Iı\N 2161113 
AIAII.\IUT AKLI BOKI.OM K0\'0 MUIITARI ADIYAMA.~ 249 21 37 
MAHMUT ı\RSI.AN TURIZM ll. MÜDÜRI.OCO KAIITNADIYAMAN 125 5007 
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ADI SOYADI KURUM IL TEL 
M-III!!UT IlA YilA Y KUThiL KOY MUIITARI AD!YA.I!AN 267 31 00 
~t\IUIUTC\N ~IIJ!MlLII~ I!LI!TARIJCI ~OIYA.\IA~ 532 3426800 
MAIII!UTIIIIIAT '00\m OORS.\SIB.\ŞK,\.\1 AOIYA.I!AN 2135!73 
MAli \lUT IN,\.~ Pl.ıi~IAIIA M(IJURO AIJ!YA.Itlı\ 21638 10 
!t\lli!UT tl!DIRI\1 ııt:ıJo:llllE TEI!IZUK IŞil!RI MÜD. AD!YAMı\ı\ 216 5741 
ME!!MET~L PI~ARB-IŞI KÖYÜ AOIYA.\L\N 455 73 20 
UEintET ADil, YAŞAR ın;YAL !!IZ ILA!OOORUlCO AD!YA.I!AN 216 1082 
MEIII!ET AKBAY IŞ n; IŞ";I IIIJI..ILI KURUAlU M000RI.IJCO AIJ!Yıi.I!AN 216 3771 
MKJili~'T AKt1lN KARtOK BEU\OIYE BAŞKA.\IJCI AD!YA.\IAN 2j7 2442 
MF.IIli~'TAIJBIIJR IXJYURAN KOtll I!UIITARI ADIYAMAN 275 40 ll 
ME!IAIET BIÇER Y~I1JIA MUIITARI AO!YA.I!AN 24712 66 
MEIII!ET BOt0~\111~ PI~~RB.I,Ş ııt:ll!OIYE &SK \O!YA.\1>\N 455 iO 21 
IIE!I\IET~LN llURUktlt\~ ~OY MLIITARI AD!YA.\!Aı\ 295&137 
MEIIIIET ÇAKIR OIŞBUO \K ~OtO liUIITIRI AD!YA.\IA.~ 2:i620j() 
IIE!! I!~'TOEMIR IN' U~:m:z ILÇE ıO,WI11! KURL l.lJ AO!YA.I!AN 2144884 
MF.III!ET to:I!INDV.IŞ BIZlll ~Y\.11\ı\ Gt\Z~'mll ~O!YA.\L\.\ 2161707 
Ml\lll iET VAT111 TAŞI.! AD!Ytl.\1\.~ BEI.i:Oil~ AO!Yı\\IA.~ 21617 21 
M~:II\IET GE~Ç KAı,x;GN ~OtO IIUIITARI ı\O!Yı\\IA.~ 213 59 j9 

Mf:IIMET C.0R001 OKUl, YAPTI RM 1 O!:R~F.CI AOIYA\111,~ 21617 74 
M~:IIMET GONGORMÜŞ IŞ n; IŞ";I BlJI,\IA KURU!IU AO!YA.\!M 2160066(1!Q 
MEII11ET KlRlKTAŞ YP.OIOUJK KOY MUIITARI AOIYA.ItA~ 245 12 12 
IIEIIMf:T KURTit.I.U s;:Rtlt:ı'T MUIIASt:BEO AOIYMIA~ 2164087 
&lr.IIM~:T NARIÇI &!IIJ.I Pı\RKI.ı\R M000Rı.üCO ı\OIYAMAN m501l4 
MF.IIM~:T OLGUN ~:sK I IIOSNOMANSUR KOYD lfUIITARI AOIYAliAN 2512133 
M Eli M !lT Rf:ŞIT KAYA DURAK KÜYO MUIITARI ADIYAMAN 532 707 97 22 
li~:IIMilT RÜZGAR ı\DIYA.I!AN ııt:LP.DIYKSI AD!YA\!AN 21617 20 
ll!:llllf:T TUNÇ 1!/.UNPINA~ KOY MUIITARI AlliYA\IAN 252 22 24 
MEIIIIP.TUNaJ INO:BAC MUIITARI AOIYAIIAN 2532113 
MEI!MilT !!lUN Plı~R llACKUR AIJIYA\IAN 2161905 
MKifM~'TONAL AO!YA\111,~ BEIEDIY~ AIJIYA~b\N 5326480063 
AIEII!IIlT YELI!OC.~N lf~I.K ~K ADIYAMAN ŞUııt."ii AIJIYA\L>\N ms1 11 
MEllllllT YILDIZ T.C. ZIRAAT B.ANK. AOIYML>\N ŞU~ AIJ!Yi\IL>\N 216 77 02 
MEHMET YÜKSEl. Bt\CPIN~R KOYAlUlll ARI All!YA.\IAN 255 20 93 
MERAI.O~P.Y Of:vtJı'T IlA VA MtmJ,\NURI GENEL AtOOO~ı.üCO ANKARtl 212 6120 
MIKTART (,ETIN ÇAKI~IIÖY1JK BEil!DIYE BAŞKANI AOIYML>\N 4163!16 ll 00 
ıiiUIJ.A YAKARYII.IIAZ YAYU KONAK BELEDIYE BAŞKANI ADIYAMAN 262 201J9 
IlimAPAÇlK ll. MIIJJ EGITIM MOOORI.OCO ADIYiliiAN 216 ll HI 
MlmAFA KAYA ÇP.IJKIIAN KAYMAKA\If AlllYAMAN 4162009 
MUSTAFA KORKM1\Z ADIYA.\IAN BEi,EDin:sl AIJIYA\!AN 2161720 
MtıııTAFA OOYIJAN TICARET ODASI AOIYA.IIAN mD4 79 
MUSTAFA Ş..IIIIN ÇP.IJKIIAN BEi,EDIYE BAŞKANI AOIYA\IAN 45120 ll 
Mlfi.AJIIIER çım;ıocı.u Aa OERSAN~ M000R0 AOIYA\IAN 216 12 37 
I~IM lfARPl/l'OCI.U T1C. \"E &W ODASI GEN. SEKRP.TERI AOIYA.I!AN 216 46 46 
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ADI SOYADI KilRUM IL TEL 

Nf.OPPOUT KIZiıı:JK K0\'0 MUIITARI AIJIYA\IAN 2512270 

Nf.C\1ıml\ GllM()Ş YENI&INAYI MU11TAR1 ADIYAMAN 214 79 78 

~hvt.~TWA TE.\IA GAP OOLG~ Ş.I~IJURFA 316 52 49 

NIYAZI KIVIR0\1 TF.DAŞ EDM. MllS.MD. AIJIYM1A.~ 21660ll 

NURI 0·\Lilı\Ş Clr/.EBAŞI MUIITARI ıllliYA.\IAN 24123 66 

NURI OAL&\Ş GÖZEBAŞI MUIITARI ADIYA.It~ 2412366 
~URl (TlTlJRK TMO MODilRIJlCO AJMYAMAN 21617 68 

ORII ~\ KARACA GAP GÜXOK~11 ADIYA\IAN 532 50610 14 

OR IlAN ORIIAı~ BALKAR BEIJo:OitE BAŞKı\,~1 AIJIYA.\IAN 793 3244 

00\IANC\N 001 20. BOU:K KAII~I.\tAN\1mŞ 2360000 
ffi.11AN OO!R AIJIYA.\IAN ııt:I.EDI~ AIJIYA.IIAN 21617 20 

ffi.IIAN KOYUNal GtlMÜŞKAYA MUIITARI ADIYA\IA,~ 254 20 20 

OMRR AJ..\ı~ mBtiŞMOOORO AlliYA.\tAN 2160565 
0Mf.R ORIIı\N KOOECEU BEI.f:OIYE BAŞKANI ADIYAMAN 416336 4133 

Om:ROZDEMIR C~:RCER Br:I.EDin: Bt\ŞKANUCI AlllYIIIlAN 4312127 

0\IKR ÜNSAL ADIYAIIAN BKI.EDIYtSI ADIYAMAN 21617 20 

Rr:AO Gü~GöR nlRKIYE rETROI.LERI AIJIYAIIAN 216 5911 

RÜSTt:ll ERBEı~ 1111' BEI.r:DIYtSI ADIYAMAN 44122 41 

SılDIK GÜNEŞ BAŞBAKANIJK AII.E A~iiRMtl KURU\IU 1\0IYMIAN 41029 70 
SALIIIGOI'EN CX'.Ul.CI KOY MU! lTıiRI ı\IJIYM~IN 257 27 47 

SIIDtiT ÇABUK ADIYA.IIAN BEI.EDIYtSI AIJIYAIIAN 21617 20 
SEIJıiiA111~ <tlKTAŞ I!Ci~lllSI' 2. Bt\ŞKANI AIJIYA.\IAN 31810 16 

&ltiTTEKI~ ACIM BAŞ\IOm:NDISUCI AlllYılMAN 216 4000 

ŞABANGON~ nlRKIYE PI':TROI.LERI t\1\0NI\1 ORTAKUCI ADIYMIAN 216 59 11 
Ş..\111~ fr/.F.L ıur II.ÇK OZKL lo.m MODilRO ADIYA.\IAN 44122 79 

ŞA11IN lTlU~KK\'EDIR IY.U~KOY MUIITAR1 ADIYA.\IAN 214 5095 

~ISETTIN BILGIN OERSA.~K MÜDORO ADIYAMAN 216 37 86 

Şlı'VKET AYDIN llSI' KAIITA llı;E BAŞKANI ADIYA\IAN 725 7125 

Şlo:YII YARGIKlJ YAYLADAN K0\'0 MUIITARI ADIYAMAN 235 3166 

Ş(IKR01URUN ORTAKOY AG\1 BAŞ MOII. ADIYA.ILIN 2164000 
TAliSIN KllruJ ıısr ll. YO~r:TI\11 ADIYA.IIı\N 216 36 34 

TOI.GA ADIYAMAN FAniiGAZb'T~ AIJIYA.\IAN 213 67 53 
TURAN80CAN nlRKIYE VAKIFI.AR BANKASI AlliYA.\IAN 216 7000 

UMRAN TEZCAN IIALK BANK AOIYA.IIAN ŞUBtSI ADIYA.IIA.~ 214 57 77 
VAKlF GtlffiR KALKI~'\IA BANKASI GAZIANTKP ŞUBtSI GAZIANTEr 2ll04 321.13 
Y. ZIYA IIARMANQ BAYINOIRIJUIOOOR. YRD ADIYA.\IAN 21619 78 
YASIN OURUER SIVIl. MIIJJ G~:NÇI.IK VAKFI BOl. BŞK. AllilMIAN 21610 20 
YAŞAR AYDEMIR ADIYAMAN lli':IJlOIYtSI AIHYA.IIAN 21617 20 
YAŞAR IIMIUR(l) frlE.\IKK GAZETtSI ADIYAMAN 214 6212 
YUSUF Al.KAYIŞ AOIYA.\IAN KOI.nlR ECin\1 VAKFI (AK!N) ADIYA.\tAN 21641 79 
YUSUFÇili.EBI AOOIAil AlllYAMAN 223 29 00 
YUSUFÇI::LIK ALIIlEY KOY MUIITARI ADIYAMAN 252 2000 
YUSUFÇIÇEK ııt;LORr:N BEL~:DIYE llAŞKANI AOIYMIAN 791 2002 
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ADI SOYADI KURUM IL TEL 
YIL'iiW!XtAN G\Z~:n:G~P ADIYHI1\ 210727 
YI&IF OZnJI\Ç YAZIJK ~OY AILIITARI AUIYA\IA.~ 255 21 76 
Yl&l~ nJRGUT (XJCUK IXIK1URU AIJIY~\I~N 216 25 35 
YI&IF YII...IIAZ ll \S.INOK l*:t.EOIYf: BAŞKA~! ADIYA.IIAı\ :ı:n 7790007 
ZAFER AKAN ~IJIY.t\IA~ BEI.t:OIYF: 8 \ŞK. WJCI \OIY\.11.1.\ 216 17 20 
ZEKI TU\Ç IŞ';1 PlRTlSI ll.ı;t BIŞI..I.\I ~on ti!A.\ 225 19 51 
ZEl'l.-1.\ BAKlR 1\Ş. \1(11. 00 ~')1 \UIYI.\IA.\ 2139917 
ZEY~ELA.')l.A.V ll. !1111 \U IO.IRELER MÜOORO \I>IY\11-1.\ 216 23 6j 
z~:YNt:t. C.IUŞ ll. (izt:L llmt: IIÜOORI.OCO AIJitA\1-1.~ 2161167 
ZEt\f.Ltlla ~, ll. llı\ŞKMUCI AUIYA.IIAN 5-12 267 10 44 
Zt:ı'NEI. OZBIIJI.~ ZIYARt:T P·IYAIIU MUIITARI ~DIYA.\1 "' s:ı:ı moo 10 
7.t:ı'NY.LVARAN Şt:IIIR Pl.~Ol.IR OOA IL TKIISILlS IIJIY~\IA,\ 21619 78179 
Z~'Thf:L YAKIŞIK IDIH\It\ BELEDIYESI ADI YillA.\ 21617 20 
ZIYAK~P.R GirlLE\1 G.IZ~'IESI IDIYI.\LI.\ 213 49 89 
ZIYAÖZKAN T AŞI~.V IR MUIITARUC1 \DIYA.\1.1.~ 287 5093 
ZIYA TAŞilAN AOIY~II·IN I*:LEDIYF: IIAL MÜil. ADIYAMA~ 216ll00 
ZÜBf.YDt: KARAKUŞ AlllfAilAN ÇAnlll ADIYA.\IAV 216 57 68 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYDOGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKINMA İDARESi BAŞKANLIGI 

ADRES . WıUy Brandt Sokak, No: 5 06680 Çankaya-ANKARA- Tel: (0312) 442 23 24 Fax: (0312) 440 13 84 
llÖLGE MÜDURLÜCÜ : Ş.ınlıurla Tünel i Çıkış Agzı, P.K- 155 ŞANLIURFA- TeL (0.414) 314 17 SO Fax: (0.414) 31J SO 73 

E·m.ıil: gaJ>""x@gap.gov.tr internet: www.grıp.gov.tr 

GAP BÖLGE KAU<I MA PLA 
PROJE EKIBI 

Cinnah Cad. No. 9619 
06550 ÇankayalA KARA 

Tel: (0.312) 440 52 10 • Fax: (0.312) 440 52 76 
Internet: www.gapplan.org 
e-mail: ozbilen@gap.gov.lr. 

Afşaroğlu Matbaası • 425 22 44 - ANKARA 
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